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اصولگرایان هنوز گزینه واحدی برای ریاست جمهوری ندارند

سردرگمی اصولگرایان 
در بین مدل های انتخاباتی

با امضا تفاهمنامه میان دانشگاه علوم پزشکی قم و جهاد دانشگاهی صورت می گیرد

درمان رایگان زوج های نابارور در قم

رئیس شورای هماهنگی مدیران وزارت نیرو در استان قم مطرح کرد

وضعیت بحرانی منابع آب استان قم

آیت الله سید حسن خمینی:

باقی ماندن در 
خطاهای گذشته جامعه 

را پراکنده می کند

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

اقتدار نظامی و دفاعی 
ایران قابل انکار نیست

یادگار گرامی امام گفت: همه سعی کنیم خوب باشیم، 
خرده شیشه نداشته باشیم و ذاتمان را خالص کنیم تا وقتی 
ما  از  بلکه  نبیند،  از کنارمان عبور می کند آسیب  کسی 

احساس آرامش کند.
آیت الله سید حسن خمینی در پایان درس خارج اصول 
تبریک  ضمن  قم  دارالشفاء  عالی  مدرسه  در  خود  امروز 
فرارسیدن عید سعید غدیر خم، به روایتی از نبی مکرم اسلام 
)ص( در خصوص منظور قرآن کریم از تعبیر »السابقون« اشاره 
کرد و اظهار کرد: عبدالله بن عباس نقل کرده است که من از 
پیامبر اکرم )ص( پرسیدم آیه شریفه »پیشتازان پیشتازند، 
آنان مقرب )درگاه الهی( هستند« درباره چه کسانی است؟ 
حضرت فرمود: جبرئیل در تفسیر آیه، چنین به من خبر 
داد که آنان علی و شیعیان او هستند )که( به سوی بهشت 
)پیش می تازند(. وی با بیان اینکه اگر خود را شیعیان واقعی 
امیرالمومنین )ع( بدانیم و بنامیم نباید فراموش کنیم که 
خداوند چنین لطف و کرم والایی را به ما عطا کرده است، 
امیرالمومنین )ع( و  به  اولین لازمه شیعه بودن را محبت 
فرزندان او خواند و سپس به وصایای امیرالمومنین )ع( به امام 
حسن مجتبی )ع( اشاره کرد و یادآور شد: امیرالمؤمنین )ع( 
به فرزند خود وصیت می کنند: پسرکم! تو را به تقواى خدا و 
بر پا داشتن نماز سفارش می کنم و به اینکه از گناه و خطاى 

دیگران در گذرى و خشم خود را فرو خورى و ...

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: در دوران دفاع 
توانستیم قدرت دفاعی بومی را چنان بالا ببریم و برتر کنیم 
که امروز اقتدار نظامی و دفاعی ایران قابل انکار نیست و مایه 

وحشت بدخواهان است.
آیت الله هاشمی رفسنجانی در جمع اعضای کانون خلبانان 
ایران، با تبریک آغاز هفته دفاع مقدس به همه ی دلاوران 
آن عرصه ی تاریخی و مردم ایران، گفت: به عنوان کسی که 
از ابتدای جنگ تا انتها در مسؤولیت های متعدد از همه ی 
فراز و فرودها خبر دارم، وظیفه ی خویش می دانم از همه ی 
کسانی که در جنگ نقش آفرینی کرده اند، صمیمانه تشکر 
کنم. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با یادآوری شرایط 
سیاسی ایران در زمان آغاز جنگ و اوضاع نیروهای نظامی 

ارتش، سپاه و بسیج، گفت: در جبهه ی مقابل ما غرب ...

دختران ۵۷ درصد قبولی کنکور

حجت الاسلام والمسلمین ناطق نوری:

گزینه ای جز روحانی 
در نظر ندارم

یک عضو جامعه روحانیت مبارز با اشاره به انتخابات ریاست 
جمهوری دوازدهم گفت: گزینه ای جز حسن روحانی در نظر ندارم 
و سخنانی که به نقل از من درباره  حمایت از شخصی جز ایشان 
مطرح شده را تکذیب می کنم. حجت الاسلام و المسلمین علی اکبر 
ناطق نوری صبح  روز دوشنبه در حاشیه مراسم سخنرانی اش در 
محل ساختمان معاونت درمان و بهداشت سازمان هلال احمر در 
جمع خبرنگاران در پاسخ به پرسشی درباره  نقل سخنانی از وی 
در خصوص حمایت از شخصی جز حسن روحانی در انتخابات آتی 
اظهار کرد:  جمله ای اخیرا از من منتشر شد که درباره  آن تحلیل های 
مخالف و موافق زیادی انجام شد اما این جمله جعلی و ساختگی 

است و من رسما آن را تکذیب می کنم. وی افزود: در این  ماجرا 
گفته اند  که عده ای نزد من آمدند و من به آن ها گفته ام غیر از آقای 
روحانی کس دیگری را انتخاب کنیم که این حرف بی ربطی است 
و کسانی که نزد من آمدند نظر دیگری داشتند و من به آن ها گفتم 
که از در این اتاق که بیرون رفتید این حرفتان را دیگر تکرار نکنید و 
حتما شما خودتان را طرفدار آقای روحانی می دانید و باید از ایشان 
حمایت و دفاع کنید. وی تاکید کرد:  من هم به ایشان نظر موافق دارم 
و هم ایشان از دوستان من است و هم این که ایشان را موفق می دانم 
و ان شاءالله آقای روحانی در صحنه هستند و خواهند بود و من نیز 

گزینه ای غیر از ایشان درنظر ندارم..
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روزنامه صبح ایران
همزمان با عید سعید غدیر خم، عید امامت و ولایت، و عیدُ اللهِ الَاکبر، صبح 
دیروز )سه شنبه( هزاران نفر از قشرهای مختلف مردم با حضرت آیت الله 
خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی، در حسینیه امام خمینی )ره( دیدار 

کردند.
رهبر انقلاب اسلامی در این دیدار ضمن تبریک عید سعید غدیر 
خم، مهمترین پیام ماجرای غدیر را تعیین »امامت« به عنوان ضابطه 
و قاعده حکومت در اسلام بیان کردند و با اشاره به ویژگیهای 
منحصر به فرد حضرت علی)ع( به ویژه خصوصیات حکومتی 
ایشان، لازمه تمسک به ولایت امیرالمومنین علی)ع( را حرکت 

در مسیر خصوصیات و عمل به توصیه های آن شخصیت ممتاز دانستند.
ایشان با اشاره به برخی تعابیر که از عید غدیر به عنوان »عید بزرگ الهی« یاد کرده اند، 
گفتند: علت این تعابیر، رویداد بسیار مهمی است که در ماجرای غدیر محقق شد و آن، 

تعیین ضابطه و قاعده ی حکومت در اسلام است.
ایشان افزودند: این ضابطه، همان امامت و ولایت در جامعه اسلامی است که به دستور 

خداوند و به وسیله پیامبر اسلام)ص( اعلام شد.
رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: علاوه بر تعیین ضابطه، حضرت علی)ع( به 
عنوان مصداق امامت معرفی شدند که شخصیتی بزرگ، نورانی، قدسی و غیرقابل خدشه 

بودند...

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار هزاران نفر از قشرهای مختلف مردم

به آینده خوش بینم؛ جوانان مؤمن و آماده مجاهدت فراوانند
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عکس: مجتبی محمد لو8

نوسازی ۵۰ درصد ناوگان اتوبوسرانی قم
معاون شهردار خبر داد:
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همزمان با عید سعید غدیر خم، عید امامت و ولایت، و 
عیدُ اللهِ الَاکبر، صبح دیروز )سه شنبه( هزاران نفر از قشرهای 
مختلف مردم با حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم 

انقلاب اسلامی، در حسینیه امام خمینی )ره( دیدار کردند.
رهبر انقلاب اسلامی در این دیدار ضمن تبریک عید 
سعید غدیر خم، مهمترین پیام ماجرای غدیر را تعیین 
»امامت« به عنوان ضابطه و قاعده حکومت در اسلام بیان 
کردند و با اشاره به ویژگیهای منحصر به فرد حضرت علی)ع( 
به ویژه خصوصیات حکومتی ایشان، لازمه تمسک به ولایت 
امیرالمومنین علی)ع( را حرکت در مسیر خصوصیات و عمل 

به توصیه های آن شخصیت ممتاز دانستند.
ایشان با اشاره به برخی تعابیر که از عید غدیر به عنوان 
»عید بزرگ الهی« یاد کرده اند، گفتند: علت این تعابیر، 
رویداد بسیار مهمی است که در ماجرای غدیر محقق شد و 

آن، تعیین ضابطه و قاعده ی حکومت در اسلام است.
ایشان افزودند: این ضابطه، همان امامت و ولایت در 
جامعه اسلامی است که به دستور خداوند و به وسیله پیامبر 

اسلام)ص( اعلام شد.
رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: علاوه بر تعیین 
ضابطه، حضرت علی)ع( به عنوان مصداق امامت معرفی 
شدند که شخصیتی بزرگ، نورانی، قدسی و غیرقابل خدشه 

بودند.
ایشان افزودند: البته هیچ کس در مقام امامت و رهبری 
جامعه اسلامی به قله بی همتای امیرالمؤمنین دسترسی 
ندارد و بزرگ ترین شخصیتهای علمی و عرفانی تاریخ اسلام 
همچون امام بزرگوار ما که شخصیتی بزرگ، جامع الاطراف 
و برجسته بود، در مقابل امیرالمؤمنین)ع( همچون شعاع و 

پرتوی از نور خورشید هستند.
ایشان در جمع بندی این بخش از سخنان خود تأکید 
کردند: واقعه غدیر، پایه گذاری قاعده حکومت در جامعه 
اسلامی است و نشان می دهد اسلام به غیر از ضابطه امامت 
و ولایت، مدل های حکومت های سلطنتی، شخصی، زر و 
زور، زیاده خواه، متکبر، پیرو شهوات و اشرافی را قبول ندارد.

ایشان در بیان اهمیت موضوع غدیر به دستور خداوند به 
پیامبر اعظم)ص( مبنی بر اینکه ابلاغ رسالت در گروی ابلاغ 
امامت است، اشاره کردند و گفتند: این اعتقاد اسلامی مبتنی 
بر مبانی مستحکم و استدلال های غیرقابل خدشه است اما 
پایبندی به این اعتقاد و بیان آن، نباید با تحریک احساسات 
برادران اهل سنت، همراه باشد زیرا این کار خلاف سیره ائمه 

معصومین)ع( است.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید مکرر بر اهمیت وحدت در 
دنیای اسلام و با اشاره به اینکه هرگونه ناسزاگویی به بزرگان 
اهل سنت، در واقع مانع از شنیده شدن مبانی منطقی و 
مستدلِ اعتقاد به امامت می شود، خاطرنشان کردند: تحریک 
احساسات دیگر فرق اسلامی به اسم شیعه، در واقع »شیعه 
انگلیسی« است و نتیجه آن، ظهور گروههای خبیث و مزدور 
وابسته به امریکا و سرویس جاسوسی انگلیس همچون 
داعش و النصره است که جنایات و ویرانی های زیادی را در 

منطقه به راه انداخته اند.
ایشان در ادامه با اشاره به صفات و خصوصیات معنوی 
و انسانی حضرت علی)ع( همچون ایمان عمیق، سبقت در 
اسلام، فداکاری در راه اسلام، اخلاص، علم و معرفت بالله، 
شجاعت، ترحُم، ایثار و گذشت، افزودند: بخش دیگری از 
خصوصیات آن حضرت مربوط به شیوه حکومت داری است 
که از جمله ی آنها عدالت، انصاف، برابر دانستن همه آحاد 
مردم، اجتناب از زخارف دنیا، تدبیر، سرعت عمل در انجام 
وظیفه، تبیین، هدایت جامعه به تقوا و بی باک بودن در عمل 

به حق و در عمل به عدل، است.
رهبر انقلاب اسلامی در خصوص اجتناب امیرالمؤمنین 
علی)ع( از امکانات دنیوی و حکومتی برای مصارف شخصی، 
تأکید کردند: وسوسه شدن برای استفاده از منابع مالیِ 
در اختیار، یکی از بلاهایی است که حکومتها به آن مبتلا 
هستند، در حالی که حکومت امامت با این مسائل جداً 

مخالف، و استفاده شخصی از امکانات عمومی ممنوع است.
رهبر انقلاب اسلامی در خصوص تدبیر حضرت علی)ع( 
در جامعه اسلامی، تأکید کردند: آن حضرت در شناخت 
تدبیر  نیز  دشمنان  بندی  دسته  در  و  دشمن  و  دوست 
داشتند و رفتار ایشان در سه جنگ خود با دشمنان کاملًا 
متفاوت بود. ایشان، امیرالمومنین علی)ع( را شخصیتی جامع 
الأطراف، عظیم و غیرقابل توصیف دانستند و افزودند: وظیفه 
ما حرکت به سمت این قله و بهره مندی از آن صفات به اندازه 

توان و ایمان خود است.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به لزوم زینت بودن 
شیعیان برای اهل بیت)ع( در اثر تبعیت و الگوگیری از آن 
بزرگواران گفتند: کسی که رشوه می گیرد یا از بیت المال 
هیچ  و  می بندد  بدیها چشم  بر  یا  زیاده خواهی می کند، 
احساس مسئولیتی در قبال هدایت جامعه نمی کند، برای 
نظام و جامعه اسلامی، زینت نیست و در واقع مایه عیب 

برای شیعه است.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه ما هیچگاه نمی 
توانیم همچون حضرت علی)ع( زاهد باشیم اما می توانیم 
با حرکت در آن مسیر نورانی، از اسراف و زیاده روی پرهیز 
کنیم، گفتند: متأسفانه جامعه ما گرفتار پدیده زشت اسراف 
شده است و این اسراف در ابعاد مختلف از جمله در زندگی 

های شخصی خود را نشان می دهد.
حضرت آیت الله خامنه ای یکی از تبعات سوء اسراف در 
جامعه را، ضربه خوردن اقتصاد کشور دانستند و خاطرنشان 
کردند: اگر جامعه ای بخواهد از لحاظ استحکام درونی اقتصاد 

به نقطه مطلوب برسد حتماً باید جلوی اسراف را بگیرد.
رهبر انقلاب اسلامی ممانعت از اسراف را در درجه اول 
وظیفه آحاد مردم برشمردند و با تأکید بر اینکه تمسک به 
ولایت امیرالمومنین )ع( باید در عمل خود را نشان دهد، 
گفتند: یکی از راههایی که دشمن از آن طریق ضربه می 
زند، استفاده از نقاط ضعف جامعه است که باید این نقاط 

ضعف اصلاح شوند.
الله خامنه ای، هدف اصلی دشمن در  آیت  حضرت 
شرایط کنونی را اخلال در اقتصاد کشور دانستند و با اشاره به 
تأکید های مکرر خود برای تحقق اقتصاد مقاومتی، افزودند: 
دشمن به دنبال بد شدن شرایط اقتصادی مردم و در نهایت 

ایجاد نارضایتی از اسلام و نظام اسلامی است.
ایشان تأکید کردند: در چنین شرایطی، وظیفه دولت، 
مجلس و مسئولان بخشهای مختلف و همچنین آحاد مردم، 
برنامه ریزی و اقدام در نقطه ی مقابلِ هدف گیری دشمن 

است.
رهبر انقلاب اسلامی در عین حال حرکت عمومی کشور 
را به برکت جوان های بی شماری که برای احیای اسلام و 
اقامه دین تلاش بی وقفه می کنند، خوب توصیف کردند و 
افزودند: این جوانها به فضل الهی هر دشمنی از جمله امریکا 

و رژیم صهیونیستی را به زانو در خواهند آورد.
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: علت اینکه مکرر 
در صحبت های خود، نسبت به آینده اظهار خوشبینی می 
کنم، وجود همین واقعیت های خوب است که می تواند 

کشور را به پیش براند.
ایشان، جوانان مؤمن، با انگیزه بالا و آماده حضور در 
میدانهای مجاهدت و دفاع از کشور را فراوان خواندند و تأکید 
کردند: این، همان انگیزه ای است که کشور را نجات خواهد 

داد و باید آن را تقویت کرد.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار هزاران نفر از قشرهای مختلف مردم

به آینده خوش بینم؛ جوانان مؤمن و آماده مجاهدت فراوانند
 

 

سی و ششمین سالروز هفته دفاع مقدس در حالی فرا 
رسیده که جهان امروز، با الهام از فرهنگ عاشورایی دفاع 
مقدس و دریافت پژواک پیام انقلاب، بیش از پیش به 
حقانیت شعارهای نظام مقدس جمهوری اسلامی در مبارزه 
با استکبار جهانی و بدعهدی سردمداران آن پی برده است.

این ایام پرافتخار و خاطره انگیز یادآور روزهای عظیم 
و ایام الله حماسه آفرینی ملت قهرمان و شهیدپرور ایران 
اسلامی بخصوص جوانان برومند آن است که چونان بنیانی 
مرصوص »در برابر هجمه های دشمنان ایستادگی کرده 
و امروز با شعار عمیق« ما آماده ایم نه تنها در عرصه های 
جهادی داخلی تلاش می کند، بلکه شعاع ایستادگی و 
مقاومت را تا فراسوی مرزها گسترش دادند تا دشمن زبون 
خیال خام نزدیک شدن به آب و خاک این مرز پرگهر را 

برای همیشه از ذهن پوچ خود محو کند.
ملت بزرگ ایران اسلامی از همان روزهای آغازین جنگ، 
با لبیک به ندای امام و رهبر خویش و با الهام از آموزه های 
متعالی و شور همنوایی و همگرایی دو فرهنگ پویای غدیر 
و عاشورا، »ولایت پذیری« را با تقدیم »خون سرخ« جوانان 
خویش به منصه ظهور رساند و با رشادت فرزندان رشید 
خود در نیروهای مسلح اعم از سپاه، ارتش، ژاندارمری، 

نیروی انتظامی و بسیج مردمی شامل روحانیون، جهادگران، 
آموزان،  دانش  بانوان،  هنرمندان،  اساتید،  و  دانشگاهیان 
فرهنگیان، اصناف و اقشار و گروه های مختلف و ... چه 
در خط مقدم و چه در پشت جبهه و ستادهای پشتیبانی 
مردمی شهری و روستایی و عشایر سلحشور از همه سلایق 
مختلف، حماسه دفاع مقدس را رقم زد و فهرستی بلند 
از صفحات زرین دیوانی سترگ و بی انتها از این حماسه 

جاویدان خلق نمود.
تلالو گوهرهای اقیانوس پهناور دفاع مقدس برگرفته از 
ولایت پذیری، همدلی، صفا و اخلاص، انس با قرآن و ولایت، 
توکل، معنویت، مجاهدت فی سبیل الله و از جان گذشتگی 
فرماندهان شجاع و رزمندگان اسلام بود، کسانی که مصداق 
»صدقوا ما عاهدوالله« شده و در دفاع از اسلام در خون خود 

غلطیدند و یا در زمره »من ینتظر« در آمدند.
شهدای بزرگوار هشت سال دفاع مقدس ارواح بلند 
و تابناکی هستند که با تاسی به فرهنگ ولایت علوی و 
سیره سیدالشهدا )ع( با خون پاک و سجایای ارزشمند و 
کرامات بیشمار خود از خاکی به ظاهر بی مقدار، شلمچه 
ها و طلائیه ها و ... آفریدند به طوریکه امروز ماوا و محل 
زیارت عاشقان دلباخته و یادآور ایثارگری جانبازان سرافراز، 

رزمندگان  و  عزیز  آزادگان 
کفر ستیز لشکر اسلام است؛ 
سرانگشت  که  قهرمانانی 
دستان قدرتمندشان، همواره 
بر ماشه جنگ افزارها بوسه 

پایان جنگ  از  از گذشت 28 سال  می زد. اکنون پس 
تحمیلی، دفاع مقدس همچنان در لایه های زندگی روزمره 
جاری است و ایران اسلامی، به برکت افتخارات بدست آمده 
از خون شهیدان و ایثارگری رزمندگان اسلام و با رهنمود 
های رهبر بزرگوار انقلاب، فرماندهی معظم کل قوا و سکاندار 
کشتی نظام اسلامی، با تقویت بنیه دفاعی نیروهای مسلح، 
هر روز مقتدرتر از گذشته در هوا، فضا، زمین، دریا و عرصه 
های علمی و فناوری بین المللی با رویکرد اقتصاد مقاومتی 
و  فرهنگ جهادی با اقدام و عمل انقلابی تا رسیدن به صبح 
ظفر و برقراری حکومت جهانی اسلام، حضور می یابد و 
اکنون با تجلی این حضور آگاهانه و شجاعانه در حماسه 
مدافعان حرم، به سرمشق و الگویی برای بیداری اسلامی در 

سرتاسر جهان تبدیل شده است.
 * مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع 
مقدس استان قم

دوران، دوران کسب ثروت ملی، علم، تجارت منصفانه و 
اخلاقی و همکاری با همگان برای حل مشکلات منطقه ای 
و جهانی بدون خصومت و دشمنی است. این موضوع کلید 

پیروزی ما است.
جنبش عدم تعهد را محصول و نتیجه کارکرد جنگ 
سردی می دانیم که برای نخستین باراز ١٩٥٥ با رایزنی 
سیاستمدارانی مشهور نظیر مارشال تیتو از یوگسلاوی، 
جواهر لعل نهرو از هند، احمد سوکارنو از اندونزی و جمال 

عبدالناصر از مصر شکل گرفت.
عنصر مرکزی جنبش قرار گرفتن در خارج از تعهد به 
شرق و غرب در مبارزات خصمانه و تنش آلود بین ایالات 
متحده امریکا و اتحاد جماهیر شوروی بود. با این حال، 
بسیاری از کشورهایی که از ابتدا با جنبش عدم تعهد 
همراه شدند، خلاف مسیر اولیه و اصول جاری این جنبش، 
وابستگی هایی به غرب و بیشتر به شرق داشتند، مستقل 
واقعی کمتر وجود داشته است. از روز شنبه هفدهمین 
مارگاریتای  جزیره  در  عدم تعهد  جنبش  سران  اجلاس 
ونزوئلا کار خود را آغاز کرد و حسن روحانی، رییس جمهور 
ایران ریاست جنبش عدم تعهد را برای یك دوره چهار ساله 
به نیکلاس مادورو، رییس جمهور ونزوئلا سپرد. با این حال، 
جمهوری اسلامی ایران در طول سال های مختلف پس از 
انقلاب اسلامی از تریبون جنبش عدم تعهد استفاده کرده  

است.
در اجلاس پر رفت و آمد دیپلماتیك تهران در شهریور 
٩١ به ایراد مواضع پرداختیم و در زمان مذاکرات هسته ای، 
در بحث تحریم ها و موضع هسته ای از ظرفیت مشورت های 
آن بهره گرفتیم و شاهد حمایت های گاه و بیگاه آنها از 
پرونده هسته ای ایران بودیم. اکنون در فضای جدید پس از 

برجام می توان دیدگاهی نقادانه در قبال جنبش عدم تعهد 
داشت و از جامعه دانشگاهی آشنا به سیاست خارجی انتظار 
دارم آن را نقد کنند. با آنکه کشورهای عضو جنبش عدم 
تعهد که شامل بیش از ١2٠ کشور کوچك و متوسط از 
منظر اقتصادی و سیاسی هستند، حدود ١٠ هزار میلیارد 
دلار تولید ناخالص داخلی دارند و همچنین از قدرت های 
نفتی جهانی هستند ولی از این قدرت و آن ظرفیت ها تا چه 
اندازه توانسته اند موتور محرکی برای توسعه ملی کشورها 
فراهم کنند؟ تا چه حد موفق به تغییر ساختارها در سازمان 
ملل یا دیگر نهادهای بین المللی شده اند و تا چه اندازه 
بحران های منطقه ای را مدیریت کرده اند؟ از سوی دیگر، در 
درون جنبش عدم تعهد، کشورهایی هستند که به شدت به 
سمت یکی از دو سوی بلوك قدرت و به عبارتی، به غرب یا 
روسیه وابسته اند و در مواردی، حتی قادر به گفت وگوهای 
دوجانبه با یکدیگر هم نیستند و از ابزار تروریسم در منطقه 
می توان  چگونه  شرایطی،  چنین  در  می کنند.  استفاده 
جنبشی را که توانایی حل بحران های درونی را ندارد و فاقد 
ضمانت اجراست، موفق دانست و آن را در جهت منافع ملی 

ارزیابی کرد؟
پس از فروپاشی شوروی و به تبع آن از بین رفتن نظام 
دوقطبی، شاهد ایجاد جهانی تك قطبی بوده ایم. در این راستا، 
شاهد یك نوع میل به قدرت از سوی ایالات متحده و انجام 
اقدامات یك جانبه گرایانه از سوی دولت این کشور بوده ایم. 
امریکا با داشتن شرایط اقتصادی قدرتمند حتی به تدریج 
نقش قدرت های منطقه ای را پذیرفته و سعی دارد کشورهای 
دیگر را - هر چند کند و به تدریج - در راهبردهای جهانی 
شریك کند؛ این واقعیتی روشن است. در چنین شرایطی، 
جمهوری اسلامی ایران که به اندازه کافی و روشن، صدای 

برتری برای ابراز موجودیت 
لازم  دارد،  اختیار  در  خود 
و  کافی  استقلال  با  است 
کامل و به شکل هوشمندانه 
ابزارهایی  از  قدرتمندانه  و 

نوین در سیاست خارجی خود بهره بگیریم.
برجام و پایبندی به آن برای مشارکت در صلح جهانی، 
نیازمند تحول در سیاست خارجی است. ما باید با فاصله 
گرفتن از جنبش های کهنه، غیرکارکردی و منسوخ تلاش 
کنیم روند جدیدی را در ساختار سیاست خارجی احیا 
کنیم. ما برای پیگیری منافع ملی لازم است بسترها و 
شرایط جدیدی برای ورود به پیمان شانگهای فراهم کنیم 
تا عضویت در آن را تکمیل کنیم. ما باید از منافع و مزایای 
پیمان نفتا با استفاده از فرصت روابط دوجانبه با مکزیك 
بهره مند شویم و به همین خاطر، سفر وزیر امور خارجه 

کشورمان به مکزیك نوید خوبی از این منظر است.
را که مصروف سازمان های  توان و هزینه ای  باید  ما 
منطقه ای  اتحادیه ای  ایجاد  به سمت  می کنیم  منسوخ 
مرکب از پاکستان، افغانستان، ترکیه، عراق، ترکمنستان و 
آذربایجان و... کنیم و با آسیب شناسی علل عدم موفقیت 
سازمان اکو تلاش کنیم قدرتمندانه اکو را تقویت و بازسازی 
کنیم چراکه این اتحادیه منطقه ای نیازمند ساختارها است. 
برای دستیابی به چنین شرایطی و انجام آن تحولات، ناچار 
به پذیرش این مساله و ایجاد اجماع در آن خصوص هستیم 
که دوران، دوران کسب ثروت ملی، علم، تجارت منصفانه و 
اخلاقی و همکاری با همگان برای حل مشکلات منطقه ای 
و جهانی بدون خصومت و دشمنی است. این موضوع کلید 

پیروزی ما است.

دفاع مقدس؛ شور همنوایی غدیر و عاشورا

ضرورت تحول در سیاست خارجی
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سازمان های فشار اسرائیل 
سیاست خارجی ایران و آمریکا

متغیرهای  الشعاع  تحت  آمریکا  خارجی  سیاست 
گوناگونی شکل می گیرند یکی از این عوامل بسیار تعیین 
کننده فشار یهودیان وصهیونیست ها براحزاب سیاسی این 

کشور ونمایندگان وسناتورهای آمریکاست.
فی الواقع بدون توجه به فشار یهودیان وسازمان های وابسته به آنها بر دولت وگنگره 
آمریکا سیاست آمریکا در قبال ایران ومنطقه قابل درک نیست درعین حال که حزب 
دموکرات در آمریکا سعی می کند کمتر تحت تاثیر اسراییل باشد ولی زمانی که فشار 
سازمان ایپاک درمیان باشدموضوع متفاوت می شودوحزب دموکرات امریکا نیز بسیار 
تحت فشار قرار می گیرد. مخصوصا نمایندگان احزاب دوگانه امریکا به شدت از این 
فشار ها متاثر هستند به ویژه که کمک های ملی این سازمان درانتخابات بسیار تعیین 

کننده است.
شاید بتوان گفت که این یک اصل کلی است که عامل تعیین کننده سیاست های 
امریکا درقبال ایران وخاورمیانه سازمان های فشار اسرائیل است، ولی میزان تعیین کنند 
گی آن از دوره ای به دوره ی دیگر تفاوت می کند ودر دوران دموکرات ها تا حدی 
جزیی واندک از میزان کامیابی آنها کاسته می شودهرچند آنان درگرفتن تعهد برای 
امنیت اسرائیل ازروسای جمهور آمریکا مهارت تام وتمام دارند. برای مثال جورج بوش 
پسر اعلام کرد که تهدید از جانب ایران یک تهدید جدی است... من یک بار موضوع را 
روشن ساختم، باز هم روشن می کنم که ما برای دفاع از متحدمان اسرائیل از قدرت 

نظامی استفاده خواهیم کرد.
تحت فشاریهودیان دردوره بیل کلینتون قانون معروف آلفونس داماتو در ماه ژانویه 
سال ١٩٩٥ که بر اساس آن کلیه روابط اقتصادی بین آمریکا وایران خاتمه می یافت با 
این که دولت کلیتنون ابتدا با آن مخالفت کرد ولایحه درگنگره متوقف شد ولی درادامه 
زمانی که ایران شرکت امریکایی کونوکو را در یک مناقصه انتخاب کرد، کلینتون زیر فشار 
سازمان های گروه فشار اسرائیل معامله را به هم زد.بنابر این گروه فشار اسرائیل نقش 
مهمی درتصویب سیاست مهار دوگانه داشت ومارتین ایندایک معمار این سیاست سفیر 
آمریکا در اسرائیل بود ولی بدتر از آن زمانی بود که در ایران دولت اصلاحات به قدرت 
رسید وسعی کرد روابط ایران را با آمریکا بهبود بخشد ولی نشانه های مثبت اندکی از 

جانب کلینتون در یافت کرد.
حتی پس از آن که سفیر اسرائیل در امریکا در بهار سال 2٠٠٠ گفت که قابل قبول 
خواهد بود اگر کلینتون اجازه دهد که مواد دارویی وخوراکی معینی به ایران صادر گردد 

باز هم ایپاک علیه لایحه مبارزه کرد.
باراک اوباماازحزب دموکرات نیز در بیانیه اخیر خود ودر سخنرانی های متعدد خود 
براین موضوع تاکید کرده که تعهد آمریکا برای امنیت اسرائیل هرگز فراموش شدنی 

نیست؛ که آشکارا بوی نفوذ سازمان های فشار اسرائیل را نشان می دهد.
حتی روسای جمهور سابق آمریکا هم از این فشارها رهایی ندارند کتاب فلسطین 
صلح ونه تبعیض نژادی نوشته جیمی کارتر رییس جمهور دموکرات امریکا در خواستی 
شخصی است برای تجدید نظر در التزانم آمریکا به روند صلح براساس تجربه شخصی 
قابل توجه اش دراین مسایل در خلال سه دهه گذشته. مردم ممکن هست منطقا 
مشاهدات اورا زیر سوال ببرند یا با نتیجه گیری های وی مخالفت کنند، ولی هدف غایی 
او بر قراری صلح بین این دوملت است وکارتر به روشنی از حق اسراییل برای ادامه حیات 
دفاع می کند، با جود این چون اظهار می کند که سیاست های اسراییل در سرزمین 
های اشغالی نژاد پرستانه وشبیه رژیم آفریقای جنوبی است وی را به ضد نژاد سامی 
ومتنفر از یهود متهم می کنند وبرخی حتی نسبت طرفداری از نازی هارا به او می دهند.

مرشایمر این موضوع را حتی در مقاطع انتخاباتی ودر مواضع کاندیداهای ریاست 
جمهوری هم رصد کرده است که حتی نامزدهای ریاست جمهوری در اعلام وفاداری به 

امنیت اسرائیل از همدیگر پیشی می گیرند.
به گفته مرشایمر اغلب نامزدان ریاست جمهوری اعم ازدموکرات وجمهوری خواه 
بااین موضوع )تعهد آمریکا برای امنیت اسرائیل( توافق دارندبرای مثال در ماه آوریل 
2٠٠7 سناتور مک کین با صراحت گفت که با بوش موافق است که آمریکا مسئولبت 
دارد برای حفظ اسرائیل در مقابل ایران وحصول اطمینان از عدم دستیابی آن به 
تسلیحات اتمی که تهدیدی احتمالی علیه اسرائیل هست، نهایت کوشش را به عمل 
آورد. نامزدان هم قطاروی باراک اوباما، میت رامنی، بیل ریچاردسون وسام برونیک نیز 

اظهارات مشابهی داشتند.
بنابراین نمی توان فشار یهودیان براحزاب سیاسی امریکا را از سیاست های دولت آن 
کشور در قبال ایران تفکیک کرد مرشایمر می نویسد که فشار اسراییل وگروه فشار آن 
تنها عامل تصمیم دولت بوش برای حمله به عراق در مارس 2٠٠3 نبود اما عاملی مهم 
بود. در عین حال این که بسیاری از دموکرات ها از رفتن به جنگ حمایت کردند، نشان 
می دهد که این حمله با نگرانی ها مربوط به امنیت اسراییل پیوند داشته است. این 
موضوع بیانگر اهمیت این فشار هست وزمانی که تاثیر نمایندگان بر سیاست های آمریکا 
در ایران در میان باشد باید نگاه تیزبینانه ای هم به نقش سازمان های صهیونیستی در 

ایجاد دستور کار علیه ایران داشته باشیم.
مشابه این رویه وحتی شدیدترازآن درکنگره هم قابل مشاهده است. سازمان های 
تشکیل دهنده گروه فشاراسرائیل خواه از طریق گنگره یا از سایر طرق مستقیم نفوذ 
چشمگیری بر شاخه اجرایی اعمال می کنند. روسای جمهور آمریکا به اندازه گنگره در 
برابرفشار حساس نیستند. امانمایندگان مجلس وسنای آمریکا حتی بیش از دولت تحت 
فشار هستند زیراآنان در مقاطع انتخاباتی به حمایت این سازمان های فشار اسرائیلی 
نیازمند هستند به همین دلیل به تعبیر مرشایمر همان طور که در موقعیت های دیگر 
دیده ایم، اسرائیل معمولا مستحکم ترین حمایت را در گنگره به دست می آورد، رفتار 
گنگره در طول جنگ دوم اسرائیل ولبنان این گرایش را بدون هیچ ابهامی تایید کرده 
است، دموکرات ها وجمهوری خواهان برای نشان دادن آن که حزبشان، ونه حزب رقیب 
بهترین دوست اسرائیل است به رقابت برخاستند. حتی نمایندگان حزب دموکرات در 
دوره هایی که ریاست جمهور از حزب جمهوری خواه باشد اگر با تمام سیاست خارجی 
آن هم مخالف باشند درمورد منطقه خاورمیانه واسرائیل با وی متحد هستند زیرا به قول 
یک فعال منافع یهودیان: »مژده خوبی است که اعضای گنگره برای به رخ کشیدن وجهه 
خود در هواداری از اسرائیل پیشی بگیرند« مثلا در مورد اقدامات اسرائیل در لبنان عملا 
فرقی بین دو حزب وجود نداشت. هنگامی که فکر کنیم بین دموکرات ها وجمهوری 
خواهان بر سر اغلب مسایل سیاست خارجی برای مثال عراق، فرق های آشکاری وجود 
دارد، این موضوع چشمگیر می شود. به قول ابراهام فوکسمن دموکرات ها با ٩٩ درصد 

مسایل با رییس جمهوربوش مخالف بودنداما در مورد اسرائیل با وی متحددبودند.
امریکا را در مورد نزاع  بسیاری به طور ضمنی آرمان وراه حل حزب دموکرات 
فلسطین واسرائیل نشکیل دو دولت می دانند ولی بسیاری از اعضای حزب دموکرات زیر 
فشار سازمان های فشار اسراییل ویهودی موضع تندی را اتخاذ می کنند. دربین روسای 
جمهور آمریکا معمولا دموکرات ها تمالی زیادی به حل وفصل مساله فلسطین داشته 
اند از تلاش کارتر برای پیمان کمپ دیوید تا تلاش های بیل کلینتون برای پیمان اسلو 
موید این این امر هست ولی در همان حال جیمی کارتر از قصور مناخیم بگین دراجرای 
مفاد کامل توافقات کمپ دیوید دلخور شد اما او هرگز نکوشید تا کمک های ایالات 
متحده را به سرسپاری اسرائیل پیوند زند. همینطور هنگامی که نخست وزیران نتانیاهو 
وایهود باراک نسبت به تعهدات اسرائیل در توافق نامه اسلو پای بند نماندند، کلینتون هم 
عصبانی شد ... ولی باز هم کلینتون در برابر این مانورها اقدامی حاکی از قطع حمایت 

آمریکا از اسیرائیل نشان نداد.
مرشایمر این موضوع را در مورد دیگری نیز مورد تاکید قرار می دهد در جایی که باز 
هم نمایندگان دوحزب باهم متحد شدند تا از حضور وسخنرانی نوری المالکی در کنگره 
جلوگیری کنند. مرشایمر می نویسد در مقطع جنگ دوم اسرائیل با لبنان تعدادی از 
دموکرات های برجسته از جمله رهبران حزب در مجلس سنا ونمایندگان، به دلیل 
انتقادی که نوری المالکی از سیاست اسرائیل در لبنان کرده بود کوشیدند از سخنرانی او 
در گنگره ممانعت به عمل آورند هوارد دین رییس حزب دموکرات که در گذشته هدف 
گروه فشار اسرائیل قرارگرفته بود تا آن جاپیش رفت که نخست وزیر عراق را یک یهود 
ستیز معرفی کرد. این موضوع رهبران آمریکایی عرب را متحیر کرد نیک جراحل عضود 
دموکرات لبنانی تبار گنگره گفت که لایحه مجلس نمایندگاه در حمایت از اسراییل او را 
دست کم به شدت عصبانی کرده است در همان ایام نامزدهای بالقوه ریاست جمهوری 

ونیوت کینگریج برای اعلام حمایت خود از اسراییل دست به هرکاری زدند.
به گفته مرشایمر حتی اغلب نامزدان ریاست جمهوری اعم ازدموکرات وجمهوری 
خواه برمسئولیت آمریکا برای حفظ امنیت اسرائیل در مقابل تهدیدات ایران وحصول 
اطمینان از عدم دستیابی آن به تسلیحات اتمی که تهدیدی احتمالی علیه اسرائیل 

هست، اذعان دارند. این بیانگر میران نفوذ این سازمان فشار در امریکا ست.
فشارهای زیادی ازجانب گروه فشار اسرائیل برایران اعمال شده است. دولت بوش 
برای تعطیل برنامه اتمی ایران سخت کوشید ودر مجموع موضع تهاجمی درپیش 
گرفت. ضمن اعمال تحریم های اقتصادی بر ایران آن را در صورت ادامه دادن به راه 
هسته ای، به حمله نظامی تهدید کرد. رهبرا ن آمریکا علاقه دارند که تکرار کنند که 
»هیچ گزینه ای کنار گذاشته نشده است« این جمله معروف باراک اوباما در واقع از 
پیشینیان به وی ارث رسیده بود. این رویکرد همه ناشی از فشار سازمان های فشار 
اسرائیل نشات گرفته است. درحالی که از دید مرشایمر بهترین گزینه موجود برای 
دولت بوش آن بود که تهدید به اعمال زور را از بین بردارد وبرای رسیدن به توافقی 
جامع با ایران تلاش کند. به نظر وی، گرچه دنبال کردن دستیابی به توافقی بزرگ با 
ایران برای ایالات متحده عاقلانه بود، وهرچند این سیاست حامیان فراوانی درداخل 
وخارج امریکا داشت، تحقق آن ممکن نشد، چون گروه فشاراسرائیل هرگونه اقدام 
جدی را برای همراهی با ایران پیش ازآن که شروع شود، خنثی کرد، کاری که از 

١٩٩3 به بعد پیوسته انجام داده است.
این تحلیل مرشایمر بعد ها بارها وبارها درست از آب در آمد وفشار های زیادی برای 
تسلیم کردن اوباما درنرسیدن به توافق با ایران صورت گرفت. البته مرشایمر موضوع را 
ازدید دیگری هم تحلیل می کند به زعم وی به لحاظ مخالفت با هرگونه تشنج زدایی 
بین ایران وایالات متحده، چه رسد به همکاری، گروه فشاراسرائیل تندروهای ایران را 

نیز تقویت کرده است.
* استاد دانشگاه

استاندار قم: 

فرهنگ اقتصاد مقاومتی در جامعه نهادینه شود
استاندار قم گفت: فرهنگ اقتصاد مقاومتی باید در جامعه نهادینه تا اثرات آن در زندگی 

مردم مشهود شود.
سید مهدی صادقی روز دوشنبه در دوازدهمین جلسه کارگروه ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی اظهار داشت: همه اجزای زندگی فعلی ما باید بر اساس برنامه های اقتصاد مقاومتی 
باشد تا بتوان بر اساس آن به بهره برداری دست یافت. وی ادامه داد: سیاست ها و مفاهیم واقعی 
اقتصاد مقاومتی و منویات رهبر فرزانه انقلاب اسلامی باید برای همه تبیین شود تا در برنامه 
ریزی های کارشناسانه مورد استفاده قرار گیرد. وی با اشاره به اینکه این کارگروه برای ارائه 
پیشنهاد و پیشبرد اهداف اقتصاد مقاومتی است گفت: همه دستگاه ها باید برنامه ها را بر اساس 
زمان بندی ارائه و نتایج را اعلام کنند نه اینکه بحث های کارشناسانه را وارد این جلسه کنند. 
صادقی افزود: حرکت های دستگاه های اجرایی و برنامه ریزی ها باید منجر به بهره وری از 
تولید داخلی و حمایت از بخش خصوصی برای تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی در استان باشد.

امیرآبادی فراهانی نماینده مردم قم:

جذب سرمایه برای صادرات کالاها ضروری است
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: جذب سرمایه برای تولید کالاها و 

صادرات آنها ضروری است.
امیرآبادی فراهانی روز دوشنبه در دوازدهمین جلسه کارگروه ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی در استانداری قم افزود: در منطقه ویژه سلفچگان قم باید برنامه هایی برای جذب 
سرمایه در راستای تولید کالاها و راهکارهایی برای صادرات آنها صورت بگیرد. نماینده مردم 
قم در مجلس شورای اسلامی افزود: شرکت های دانش بنیان با فناوری هایی که ایجاد 
کرده اند توانسته اند در راستای اقتصاد مقاومتی اقدامات خوبی ارائه کنند. وی ادامه داد: 
تا زمانی که زیرساخت های توسعه تولیدات تامین نشود اقتصاد مقاومتی تحقق پیدا نمی 
کند. در ادامه این جلسه رئیس سازمان مدیریت و برنامه بودجه قم با اشاره به تهاتر بدهی 
های شهرداری گفت: شهرداری باید بدهی های دستگاه های مختلف را مشخص و تا هفته 
آینده اعلام کند. سید حسن رضوی افزود: اداره کل راه و شهرسازی، مرکز خدمات حوزه 
های علمیه و اداره کل آموزش و پرورش به شهرداری بدهکار هستند تا شهرداری بتواند این 
مبالغ را برای آینده شهر حفظ کند و در صورت نیاز مورد استفاده قرار دهد. وی بیان داشت: 
تحقق اقتصاد مقاومتی نیازمند همکاری دستگاه های مربوطه است تا بتوانیم از ظرفیت 
استان بهره مند شویم. در بخش دیگر این جلسه رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به 
اینکه باید نگاه ویژه ای به درآمد شهر صورت بگیرد گفت: باید با فکر جدید در صدد استفاده 
از ظرفیت های استان برای درآمد شهر ایجاد شویم. ولی الله بیاتی افزود: برای رونق ساخت 
و ساز باید اقدامات کارشناسی صورت بگیرد و اگر در جذب سرمایه گذار مشکلی وجود 
است باید مرتفع شود. وی ابراز داشت: اگر نگاه های واقع گرایانه صورت نگیرد از این رکود 

خارج نخواهیم شد و مشکلات در سریع ترین زمان حل نمی شود.

رئیس شورای اسلامی شهر قم:

برای رکود صنعت ساختمان چاره اندیشی شود
 رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: قرارگاه فرماندهی اقتصاد مقاومتی باید با استفاده 
از ظرفیت دستگاه های اجرایی برای خروج صنعت ساختمان از رکود و فراهم سازی 

بسترهای سرمایه گذاری چاره اندیشی کند.
ولی الله بیاتی در دوازدهمین نشست ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان قم که 
در تالار امام جواد )ع( استانداری برگزار شد، با تاکید بر اینکه نمایندگان دستگاه های 
اجرایی در قرارگاه فرماندهی اقتصاد مقاومتی نباید به دنبال ارائه گزارش روزانه خود باشند، 
اظهار کرد: هدف قرارگاه عملیاتی کردن برنامه های جدید با محوریت اقتصاد مقاومتی در 
دستگاه های اجرایی است. وی بر لزوم تدوین برنامه مشخصی در شهرداری قم برای افزایش 
درآمدهای پایدار تاکید کرد و افزود: قرارگاه فرماندهی اقتصاد مقاومتی باید با استفاده از 
ظرفیت دستگاه های اجرایی برای خروج صنعت ساختمان از رکود و فراهم سازی بسترهای 
سرمایه گذاری چاره اندیشی کند. رئیس شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه تحقق ارکان 
اقتصاد مقاومتی بدون استفاده از ظرفیت های مردمی امکان پذیر نیست، تصریح کرد: شورای 
اسلامی شهر قم در مصوبات خود به سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی به صورت ویژه 
نگاه داشته است. وی با اشاره به برخی از مشکلات اقتصادی واحدهای تولیدی استان قم 
عنوان کرد: مسؤولان باید با استفاده از ظرفیت انعطاف پذیری برخی از قوانین در رفع موانع 
تولیدکنندگان اهتمام جدی داشته باشند. بیاتی رونق چرخه اقتصاد را نیازمند افزایش 
هماهنگی میان مسؤولان استانی دانست و مطرح کرد: قرارگاه اقتصاد مقاومتی بستر 

مطلوبی را برای تقویت هماهنگی میان مسؤولان ایجاد کرده است.

معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم خبر داد

 پرداخت 80 میلیارد تومان تسهیلات کارآفرینی
 معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم از پرداخت 8٠ میلیارد تومان تسهیلات بانکی به 
مشاغل خانگی، صنایع دستی و کارگاه های کوچک طی چهار سال اخیر در راستای تحقق 

ارکان اقتصاد مقاومتی خبر داد.
رضا فقیهی در دوازدهمین نشست ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان قم که در 
تالار امام جواد )ع( استانداری برگزار شد، با بیان اینکه تحقق ارکان اقتصاد مقاومتی از 
اولویت دارترین برنامه های سپاه و بسیج است، اظهار کرد: برای توسعه مشاغل خانگی، 
صنایع دستی و کارگاه های کوچک طی چهار سال اخیر نزدیک به 8٠ میلیارد تومان 
تسهیلات بانکی به متقاضیان واگذار شده است. معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم 
با تاکید بر اینکه مشاغل خانگی به سطح تولید قابل توجهی رسیده اند، اضافه کرد: اکنون 
این مشاغل برای ارائه محصولات خود نیازمند بازارچه های مناسب هستند که امیدواریم 
با همکاری مسؤولان استانی بازارچه هایی را در مرکز شهر و در نزدیکی عوارضی قم تهران 
برپا کنیم. همچنین در ادامه این مراسم معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم از 
تلاش شهرداری قم برای فراهم سازی بسترهای جذب سرمایه گذاران در قم یاد کرد و 
گفت: ارائه تسهیلات به واحدهای گردشگری و هتل ها به صورت ویژه در کارگروه عمرانی 
قرارگاه فرماندهی اقتصاد مقاومتی درحال پیگیری است. محسن بهشتی خاطرنشان کرد: 
استان قم ظرفیت های فرهنگی، گردشگری و مذهبی را به خود اختصاص داده است که 
امیدواریم بتوانیم با استفاده از ظرفیت بخش خصوصی در راستای معرفی و بهره برداری از 

این ظرفیت ها اقدامات مطلوبی را انجام دهیم.

طباطبایی مطرح کرد

صدور 117 پروانه بهره برداری 
در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان

مدیر منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان با تاکید بر اینکه دستگاه ها باید از قوانین مرتبط 
با واحدهای تولیدی برداشت واحدی داشته باشند، گفت: نبود سرمایه در گردش و ارائه 

تسهیلات بانکی با نرخ سود بالا برای واحدهای تولیدی مشکل ساز شده است.
سید مهدی طباطبایی در دوازدهمین نشست ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان قم 
که در تالار امام جواد )ع( استانداری برگزار شد، با اشاره به صدور ١١7 پروانه بهره برداری در 
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان اظهار کرد: فعالیت واحدهای این منطقه به صورت مستمر 
مورد بررسی قرار داده می شود. وی با بیان اینکه ١7 واحد تولیدی منطقه ویژه اقتصادی 
سلفچگان تعطیل شده اند، اضافه کرد: واحدهای این منطقه به صورت ویژه نسبت به تحقق 
ارکان اقتصاد مقاومتی اهتمام دارند و در این راستا حمایت از دو شرکت دانش بنیان در 
دستور کار قرار گرفته است. مدیر منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان نبود هماهنگی مطلوب 
میان دستگاه های اجرایی را از موانع اقتصاد مقاومتی برشمرد و خاطرنشان کرد: برای انتقال 
ماشین آلات مرتبط به واحدهای تولیدی این منطقه ویژه بر اساس مصوبه شورای عالی 
مناطق آزاد نباید از هیچ عوارضی دریافت شود. وی با تاکید بر اینکه دستگاه های اجرایی باید 
از قوانین مرتبط با واحدهای تولیدی برداشت واحدی داشته باشند، عنوان کرد: نبود سرمایه 
در گردش و ارائه تسهیلات بانکی با نرخ سود بالا برای واحدهای تولیدی مشکل ساز شده 
است. طباطبایی تقویت تولیدات داخلی استان قم را از اولویت های منطقه ویژه اقتصادی 
سلفچگان برشمرد و مطرح کرد: ١١ طرح با برنامه ریزی پنج ساله برای افزایش تولیدات 

داخلی برنامه ریزی شده که در صورت تأمین منابع مالی مورد نیاز اجرای می شود.

رئیس اتحادیه بافندگان،  تولید و فروش فرش دستباف استان قم:

فرش دستباف ابریشمی قم 
حرف اول را در ایران می زند

رئیس اتحادیه بافندگان،  تولید و فروش فرش دستباف استان قم گفت: این استان در 
بحث فرش دستباف ظرفیت زیادی دارد و از لحاظ فرش دستباف ابریشمی حرف اول را 

در ایران می زند.
رضا بلندیان با اشاره به مشکلات صنعت فرش اظهار کرد: استادکاران فرش گرفتاری های 
زیادی دارند، شاید بتوان گفت در طول سال هایی که من در بازار فرش بودم، یادم نمی آید 
که بازار با چنین رکودی مواجه شده باشد، رکود کنونی بازار هم شدیدتر و هم طولانی تر از 
رکودهای سابق بوده است و فعالان صنعت فرش چند سالی متوالی است که با رکورد شدید 
بازار مواجه هستند. رئیس اتحادیه بافندگان،  تولید و فروش فرش دستباف استان قم ادامه 
داد: دولت باید با کمک به استادکاران فرش و ارائه تسهیلات ارزان قیمت به آنها، این افراد 
را کمک کند تا آنها اشتغال موجود در صنعت فرش را حفظ کنند، اگر از استادکاران فرش 
حمایت نشود و رکود بازار هم ادامه پیدا کند، در یکی دو سال آینده نیمی از استادکاران 
فرش از این صنعت خارج می شوند و به تبع آن بیکاری گسترده ای را در صنعت فرش 
شاهد خواهیم بود. وی افزود: همچنین در پی تعطیلی برخی واحدهای صنعتی و بیکاری 
کارگران این واحدها، آنها به کار قالی بافی روی آوردند، افرادی که قالی می بافند، بیشتر از 
قشر پایین جامعه هستند و می توان از آنها به عنوان هنرمندانی زحمتکش یاد کرد و کار 

قالی بافی در واقع یک هنر است.

یادداشت )2(

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: در دوران 
دفاع توانستیم قدرت دفاعی بومی را چنان بالا ببریم و برتر 
کنیم که امروز اقتدار نظامی و دفاعی ایران قابل انکار نیست و 

مایه وحشت بدخواهان است.
کانون  اعضای  جمع  در  رفسنجانی  هاشمی  آیت الله 
خلبانان ایران، با تبریک آغاز هفته دفاع مقدس به همه ی 
دلاوران آن عرصه ی تاریخی و مردم ایران، گفت: به عنوان 
کسی که از ابتدای جنگ تا انتها در مسؤولیت های متعدد از 
همه ی فراز و فرودها خبر دارم، وظیفه ی خویش می دانم از 
همه ی کسانی که در جنگ نقش آفرینی کرده اند، صمیمانه 

تشکر کنم.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با یادآوری شرایط 
سیاسی ایران در زمان آغاز جنگ و اوضاع نیروهای نظامی 
ارتش، سپاه و بسیج، گفت: در جبهه ی مقابل ما غرب با تمام 
توان اطلاعاتی و تبلیغاتی، شرق با تمام تجهیزات نظامی و 
ارتجاع منطقه با حمایت های مالی، از ارتش بعث پشتیبانی 

می کردند.
هاشمی رفسنجانی، با بیان این جمله که »ایران، مظلومانه 
درگیر جنگ شد«، به جلسه ی سران آن روز نظام با جمعی 
در  هوایی  نیروی  خلبانان  ویژه  به  ارتش،  فرماندهان  از 
زیرزمین ستاد جنگ اشاره کرد و گفت: خلبانان آن روز از ما 
می خواستند که اگر می خواهید آتش بس را بپذیرید، فرصتی 
بدهید تا از حیثیت ایران و ارتش، دفاع و تجاوز بی شرمانه ارث 

بعث در بمباران ١١ فرودگاه کشور را جبران کنیم.
وی، ١٥٠ سورتی پرواز نیروی هوایی ارتش در روز اول 
را کارساز و تأثیرگذار توصیف کرد و گفت: عقبه ی ارتش 
بعث در آن حمله چنان منهدم شد که هنوز پس از سال ها 

نتوانستند جبران کنند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، به اقدام شهید 
عباس دوران و خلبان منصور کاظمیان، در مقطع برگزاری 
اجلاس غیرمتعهدها که می خواستند در بغداد برگزار کنند 
و ما مخالف بودیم، اشاره کرد و گفت: با کبوتران آهنین بال 
خویش به همان ساختمانی زدند که قرار بود اجلاس در آن 
برگزار شود که اگر چه خود آسمانی شدند، اما نا امنی بغداد 
را برای همه جهانیان ثابت کردند که یک پیروزی سیاسی و 
نظامی برای ایران بود. چون ثابت کرد که بغداد امنیت لازم را 

برای برگزاری این اجلاس ندارد.
هاشمی رفسنجانی، نقش نیروی هوایی برای تداوم صدور 
نفت ایران در زمان جنگ را یکی دیگر از کارهای ستودنی 
خلبانان ایرانی دانست و گفت: سیاست ارتش بعث جلوگیری 
از صدور نفت ایران برای تحت الشعاع قرار دادن اقتصاد کشور 
و هزینه های جنگ بود، اما خلبانان تیزپرواز ایران که روزی 
مانند نیروی زمینی در خاکریزها علیه دشمن می جنگیدند، 
در آن مقطع به کمک نیروی دریایی در خلیج فارس و دریای 

عمان آمدند و نگذاشتند نقشه  شوم ارتش بعث عملی شود.
وی با این خطاب به خلبانان که »شما افتخارات بزرگی 
در تاریخ جنگ خلق کردید«، گفت: برنامه ریخته بودند که 
یک هفته مرکز ایران را پس از اشغال خوزستان بگیرند و با 
خود می گفتند جدا کردن خوزستان از ایران که حتمی است، 
اما پس از هشت سال، هزیمت خویش را پذیرفتند که اسناد 
آن در نامه هایی که صدام برای من می نوشت، موجود است.

یادآوری  با  نظام،  مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 
مشکلات ماههای اول جنگ و ناهماهنگی های سیاسی در 
مرکز، گفت: بعضی از کسانی که مسؤولیت اداره جنگ را 
هم داشتند، هم به سپاه اجازه حضور در جنگ نمی دانند 
و هم تجهیزات ارتش را از رزمندگان خطوط مقدم پنهان 
به  از خاک  برای دفاع  ایران  اما عشق جوانان  می کردند؛ 
گونه ای بود که سپاه و بسیج از همان نخستین روزها پا به پای 

ارتش به میدان کارزار رفتند و حماسه های بزرگی آفریدند.
هاشمی رفسنجانی، در خصوص نقشه ی شوم ارتش بعث 
برای جدایی خوزستان از ایران، گفت: در همان ماه های اول 
یاسر عرفات در سفر به ایران به من گفته بود که در ستاد کل 
ارتش بعث نقشه ی دیدم که دو فلش برای تسخیر مسجد 
سلیمان و بهبهان در استان خوزستان دارند که این نقشه، در 
راستای همان نقشه ی شومی بود که فکر می کنند با اجرای 

آن انقلاب را شکست می دهند.
فرمانده هشت سال دفاع مقدس، با ارائه تحلیلی تاریخی 
پیشروی ها،  فرودهای  و  فراز  و  مقاطع مختلف جنگ  از 
پیروزی ها و عدم الفتح ها، گفت: در آخر جنگ همه ی حامیان 
ارتش بعث در سازمان ملل سندی را امضا کردند که صدام 
شروع کننده جنگ و متجاوز است و باید هزینه های ایران 

را بپردازد که البته کارشناس آنها خیلی کم حساب کردند.
وی پیروزی سیاسی ایران در جنگ را مرهون پیروزی های 
نظامی رزمندگان در خطوط مقدم جبهه از جنوب تا شمال 
جهاد  مردمی،  نیروهای  همراهی  گفت:  و  دانست  غرب 
سازندگی، شهربانی و ژاندارمری، کمیته های انقلاب اسلامی، 
عشایر، نظامیان جنگ های نامنظم و چریکی و مهم تر از همه 
بسیج با سپاه و ارتش برای تقویت توان نظامی ایران ستودنی 
است که می تواند درسی برای همه ی ملتها در دفاع از کیان 
خویش باشد. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با اشاره 
به چرایی و چگونگی تأسیس و تشکیل سپاه پاسداران در 
اوایل انقلاب، گفت: با قدرت تمام مشغول خنثی سازی نا 
امنی های منافقین در اقصی نقاط کشور برای اجرای نقشه ی 
ترکمن  آذربایجان،  کردستان،  خوزستان،  تجزیه ی  شوم 
صحرا، سیستان و بلوچستان، بود که وقتی جنگ آغاز شد، با 
همان توان و قدرت به سوی جبهه ها رفت و پا به پای ارتش 
دشمن را که بدون زحمت پیشروی می کرد، زمینگیر کردند.

هاشمی رفسنجانی، در ادامه سخنان خویش نقش نیروی 
هوایی ارتش ایران را در پیروزی نهایی انقلاب و تثبیت آن به 
یاد آورد و با اشاره به بیعت همافران نیروی هوایی در مدرسه 
علوی با امام، گفت: آن بیعت کمر ارتش و رژیم پهلوی را 
شکست و بعدها در گزارشهای ژنرال هایزر به مسؤولان 
آمریکایی آمده بود که دیگر به بقای رژیم پهلوی امیدی 
نیست. وی محبوبیت خلبانان نیروی هوایی در بین مردم را 
نشان از صداقت رفتاری آنان در انجام وظیفه دانست و گفت: 
اوج این محبوبیت آنجاست که خلبانان ایرانی در هرجای دنیا 

که باشند، می درخشند.

فرمانده هشت سال دفاع مقدس، در بخش پایانی سخنان 
خویش با گرامیداشت یاد و خاطره همه ی شهدا، مفقودان، 
استقامت  و  و ستودن صبر  ایثارگران  آزادگان،  جانبازان، 
از  استقبال  و  فرزندان  بدرقه ی  برای  ایرانی  خانواده های 
جنازه های شهدای خویش، گفت: وعده ی خداوندی در این 
صبر و کمک به جبهه ی حق، یاری الهی در »ان تنصرالله 

ینصرکم« است.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با برشمردن برخی 
از اسناد غیرقابل انکار برای پیروزی ایران در هشت سال دفاع 
مقدس، به عنوان یکی از اسناد، به سفر خویش با همراهی 
فرماندهان نظامی سالهای جنگ به عراق در سالهای پس از 
سقوط صدام اشاره کرد و گفت: اوج پیروزی مردم ایران را 
آنجا دیدیم که گروه هایی از همه ی نظامی های ارتش عراق در 
کاخ ریاست جمهوری و اتفاقاً در ساحل دجله ای که ددمنش 
بعثی فرمان حمله به ایران را از آنجا صادر کرده بود، برای 
فرمانده ی ایران در جنگ و به احترام پرچم ایران، سرود 

جمهوری اسلامی را خواندند.
هاشمی رفسنجانی، سرنوشت منافقین را یکی دیگر از 
جلوه های پیروزی ایران در جنگ دانست و گفت: کسانی که 
با وطن فروشی، ستون پنجم ارتش بعث بودند و آن همه به 
مردم ایران خیانت کردند، امروز با دریوزگی در چند پادگان 
محصور، مرگ تدریجی خویش را می گذرانند و می دانند که 

این زندگی خفت بار نتیجه ی خیانت به کشور است.
وی  تأکید کرد: علی رغم تحریم ها در دوران دفاع 
توانستیم با تقویت ساصد و مراکز دیگر تحقیقات نظامی، 
قدرت دفاعی بومی را چنان بالا ببریم و برتر کنیم که امروز 
اقتدار نظامی و دفاعی ایران قابل انکار نیست و مایه وحشت 

بدخواهان است.
 در آغاز این دیدار، خلبان محمود ضرابی در سخنانی 
با یادآوری اقدامات نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی 
ایران، با تکیه بر این نکته که »نمی خواهیم کسانی که روزی 
در اوج بودند، امروز در کنج باشند«، گفت: براین اساس کانون 
خلبانان ایران را در سال ١38۶ با عضویت حدود هزار نفر 
تشکیل دادیم تا هراز چند گاهی دور هم باشیم و از خاطرات 

دفاع مقدس بگوییم.
وی با بیان این نکته که »٥7 آزاده ی خلبان داشتیم که 
هفت نفر آنها آسمانی شدند«، بر آمادگی همه ی خلبانان برای 
دفاع از ایران در هر شرایطی تأکید کرد و گفت: هر جا که 

باشیم، خود را سرباز ایران می دانیم.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

اقتدار نظامی و دفاعی ایران قابل انکار نیست
اخبــار

رئیس جمهوری کشورمان در دیدار با فیدل کاسترو 
رهبر انقلاب کوبا تاکید کرد که ملت بزرگ ایران علیرغم 
فشارها و تحریمها توانسته است به رشد اقتصادی خود 

ادامه دهد.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی که به دعوت 
رسمی رئیس جمهوری کوبا برای سفری دو روزه وارد هاوانا 
شده است، عصر دوشنبه به وقت محلی )بامداد سه شنبه 
به وقت تهران( در دیدار فیدل کاسترو رهبر انقلاب این 
کشور، افزود: خوشحالم که نخستین سفر دو جانبه من 
به آمریکای لاتین از کوبا آغاز می شود که نماد مقاومت و 
مبارزه با استعمار در این قاره است. رئیس جمهوری با اشاره 
به اینکه ملتهای ایران و کوبا هر دو در مقابل فشارهای 
خارجی استقامت کردند، افزود: انقلاب مردم کوبا تحت 
شدیدترین تحریمهای اقتصادی آمریکا قرار گرفت و ملت 
ایران نیز در طول هشت سال جنگ تحمیلی در حالی 

ایستادگی کرد که شرق و غرب به متجاوز کمک می 
کردند، لذا ایران و کوبا نماد مقاومت در برابر شدیدترین 
تحریمها هستند. روحانی تاکید کرد که ملت ایران علیرغم 
فشارها و تحریمهای ظالمانه مسیر توسعه و رشد اقتصادی 

خود را ادامه می دهد. 
با افتخار شریک ثابت قدم شما هستیم

فیدل کاسترو نیز در این دیدار با اشاره به بررسی و 
پیگیری سیر انقلاب اسلامی در ایران گفت: در آغاز پیروزی 
انقلاب اسلامی در ایران نظر مثبت خود را در مورد امام 
خمینی )ره( و انقلاب ملت ایران اعلام کردم. رهبر انقلاب 
١٩٥٩ کوبا مقاومت ملت ایران در برابر فشارها و تحریمها را 
تحسین برانگیز خواند و افزود: این موضوع نشات گرفته از 

آگاهی و رشد فرهنگی مردم ایران است.  
جمهوری  رئیس  حضور  به  اشاره  با  کاسترو  فیدل 
کشورمان در اجلاس سران جنبش عدم تعهد ادامه داد: 

سخنرانی چشمگیر شما در این اجلاس را به دقت گوش 
دادم و این سخنان و حضورتان در این منطقه روحیه 
مثبتی در آمریکای لاتین ایجاد کرده است. وی در پایان 
با اشاره به بحران آب در نقاط مختلف جهان تاکید کرد که 
در برنامه ریزی آینده کشورهای جهان، آب مساله محوری 
خواهد بود. وی با ابراز خرسندی از سفر رسمی رییس 
جمهوری ایران به هاوانا گفت: ما با افتخار شریک ثابت قدم 
شما هستیم و هیچ کس نمی تواند توسعه روابط کوبا و 

ایران را متوقف کند.
رییس جمهوری کوبا با بیان اینکه ایجاد جنگ، آشوب 
و منازعه در جهان، کاسبی سودآوری برای برخی قدرت ها 
شده است، اظهار داشت: جنون و جنگ افروزی، اندیشه 

برخی قدرتها را احاطه کرده است.
وی همچنین ضرورت توسعه همکاری های ایران و کوبا 

در همه زمینه ها را مورد تاکید قرار داد.

روحانی در دیدار فیدل کاسترو رهبر انقلاب کوبا:

ایران و کوبا نماد مقاومت در برابر شدیدترین تحریم ها

ناطق نوری می گوید: ایران پشت سوریه، 
لبنان و فلسطین ایستاد تا دشمن پشت مرز 
ما نیاید. ارزش کار رزمنده های مدافع حرم 
اگر بالاتر از رزمندگان 8 سال دفاع مقدس 

نباشد کمتر نیست.
اکبر  علی  الاسلاموالمسلمین  حجت 
ناطق نوری امروز دوشنبه 2٩ شهریور در 
جشن بزرگ عید غدیر خم جمعیت هلال 
احمر ضمن تبریک این عید گفت: هفته 
دفاع مقدس را گرامی می دارم و بر روح بلند 
امام و شهدای عالیقدر انقلاب، 8 سال دفاع 
مقدس و مدافعان حرم درود می فرستم و 

از خداوند برای آنها علو درجات خواستارم.
وی افزود: خداوند بزرگ به ما انسان ها 
نعمت خیلی زیاد داد. قرآن می گویند اگر 
بخواهید نعمت های خدا را بشمارید نمی 
توانید احصا کنید. همه چیز را برای ما انسان 
ها آفرید. انسان چه ظرفیت عظیمی است 
که برای رشد و تکامل حد ندارد. بالاترین 
و کامل ترین انسان در جهان آفرینش از 
بدو خلقت تا قیامت حضرت محمد )ص( 
است که حتی برای تکامل او هم حد یقفی 
تعریف نشد. عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام یادآور شد: خدا تمام جهان را برای ما 
انسان آفرید در کنار تمام ظرفیتی درونی 
که برای او قرار داد. بعد می بینیم در همه 
این نعمت ها خیلی منت سر ما نمی گذارد. 
منت گذاشتن برای ماهاست چون ظرفیت 
مان کم است به کسی اگر کمک کنیم یک 
روزی به رخش می کشیم و گذشته اش را 

یادش می آوریم.
وی ادامه داد: خداوند وقتی پیامبر را برای 
ما می فرستد منت می گذارد. اهمیت نعمت 
است نه محدود بودن منعم و نعمت دهنده. 
همه چیز را برای ما آفرید وقتی به پیامبر 
رسید که می خواهد او را به ما بدهد منت 
می گذارد تا ما را رشد دهد و هدایت کند. تا 
سر دو راهی ها او ما را نجات دهد و بکشاند 
به سمتی که شاکر و بنده خدا باشیم و رشد 

و تکامل پیدا کنیم.
ناطق نوری اظهار کرد: رهبری شایسته، 
جامعه  رهبر یک  آید،  می  کامل  و  لایق 
می شود تفاوت رهبری ادیان و حکومت 
های الهی با بقیه رهبرها و ملت ها همین 

است. شاه بیت قصه اینجاست که انسان 
ها را رهبری شایسته می تواند رشد دهد. 
استعدادهای بالقوه را رهبری شایسته می 
تواند به فعلیت برساند. جامعه مرده را رهبری 

شایسته می تواند زنده کند. 
وی افزود: حضرت محمد )ص( از مردم 
منحت و چوب پرست به پیامبری مبعوث 
شد. پیامبر با ظرفیت بالا، لبخند و حسن 
خواست  می  پیامبر  اگر  کرد  رفتار  خلق 

عصبانی باشد نمی توانست.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
بیان کرد: قرآن چقدر زیبا پیامبر را توصیف 
می کند در آیه ای آمده است لطف خداست 
که تو با مردم نرم هستی، اگر بنا بود آدم 
خشنی باشی، مردم می رفتند. خلاصه کلام 
خدا به پیامبر می گوید برای مردم قیافه 
نگیر. اینکه بگوییم شأن ما نیست مثلا اول 
سلام کنیم، شأن چیست؟ پیامبر وسط راه 
آمد در کوچه دید عده ای از جوانان جمع 
شده بودند فرمود چه کار می کنید، گفتند 
داریم وزنه بلند می کنیم ببنیم کدامیک 
پهلوان تریم. پیامبر فرمود بگویم کدام پهلوان 
تر هستید. گفتند بله بفرمایید. فرمود هر 
کس بر هوای نفس غلبه کند پهلوان تر 
است. وی افزود: این رهبر بزرگترین نعمت 
است. بعد از پیامبر نیز رهبری شایسته، لایق 
و جامع دقیقا همانند رسول الله انتخاب 
شد که خود پیامبر انتخاب نکرد بلکه خدا 
انتخاب کرد از قبل هم پیامبر این انتخاب را 

بیان کرد و فقط در غدیر خم نگفت.
ناطق نوری یادآور شد: خداوند رهبری به 
اسم علی به واسطه پیامبر انتخاب کرد. وقتی 
از پیامبر می خواهد رهبری علی را معرفی 
کند پیامبر یک کمی روی مسئله دامادی، 
فامیلی و اینکه بعداً بگویند حکومت فامیل 
بازی است ملاحظه داشت. به او وحی شد 
»علی را معرفی کن اگر نگویی تو رسالت 
خدا را ابلاغ نکردی و رسالت ناقص می ماند 

از مردم هم نترس خدا حفظت می کند.«
پیامبر  وقتی  شد:  یادآور  نوری  ناطق 
حضرت علی را معرفی کرد و گفت »من 
کنتم مولا فهدا علی مولی«. آیه آمد »دین 

تان را کامل کردید«، رهبری نعمت است.
وی افزود: حالا زمان خودمان، ایران یک 

کشور با تاریخ دیرینه و پیشینه عمیق و 
ریشه دار است، حداقل 2 هزار و پانصدسال 
تاریخ تمدن ماست. وقتی رئیس مجلس 
بودم با روسای مجلس مصر، یونان و ایتالیا 
جمع شدیم و قرار شد هر کدام ما درباره 
کشور دیگر صحبت کند. رئیس مجلس 
چنان  کرد  صحبت  ایران  درباره  یونان 
احساس عزت کردم، او گفت تاریخ ایران 
نشان می دهد در طول تاریخ ایرانیان یکتا 
اما توسط  پرست بودند، تاریخ ما آن بود 
سلاطینی آنچنان ذلیل شده بودیم. قبل 
انقلاب حج رفته بودم یک جوان عرب گفت 
گفت  »ایران«،  گفتم  هستید«  »کجایی 
»برادر اسرائیل«. آنچنان تحقیر شدم می 
خواستم زمین دهن باز کند و من را ببلعد و 
این  جمله را نشنوم. شاه آن زمان کنار کارتر 

دست به سینه می ایستاد.
ناطق نوری ادامه داد: با حضرت آیت الله 
خامنه ای رفتم سازمان ملل، ریگان روز قبل 
صحبت کرد و گفت فردا رئیس جمهور ایران 
سخنرانی دارد و تکلیف جنگ را روشن می 
کند. فردا سالن سازمان ملل پر جمعیت بود. 
حضرت آیت الله خامنه ای مثل خطبه های 
نماز جمعه در دو بخش صحبت کرد، در 
بخش نخست گفت »انسان در جهان بینی 
اسلام و اینکه جایگاه انسان در جهان بینی 
اسلام کجاست؟« در هنگام صحبت های 
ایشان دیدم سیاه پوستان حاضر اشک در 
چشمانشان جمع شده بود. آیت الله خامنه 
ای در قسمت دوم حرف هایشان به آمریکا 
حمله کردند. نمایندگان آمریکا 4 نفر بودند 
اول نوشتند، بعد بلند شدند و رفتند. روس 
ها خوشحال بودند بعد موضوع صحبت را 
به سمت شوروی بردند به انتقاد از شوروی 
پرداختند، وقتی تمام شد آنچنان سالن کف 
زدند، ما هم آنجا کف زدیم وقتی به تهران 
برگشتیم گفتند آقای ناطق خیلی خوب 

کف می زدید. 
وی گفت: من بعد از آن سفر به تبریز 
رفتم. در نمازجمعه تبریز گفتند شما آنجا 
کف زدید؟ رفتم پشت تریبون گفتم آنچنان 
سخنرانی عزت آفرین بود که من آشیخ کف 
زدم شما بودید می رقصیدید. دنباله ولایت 
علی و ائمه معصومین، رهبری ولایت فقیه 

است در هیچ مکتبی چنین چیزی وجود 
ندارد. امام بیاید از مرده ها زنده بسازد.

دخترهایم  من  داد:  ادامه  نوری  ناطق 
را زمانی به خوزستان بردم به خودم گفتم 
چه  سنگر«  و  تانک  دیدن  دختر  »برای 
گفتند«  آنها  اما  دارد؟»)بغض(،  جذابیتی 
شما مسئولان به نسل ما خیانت کردید چرا 
واقعیت جنگ را نتوانستید به ما بگویید. این 
دشت وسیع زیر باران آتش بچه ها چه طور 
عبور کردند چه طور از اروند عبور کردند. در 
شلمچه و چذابه باران موشک می بارید. 8 
سال در مقابل دنیا ایستادیم. همین شهدا، 
جانبازان و ایثارگران ایستادند، یک وجب 
خاک را ندادیم. زمان قاجار جنگی نبود، 
١7 شهر مان را از دست دادیم زمان  پهلوی 
استان چهاردهم ما یعنی بحرین را از دست 

دادیم.
وی خاطرنشان کرد: امروز عده ای توجه 
ندارند کسانی در محافلی می نشینند بدون 
مطالعه تاریخ حرف می زنند، اگر امروز در 
سوریه آنجا می جنگیم یا کمک می کنیم، 
مشاوره می دهیم و بچه های ما شهید می 
شوند، نگوییم چرا برویم سوریه بچه های ما 
شهید می شوند، چرا به فلسطین و لبنان 
کمک کنیم؟ اگر آزاد فکر کنیم و بدون 
تعصب می توان به نتیجه منطقی رسید، اگر 
بدانیم دزدی می خواهد به خانه ما حمله 
کند و نقشه برای اموال و نوامیس ما دارد باید 
صبر کنم تا به خانه ما بیاید یا باید خارج از 
خانه با او مقابله کنیم. پل ارتباطی ما با لبنان، 
سوریه است. اول می خواستند آن خاکریز 
را قطع کنند. بعد سراغ لبنان و حزب الله 
بروند بعد از برداشتن خاکریز دوم، کوبیدن 
فلسطین دیگر کاری ندارد. وقتی سه خاکریز 
را برداشتند بیایند پشت مرز ما حالا باید 
دفاع کنیم. آزادی و وطن خواهی چه می 
گوید. دین هم نداشته باشیم باید وطن خواه 
باشیم. ناطق نوری اظهار داشت: فلسطینی 
ها روزی با تیرکمان می جنگیدند امروز با 
موشک می جنگند. ایران پشت خاکریز اول، 
دوم و سوم ایستاد تا دشمن پشت مرز ایران 
نیاید. ارزش کار رزمنده های مدافع حرم 
اگر بالاتر از رزمندگان 8 سال دفاع مقدس 

نباشد کمتر نیست.

حجت الاسلام والمسلمین ناطق نوری:

پشت سوریه ایستادیم تا دشمن پشت مرز ما نیاید

دکتر مقصود رنجبر *



3 اقتصادی
چهارشنبه -سی ویکم شهریورماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4104

قیمتنمایندگینامخودرو

20634,452,000تیپ5

EF7 44,300,000 دنا با موتور

GLX40530,200,000 پژو 

SLX40532,900,000 پژو 

ELX40,800,000پژوپارس

 36,300,000 پژوپارسسال

E29039,200,000 تندر 

LX32,700,000 رانا 

TU533,300,000رانا 

 30,700,000 سمندLXسال

EF7 31,000,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

 111,000,000رنوکپچر

 35,800,000رنو تندر پیکاپ

 75,000,000هایما اس S7 ( 7 ( . فول دنده ای

 138,000,000 سوزوکی ویتارا اتومات کلاس 8

آخریننرخطلادرایران

4,926,000یکمثقالطلا

1,137,200یکگرمطلای18

آخریننرخانواعسکه

11,110,000سکهبهارآزادی

11,125,000سکهامامی

5,670,000نیمسکه

2,970,000ربعسکه

1,860,000سکهیکگرمی

مدیرعامل گروه مالی بانک مسکن تشریح کرد 

جزییات سه ابزار نوین مالی جدید
 در بخش مسکن و ساختمان 

مدیرعامل گروه مالی بانک مسکن راه اندازی صندوق های زمین و ساختمان، 
گشایش بازار اوراق رهنی و بکارگیری »قرارداد مدیریت دارایی ها« را سه سیاست این 

بانک برای تامین مالی این بخش در چند سال گذشته دانست. 
مصطفی ازگلی« افزود: در ایران همواره یکی از مشکلات اجرا و تکمیل پروژه های 
عمرانی تامین منابع است که حتی تخصیص کامل بودجه های سنواتی پاسخگوی 
تکمیل آنها نیست و به دلیل کمبود منابع دولتی، لزوم تنوع بخشی ابزارهای مالی 

احساس می شود. 
ازگلی درباره صندوق های سرمایه گذاری زمین و ساختمان گفت: سازمان بورس و 
اوراق بهادار شهریورماه سال ١3٩3 مجوز فعالیت نخستین صندوق سرمایه گذاری با 
نام »نسیم« را به منظور تامین مالی پروژه برج نسیم و کمک به توسعه منطقه شهری 
جدید غربی تهران صادر کرد. مدیرعامل گروه مالی بانک مسکن هدف از فعالیت 
صندوق سرمایه گذاری زمین و ساختمان را جمع آوری پس انداز خرد و کلان، 
اختصاص آن به ساخت پروژه ساختمانی مشخص، فروش واحدهای ساختمانی و 
تقسیم عواید ناشی از این فعالیت بین سرمایه گذاران عنوان کرد. وی افزود: در شرایط 
کنونی که نرخ سود سپرده های بانکی کاهش یافته است صندوق های زمین و 
ساختمان می تواند یکی از بهترین روش های سرمایه گذاری باشد؛ به طوری که سود 

سالیانه صندوق نسیم درصد برای سرمایه گذاران 2١ تا 22 خواهد بود. 
ازگلی افزود: مشارکت سرمایه گذاران خرد و کلان در ساخت پروژه، نقدشوندگی 
واحدهای سرمایه گذاری در معاملات ثانویه و وجود بازارگردان صندوق در فرابورس 

سایر ویژگی های صندوق های زمین و ساختمان است. 
ازگلی اضافه کرد: شفافیت بالا به دلیل نظارت های مختلف ارکان نظارتی صندوق 
اعم از نظارت بر پیشرفت فیزیکی پروژه و نظارت بر پیشرفت مالی از دیگر مزیت های 

صندوق های زمین و ساختمان است. 
وی افزود: این صندوق ها می توانند نقدینگی سرگردان جامعه را جمع آوری و در 
جهت ساخت و ساز هدایت کنند. صندوق های زمین و ساختمان با تقویت طرف 
عرضه واحدهای ساختمانی، تقویت بازار سرمایه و کاهش اتکای مالی بخش مسکن 
بر منابع بانکی می توانند بر اقتصاد مسکن و خروج این بخش از رکود کمک کنند. 

پروژه نسیم تا پایان خرداد ٩۶ به اتمام می رسد. 
وی درباره »اوراق رهنی« گفت: اوراق بهادار با پشتوانه دارایی مالی )ABS( و اوراق 
بهادار با پشتوانه وام های رهنی )MBS( از مهمترین محصولات تبدیل به اوارق 
بهادار به شمار می روند که تیرماه امسال در طرح فروش اوراق بهادار تسهیلات رهنی 
رونمایی شد. به گفته ازگلی، اوراق رهنی نوعی از اوراق دارایی مالی است که با پشتوانه 
وام های رهنی بانک ها و موسسه های مالی و اعتباری منتشر می شود و با سررسید 

دوساله و نرخ سود ١8.٥ درصد به فروش می رسد. 
مدیرعامل گروه مالی بانک مسکن اضافه کرد: بلندمدت بودن تسهیلات رهنی به 
دلیل ماهیت تامین مالی مسکن از یک طرف و کوتاه بودن سررسید بیشتر سپرده 
های نظام بانکی از طرف دیگر، ریسک تطابق نداشتن سررسید دارایی ها و بدهی ها 

را برای بانک های کشور به همراه دارد. 
ازگلی همچنین به قرارداد بانک مسکن و شرکت عمران شهرهای جدید برای تامین 
مالی پروژه های زیرساختی به روش »مدیریت دارایی ها« اشاره کرد و گفت: این نوع 
روش مالی برای نخستین بار در ایران اجرا می شود و با توجه به کمبود منابع دولتی، 
می تواند در آینده به عنوان یک ابزار مالی برای اجرای پروژه های بزرگ عمرانی 

کشور به کار گرفته شود. 
مدیرعامل گروه مالی بانک مسکن افزود: مدیریت دارایی ها راهکاری نوین است که 
به اعتبار ارزش افزوده آتی دارایی ها که همان زمین های تجاری به شمار می رود، به 

تامین مالی مبادرت می کند. 
ازگلی، مهمترین سازوکار مدیریت دارایی را درونزا بودن و اتکای آن به منابع و 
سرمایه های مردمی عنوان کرد و گفت: به همین دلیل رونمایی از این سازوکار 
تامین مالی در ایران برای نخستین بار در سال اقتصاد مقاومتی از اهمیت ویژه ای 

برخوردار است. 
به گزارش ایرنا، نخستین قرارداد مدیریت دارایی ها برای تامین خدمات زیربنایی و 

روبنایی شهر جدید پردیس اوایل شهریورماه منعقد شد.



آخرین وضعیت تسهیلات دهی بانک ها
 حجم وام دهی شبکه بانکی در آستانه کاهش نرخ سود به 
١8 درصد تا حدود 7٥2 هزار میلیارد تومان رسیده و مشارکت 
مدنی در صدر عقود بانکی قرار دارد که بیشتر میزان تسیهلات 

در قالب آن پرداخت شده است.
به گزارش ایسنا، مانده تسهیلات اعطایی شبکه بانکی در 
آخرین آمارهای منتشره بانک مرکزی از رشد 3.2 درصدی 
برخودار بوده و به 7٥2 هزار 2٠٠ میلیارد تومان رسیده است که 
در مقایسه با پایان سال گذشته حدود 33 هزار میلیارد افزایش 
دارد. این تغییر در حالی اتفاق افتاده که از حدود اسفند پارسال 
تا پایان خرداد امسال نرخ سود تسیهلات در عقود مشارکتی از 
24 به 22 درصد کاهش یافته بود و در آستانه کاهش مجدد قرار 
گرفت. این در حالی است که از نیمه تیر ماه و به دنبال ریزش 
سود سپرده به ١٥ درصد، نرخ تسهیلات نیز تا ١8 درصد پایین 
آمد و به هر صورت در دستور کار شبکه بانکی قرار گرفت؛ هر 
چند که این کاهش ظاهرا با وضعیت بانک ها جور نبوده و هنوز 
نتوانسته با هزینه های سنگین آنها بابت سودهای بالایی که از 

قبل به سپرده ها می پردازند، منطبق شوند.
در این شرایط بررسی روند تسیهلات دهی بانک ها به تفکیک 
عقود نشان می دهد که "مشارکت مدنی" با مانده ای حدود 
327 هزار میلیارد تومان در صدر عقودی قرار دارد که تسهیلات 
بانکی در قالب آن پرداخت شده و با رشد دو درصدی نیز همراه 

بوده است. "فروش اقساطی" با حدود ١82 هزار میلیارد تومان تا 
پایان سه ماهه ابتدایی سال جاری در رده  بعدی تسهیلات دهی 
بانک ها قرار دارد. عقدی که تسهیلاتی همچون کالا، خودرو و 
مسکن در قالب آن پرداخت می شود والبته سود آن در مورد 
مسکن متفاوت است ولی برای سایر تا حدود ١8 درصد تعیین 
می رسد. بیشترین کاهش در مانده تسهیلاتی مربوط به "سلف" 
با 3.١ درصد است و از حدود 2٥٩٠ میلیارد تومان در پایان سال 
قبل به 2٥١٠ میلیارد درپایان سه ماهه ابتدایی امسال رسیده 
است. به دنبال آن عقد "مضاربه" نیز با 2.١ درصد کاهش همراه 
شده و مانده آن با ریزش حدود ٥٠٠ میلیونی به ١۶ هزار ۶٠٠ 

میلیارد تومان کاهش پیدا کرد.
اما "قرض الحسنه" که در مدت اخیر پرحاشیه ترین عقد 
تسهیلاتی بانکی بوده نیز کاهش در منابع دارد؛ به طوری که 
١.3 درصد ریزش داشته و به 3۶ هزار ١٠٠ میلیارد تومان 
رسیده است. این کاهش در حالی رخ داده که اکنون تسهیلات 
ارزان قیمت قرض الحسنه با کارمزد چهار درصدی به عنوان پایه 
پرداخت سالانه حدود یک میلیون 2٠٠ هزار فقره تسهیلات ١٠ 
میلیونی ازدواج به هر زوج قرار دارد و باید بتواند سایر تعهدات 

قرض الحسنه را نیز تامین کند.
بر این اساس اکنون بانک ها برای جبران کسری ناشی از 
پرداخت وام ازدواج، از منابع قرض الحسنه جاری نیز استفاده 

کرده و برای اعطای تسهیلات به کارکنان خود از محل قرض 
الحسنه اعم از پس انداز و یا جاری منع شده اند و باید از منابع 

داخلی خود آن را تامین کنند.
بعد از تسهیلات پرداختی در قالب "اجاره به شرط تملیک" 
که با کاهش ١.7 درصد مواجه بوده و به ١7٠٠ میلیارد تومان 
رسیده، در سایر بخش های تسیهلات دهی با رشد همراه بوده 
اند. در این بین مشارکت حقوقی با مانده 28 هزار میلیاردی تا 
١٥ درصد رشد داشته و در صدر افرایش پرداخت تسهیلات در 

قالب یک عقد بانکی قرار دارد.
تسهیلات پرداختی در قالب جعاله نیز که در بخش مسکن از 
استقبال گیرندگان وام مسکن قرار داشته و تا ١٠ میلیون تومان 
و با سود حدود ١8 درصد از آن استفاده می کنند اکنون مانده 
تا 3٠ هزار میلیارد تومان داشته و کمتر از ٠.٥ درصد تا پایان 

خرداد امسال رشد دارد.
  اما مرابحه دیگر عقد بانکی است که تسهیلات پرداختی 
آن رشد دارد و با افزایش دو درصدی تا پایان بهار امسال به 
حدود 27 هزار و ٥٠٠ میلیارد تومان رسیده است. این در حالی 
است که اخیرا بانک مرکزی برای توسعه استفاده از کارت های 
اعتباری این ابزار بانکی را در قالب عقد مرابحه و در سه سطح 
تا سقف ٥٠ میلیون تومان و با سود ١8 درصد در شبکه بانکی 

ارائه خواهد کرد.
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30هزار میلیارد ریال به حساب گندمکاران 
واریز شد 

3٠ هزار میلیارد ریال از مطالبات گندمکاران به حساب آنان واریز شد و فقط ٥٠ هزار 
میلیارد ریال از بدهی دولت در ازای خرید تضمینی این محصول باقی مانده است. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی، در 48 ساعت گذشته 3٠ هزار 
میلیارد ریال دیگر از مطالبات گندمکاران کشور که محصول تولیدی خود را در قالب خرید 
تضمینی به دولت تحویل داده اند، از محل فروش اوراق مشارکت و بانک کشاورزی به حساب 
آنان واریز شد. وزارت جهاد کشاورزی و مجموعه نهاد های ذی ربط اقتصادی دولت به طور 
ویژه در حال پیگیری و تلاش هستند تا باقی مطالبات گندمکاران در کوتاه ترین زمان تامین 

و پرداخت شود.
به گزارش ایرنا، از آغاز فصل برداشت تاکنون ١١ میلیون و ٥٠٠ هزارتن گندم به ارزش ١4٥ 
هزار میلیارد ریال از کشاورزان خریداری و تاکنون ١٠٥ هزار میلیارد ریال بابت آن پرداخت 
شده است. بیست و نهم شهریورماه، وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد تاکنون مبلغ ۶٠ هزار 
میلیارد ریال از پول کشاورزان پرداخت شده است و از مجموع 8٠ میلیارد ریال باقیمانده از 
مطالبات گندمکاران، 3٠ هزار میلیارد ریال آن در این هفته از محل فروش اوراق مشارکت 
تامین و پرداخت می شود. چهارشنبه هفته گذشته-بیست و چهارم شهریورماه- و شنبه این 
هفته- بیست و هفتم شهریورماه- بزرگ ترین تامین مالی بخش کشاورزی ایران در بازار 
سرمایه از طریق بورس کالا با موفقیت کامل انجام شد تا شرکت بازرگانی دولتی بتواند 2۶ 
هزار و ٥٠٠ میلیارد ریال برای گندمکاران تامین مالی کند. اوراق سلف موازی گندم با نام و 
معاف از مالیات و با سررسید ۶ ماهه و با نرخ بازده ١٠ درصدی معادل سود 2٠ درصد سالیانه 
منتشر شد و نرخ بازخرید بازارگردان نیز روز شمار معادل ١٩ درصد در سررسید سالیانه 
تعیین شده بود که با استقبال سرمایه گذاران به فروش رسید. براساس مصوبه دولت، امسال 
قیمت هر کیلوگرم گندم معمولی)نان( ١2 هزار و 7٠٥ ریال و گندم دوروم ١3 هزار و ۶8 
ریال با چهار درصد افت مفید و دو درصد افت غیرمفید از گندمکاران خریداری شد. پارسال 
نزدیک به ١١ میلیون و ٥٠٠ هزار تن گندم در کشور تولید شد که هشت میلیون و 8٠ هزار 
تن آن با قیمت گندم معمولی)گندم نان( ١١ هزار و ٥٥٠ ریال و هر کیلوگرم گندم دوروم با 
قیمت ١١ هزار و 88٠ ریال با افت مفید چهار درصد و افت غیرمفید 2 درصد توسط شرکت 

بازرگانی دولتی ایران خریداری شده بود.

بهمن آرمان تحلیلگر مسایل اقتصادی ؛ 

برای توسعه اقتصادی نیازمند تعامل سازنده با جهان هستیم 
 »بهمن آرمان« کارشناس مسایل اقتصادی ضمن اشاره به ضرورت 
تعامل سازنده با کشورهای جهان در مسیر رشد و توسعه اقتصادی، 
ورود فناوری های نوین و سرمایه های خارجی را پیش نیازهای این 

مهم دانست. 
تعامل مطلوب با واحدهای نظام بین الملل به باور بسیاری از ناظران 
از ضرورت های مهم در پیشرفت و توسعه به ویژه در عرصه اقتصادی به 
شمار می رود. از راه همکاری های سازنده بین المللی و بهره جویی از 
ظرفیت های گسترش مناسبات با واحدها و سازمان های جهانی، امکان 
دسترسی به سرمایه، دانش روز و فناوری های نوین مورد نیاز فراهم می 
آید. البته این نگاه مخالفان خاص خود را دارد.آرمان کارشناس اقتصادی  
در گفتگو با ایرنا به نقش و اهمیت گسترش روابط سیاسی و اقتصادی 
با کشورهای جهان در راستای دستیابی به رشد و توسعه اقتصادی 
پرداخت.به گفته وی، در شرایطی که کشورها به شدت متاثر از فرایند 
چانه زنی و مناسبات پیچیده و در هم تنیده هستند، تعامل بین المللی 
از اهمیت غیرقابل چشم پوشی برخوردار است و باعث ورود فناوری، 
سرمایه و مدیریت نوین می شود. به باور این کارشناس، اکنون لازم 
است اقتصاد ایران جهش دیگری داشته باشد؛ چراکه کشورهای منطقه 
همچون عربستان و ترکیه با اجرای برنامه های توسعه ای به ویژه در 
حوزه های اقتصادی، روند رو به رشدی را در پیش گرفته اند که ایران نیز 
باید به شکلی شتابنده در راه کسب منافع ملی و پیشرفت حرکت کند.

در ادامه، متن کامل گفت وگوی ایرنا با آرمان آمده است: 
وضعیت کنونی روابط ایران با جهان را چگونه ارزیابی می 
کنید و گسترش مناسبات با کشورهای جهان در شرایط کنونی 

چه مزیت هایی را به همراه دارد؟ 
موضوعی که رییس جمهوری چندی پیش در زمینه ارتباط میان 
رشد اقتصادی و تعامل خارجی کشور مطرح کرد، آشکار و بی نیاز از 
توضیح است. تکنولوژی پدیده ای سیال و به طور پیوسته در معرض 
نوآوری است. از آنجاکه فناوری ها در اختیار کشورهای درحال رشد 
نیست و حتی برخی کشورهای صنعتی اروپا هم تولیدکننده تکنولوژی 
نیستند، نیازمند ورود این تکنولوژی ها از صاحبان آن هستیم. برای 
نمونه، به رغم اینکه روسیه در زمینه جنگ افزارها دستاوردهای مهمی 
داشته است اما سایر بخش های اقتصادی و تولیدی آن از تکنولوژی 
روز برخوردار نیست. به همین دلیل کشورهای صنعتی و گروه »جی 
7« )هفت قدرت بزرگ اقتصادی جهان( که تا نیمی از اقتصاد جهان 
را در اختیار دارند، روسیه را در جرگه کشورهای صنعتی قرار نداده اند 
زیرا آن ها روسیه را به عنوان کشور تولیدکننده تکنولوژی نمی شناسند. 

به همین علت حتی در زمینه صنایعی مانند فولاد که روسیه زمانی 
بزرگترین تولیدکننده آن بود، اکنون این شرکت های آلمانی و ایتالیایی 

هستند که واحدهای مدرن فولادسازی جهان را می سازند.
در ایران »فولاد مبارکه« بزرگترین سرمایه گذار تاریخ صنعتی کشور 
است. این مجموعه که از سال ١37٠ به بهره برداری رسید به صورت 
مداوم تکنولوژی های خود را به روز کرده است. از آنجا که محصولات 
تولیدشده در فولاد مبارکه با تکنولوژی روز تولید می شوند، در بازارهای 
جهانی حدود پنج تا ١٠ دلار گرانتر از محصولات فولادی تولید شده در 

روسیه، قزاقستان و اوکراین به فروش می رسند.
جایگاه و وضعیت کنونی ایران در زمینه تولید و بهره گیری از 

فناوری های نوین چگونه است؟
 موضوع تولید تکنولوژی مقوله ای نیست که بتوان یک یا دوروزه به 
آن دست یافت. ما باید به این واقعیت برسیم که نه تولیدکننده تکنولوژی 
و نه دارای منابع مالی کافی برای انجام آن بوده ایم. افزون بر آن، تحریم 

های هسته ای ١٠ ساله، اقتصاد ایران را عقب نگهداشته است. بنابراین، 
برای توسعه اقتصادی ناچار به تعامل با جهان هستیم. ورود سرمایه و 
نیز فناوری های روز و پیشرفته به ایران، بخشی از بازارهای جهانی و 
حتی بخشی از مدیریت های پیشرفته روز را نیز با خود به همراه می 
آورد. ایران نیازمند واردات فناوری است. به این معنا که اگر تکنولوژی 
و سرمایه وارد ایران نشود بدون شک به کشوری عقب مانده و آسیب 

پذیر تبدیل خواهیم شد. 
هم اکنون رویه تعامل دولت با جهان در گسترش همکاری 
های اقتصادی و بهره جویی از فناوری های نوین با انتقادهایی 

روبرو است. هدف از این انتقادها چیست؟ 
افرادی که این انتقادها را بیان می کنند از خود نمی پرسند که چرا 
در ایران ١٠ قلم اصلی و ابتدایی واردات، کالاهای اساسی همچون گندم، 
روغن، کنجاله، خوراک دام و بنزین است. اگر موضوع و دلمشغولی آنان 
وابستگی است، این واردات نشان از وابستگی دارد. باید از آنان پرسید چرا 

روی این مساله تاکید نمی کنند؟! این همان کاری است که آمریکایی ها 
در مورد شوروی انجام دادند؛ آنان از صادرات گندم به شوروی به عنوان 
ابزار سیاسی استفاده کردند. اکنون در جهان، قدرت و اقتدار و همچنین 
توانایی چانه زنی به داشتن موشک و بمب اتمی و ... محدود نمی شود. 
جمهوری اسلامی ایران در صورت تمایل به افزایش قدرت منطقه ای، 
جز توسعه اقتصادی چاره ای ندارد. عربستان سعودی در برنامه های 
توسعه ای خود برای سال 2٠3٠ میلادی در پی افزایش چشمگیر 
قدرت اقتصادی است. این کشور منابع مالی لازم را در اختیار دارد و 
درصدد ایجاد صندوق سرمایه گذاری به ارزش یک تریلیون دلار است. 
این موضوع خطر و تهدیدی برای جمهوری اسلامی ایران محسوب می 
شود زیرا قدرت اقتصادی عربستان در صورت افزایش، پیامدهای منفی 

برای ایران در برخواهد داشت.
و  منابع  داشتن  دراختیار  بدون  کشورها  از  شماری  چرا 
ظرفیت های ایران، در مسیر رشد اقتصادی از ما جلوترند؟ 

تحلیل شما از برنامه های توسعه ای ایران چیست؟ 
تاریخ توسعه اقتصادی ایران از سه دوره تشکیل می شود؛ نخستین 
دوره از سال ١3٠۶ تا ١3١٩ که با اشغال ایران و جنگ جهانی دوم، 
اقتصاد کشورمان به خواب رفت. دوره بعدیِ توسعه اقتصادی ایران از 
نیمه دوم دهه 4٠ خورشیدی شروع شد و تا سال ١3٥۶ ادامه یافت. 
پس از آن، اجرای برنامه های توسعه ای از سال ١3۶8 شروع شد و به 
مدت هشت سال رشد اقتصادی بالایی در ایران تجربه شد اما پس از 
آن، رشد اقتصادی در دوره های بعدی حاصل نشد و اقتصاد ایران در 
وضعیت ثابت قرار گرفت. استفاده نادرست از درآمدهای نفتی باعث 

این مساله شد.
وضعیت کنونی برنامه های توسعه ای کشور را چگونه ارزیابی 

و چه چشم اندازی را برای آن تصور می کنید؟
هم اکنون لازم است اقتصاد ایران جهش دیگری داشته باشد. اکنون 
میان کشورهای همسایه تنها عربستان مطرح نیست بلکه ترکیه دارای 
ابعاد اقتصادی بزرگتری نسبت به ایران است. رشد اقتصادی ترکیه با 
وجود تنش ها در جنوب شرقی این کشور با یک درصد افزایش نسبت 
به پارسال، به پنج درصد رسیده است. با توجه به آنچه گفته شد، ایران 

باید به طور شتابنده در راه کسب منافع ملی حرکت کند.
اعتقاد به توسعه در دولت یازدهم وجود دارد. طی سه سال گذشته 
ممکن است انتظارها برآورده نشده باشد اما این امید وجود دارد که 
فردا بهتر از امروز خواهد بود. در این مسیر لازم است فضای اعتماد در 

جامعه حفظ شود.
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برانکو:

 بازی با سپاهان سومین داربی بزرگ ماست

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس می گوید دیدار برابر سپاهان برای تیمش سومین داربی 
محسوب می شود.

برانکو ایوانکوویچ در نشست خبری پیش از دیدار تیمش برابر سپاهان اظهار کرد: همیشه 
وقتی به اصفهان می آییم هیجان خاصی داریم زیرا بازی با سپاهان برای ما همیشه جایگاه 
ویژه ای داشته است و می توانم بگویم این بازی سومین داربی بزرگ ماست. بعد از بازی با 
تراکتورسازی و استقلال، حالا باید مقابل سپاهان قرار بگیریم. هیچ چیز قشنگ تر از این 
گونه بازی ها نیست. در مورد سپاهان صحبت های زیادی می شود. تیمی که در ١٠ سال 
گذشته پرافتخارترین تیم در ایران بوده و بیشترین قهرمانی را داشته است. طبیعی است 
که بعد از کار موفق پارسال، تیم  امسال کاملتر و جوانتر شده است و مربی تیم قهرمان سال 
گذشته، امسال مربی این است. ایشان سال گذشته به عنوان بهترین مربی برگزیده شد و 
باید به او و تیمش تبریک عرض کنم به این دلیل که آقای ویسی در زمان کوتاهی موفق 
شد تیمش را ببندد و با کیفیت خوبی در کنار ما و تراکتورسازی از تیم های مطرح باشد. 
همین طور از فضایی که فردا حاکم خواهد بود خوشحالیم. انتظار یک داربی واقعی را داریم. 

مثل همیشه که بازی های پرسپولیس و سپاهان جذاب بوده است.
سرمربی پرسپولیس افزود: در واقع قبل از بازی با تراکتورسازی و استقلال هم گفتم 
که این بازی ها برای ما حکم داربی را دارد و در داربی برنده از پیش تعیین شده نیست. 
چون داربی حالت خاص خود را دارد و فردا هم همین طور است. موقعیت ما و سپاهان در 
جدول به اندازه کافی هواداران را مجاب کند که به تعداد هرچه بیشتر در ورزشگاه حضور 
پیدا کنند. در مورد تیم خودمان باید بگوید که کامیابی نیا را در اختیار نداریم که سه کارته 
است و فرشاد احمدزاده به دلیل مصدومیت حضور ندارد. دیگر بازیکنان موجود ما همه 

کاندیدای حضور در این بازی هستند.
برانکو تصریح کرد: رامین رضاییان برای بازی آماده است. اینکه آیا بازی می کند یا خیر را 
فردا تصمیم گیری می کنیم. ما مسئله ای به نام جریمه انضباطی نداریم. رامین رضاییان در 
تمرین ها خوب کار کرده اما تا امروز 8 تمرین با ما داشته و عملا بدون گذراندن اردوهای 

آماده سازی به تیم اضافه شد.
سرمربی پرسپولیس در پاسخ به سوال که با توجه به اینکه دو بازیکن خود را در اختیار 
ندارند و پیش از بازی با سپاهان دو بازی سنگین با استقلال و تراکتورسازی را گذرانده اند 
آیا شانس بیشتری برای برد سپاهان قائل نیستید، بیان کرد: سپاهان تیم بسیار جوان، 
تهاجمی و محکمی را در اختیار دارد که زود تیم خودش را بسته است. این تیم ترکیبی از 
بازیکنان باتجربه و جوان است. ما دو بازیکن را در اختیار نداریم اما این هیچ معنی خاصی 
ندارد. به تیمی که فردا برابر سپاهان بازی می کند اعتماد کامل دارم. مثل هر بازی از 
بازیکنانم می خواهم تمام شوق و تلاش خود را برای این بازی بگذارند. ما در هر بازی برای 
کسب حداکثر امتیاز وارد زمین می شویم. این سومین داربی پیاپی ما محسوب می شود. 

این افتخار بزرگی است که در چنین بازی هایی حضور داشته باشیم.
برانکو درباره هواداران و برخی اتفاقاتی که در رابطه با آن ها می افتد تصریح کرد: من در 
ایران تجارب زیادی دارم. این خیلی زیباست که چندین بازی پرهیجان مثل بازی داربی 
و پرسپولیس - تراکتور و یا پرسپولیس - سپاهان برگزار می شود. آن چیزی که مهم 
است این است که این داربی ها از چارچوب  ورزش و جوانمردی خارج نشده اند. تجربه 
من می گوید در بازی با سپاهان هم هواداران سپاهان این تیم را پرشور تشویق می کنند 
تا تیم شان موفق شود. آن چیزی که فوتبال را زیبا می کند، تعامل و رابطه میان هواداران 
دو تیم است. به حواشی و این گونه مسائل نباید توجه کرد چون در همه جای دنیا وجود 

دارد اما همه ما که در فوتبال هستیم، باید به این شور و شوق و همکاری افتخار کنیم.
وی درباره اینکه خط دفاع پرسپولیس بسیار خوب عمل کرده است اما خط حمله 
پرسپولیس آمار خوبی نداشته گفت: مسئله ای که باید به آن اشاره کرد این است که به 
اندازه کافی تا به امروز موثر نبودیم و فرصت های زیادی را از دست داده ایم اما در تیم ما 
مسائل مثبتی هم وجود دارد و آن این است که مقابل استقلال تهران در داربی گلزنی 
نکردیم اما چندین و چند فرصت صددرصدی گل را به دست آوردیم. البته بیرانوند هم 
چند فرصت خوب را از استقلالی ها گرفت. طبیعتا ما مدام کار می کنیم برای اینکه نقایص 
را رفع کنیم. البته در دیدار مقابل استقلال وحید امیری را در اختیار نداشتیم و همیشه 
این گونه می شود و یک نفر شاید در تیم کم باشد. برانکو تصریح کرد: در تبریز ما بعد از 
یک ماه تعطیلی وارد زمین شدیم و مقابل تراکتور قرار گرفتیم. این را هم باید بگویم یک 
روز قبل از سفر به تبریز همه بازیکنان کنار تیم جمع شدند. اینکه شما به طور منظم در 
لیگ بازی کنید و یا با وقفه های یک ماهه مواجه باشید با همدیگر فرق دارد. در قرعه ما 
اینچنین افتاده بود که ابتدا با تراکتور و بعد با استقلال و حالا با سپاهان بازی کنیم. تعطیلی 
که بعد از این بازی به وجود می آید هم طبیعی نیست و به ضرر روند کاری و تیمی ماست.

هفته هفتم لیگ برتر فوتبال

رویارویی برانکو و ویسی این بار در داربی ایران

برتر  لیگ  هفتم  هفته   از  دیدار  در حساس ترین 
پرسپولیس و سپاهان داربی ایران را برگزار می کنند.

 هفته  هفتم لیگ برتر فوتبال ایران روز چهارشنبه 
با برگزاری چهار دیدار باقی  مانده از این هفته  پیگیری 
می شود که در مهم ترین بازی سپاهان و پرسپولیس 

داربی ایران را برگزار خواهند کرد.
چهارشنبه 3١ شهریور

سپاهان – پرسپولیس، ساعت ١7:3٠ ورزشگاه فولاد 
شهر اصفهان

بدون شک پس از شهرآورد پایتخت حساس ترین 
بازی باشگاهی فوتبال ایران به دیدار این دو تیم تعلق 
می گیرد. سپاهانی ها که سال گذشته فصل کابوس واری 
را تجربه کردند، در این فصل عبدالله ویسی را به عنوان 
سرمربی تیم خود انتخاب کردند و تاکنون هم عملکرد 

نسبتا خوبی را در ۶ هفته  نخست داشته اند.
البته سپاهان در فصل گذشته و در بدترین شرایط 

هم یک پیروزی و یک تساوی از پرسپولیس قدرتمند 
کسب کرد و همواره مقابل این تیم بازی های درخشانی 
را به نمایش گذاشته است. سپاهانی ها در دیدار هفته  
گذشته خود با حساب یک بر صفر ماشین سازی را 
در تبریز شکست دادند و در حال  حاضر با ١٠ امتیاز 
و  تراکتورسازی  امتیازی   ١2 تیم های  تعقیب  در 

پرسپولیس هستند.
در سوی مقابل شاگردان برانکو ایوانکوویچ که در دو 
هفته  گذشته با دو تیم بزرگ استقلال و تراکتورسازی 
مقابل  نتوانستند  هفته ها  از  پس  داشته اند،  دیدار 
استقلال و تراکتورسازی موفق به گلزنی شوند و روند 
گلزنی آنها در تمام دیدارها قطع شد. همچنین برخی از 
کارشناسان و هواداران پس از این دو بازی انتقاداتی را 
هم نسبت به عملکرد این تیم وارد کردند و معتقد بودند 

این تیم دچار افت شده است.
پرسپولیسی ها که در این دیدار با انگیزه تر از همیشه 

به نظر می رسند و نمی خواهند از تراکتورسازی عقب 
بیفتند و جای خود را به  سپاهان بدهند، چند بازیکن 
غایب را هم در تیم شان می بینند. در این دیدار کمال 
کامیابی نیا به دلیل محرومیت و فرشاد احمدزاده به 
دلیل مصدومیت پرسپولیس را همراهی نمی کنند 
و حضور وحید امیری در هاله ای از ابهام قرار دارد. 
پرسپولیس با این بازیکنان مصدوم سخت به دنبال 
به مسیر  بازی مجددا  تا در سومین  پیروزی است 

پیروزی های خود باز گردد.
سال گذشته برانکو و ویسی تحت عنوان سرمربیان 
پرسپولیس و استقلال خوزستان دو بار به مصاف هم 
رفتند که یک پیروزی از آن هر کدام بود اما رقابت 
نهایی برای قهرمانی در لیگ برتر را ویسی پیروز شد تا 
دست او به عنوان فرد پیروز بالا برود. حالا باید دید در 
سومین تقابل رو در رو دست چه کسی به عنوان فرد 

پیروز بالا می رود.

این بازی، شصت و پنجمین بازی دو تیم است 
که پیش از این 2١ پیروزی سهم پرسپولیس و ١٩ 
پیروزی سهم سپاهان بوده و 24 بازی هم به تساوی 
ختم شده است. در طول پانزده فصل گذشته لیگ برتر 
نیز سپاهان ١2 بار و پرسپولیس 7 بار به پیروزی 

رسیده اند و ١١ بازی هم مساوی شده است.
پیش از این انتظار می رفت، پس از سال ها این دیدار 
در ورزشگاه نقش جهان اصفهان برگزار شود، اما هنوز 
این ورزشگاه آماده پذیرایی از میهمانان سپاهان نشده 
است و این بازی هم به مانند سال های گذشته در فولاد 

شهر برگزار می شود.
نفت تهران – ماشین سازی تبریز، ساعت ١7:3٠ 

ورزشگاه تختی
شاگردان علی دایی که بر خلاف تصورات تا کنون 
عملکرد بسیار خوبی را در لیگ شانزدهم داشته اند 
و با ٩ امتیاز در رده چهارم قرار دارند، قبل از شروع 
تعطیلات لیگ برتر می توانند تا رده دوم جدول صعود 
کنند. البته به این شرط  که تیم های بالاتر از نفت 
مطابق میل شاگردان دایی عمل کنند. آنها در این 
هفته  از تیم ماشین سازی تبریز میزبانی می کنند که 
هفته گذشته و در تبریز با یک گل مغلوب سپاهان شد 
و انگیزه های زیادی برای سر و سامان دادن به وضعیت 
خود دارد. ماشین سازی نیز تنها با یک پیروزی از ۶ 
بازی با ۶ امتیاز در رده یازدهم قرار دارد و پیروزی 
در این دیدار می تواند آنها را تا نیمه نخست جدول 
رده بندی بالا بیاورد. این دیدار نخستین بازی دو تیم 

در تاریخ لیگ برتر فوتبال ایران است.
پدیده مشهد – صنعت نفت آبادان، ساعت ١7، 

ورزشگاه ثامن الائمه مشهد
پدیده مشهد که در دو فصل اخیر عملکرد متوسطی 
داشته و همواره جزو تیم های میان جدولی فوتبال ایران 
محسوب می شود، در فصل جدید تنها یک پیروزی را 
به دست آورده و با ۶ امتیاز و تفاضل گل کمتر نسبت 
به هم امتیازان خود در رده دوازدهم جدول رده بندی 
قرار دارد. آنها هفته  گذشته با یک  گل مغلوب فولاد 
شدند  و مجبور شدند دست خالی از این شهر باز 

گردند. اما این بار هم با تیمی از خوزستان بازی دارند 
و می توانند انتقام شکست مقابل فولاد را از همشهری 

این تیم بگیرند.
صنعت نفت آبادان هم که تا به این جای لیگ نتایج 
درخور توجهی را کسب کرده است و با ٩ امتیاز در 
رده پنجم جدول قرار دارد، می تواند یک بار دیگر با 
شکست پدیده تا رتبه های نخست جدول هم بالا برود. 
شاگردان نادر دست نشان هفته  گذشته و در دیدار با 
استقلال خوزستان خوزستان با حساب یک بر یک 

متوقف شدند.
گسترش فولاد – فولاد خوزستان، ساعت ١۶:4٥، 

ورزشگاه بنیان دیزل تبریز
گسترش فولاد بر خلاف خریدهایی که در ابتدای 
فصل انجام داد، تاکنون نتایج خوبی را کسب نکرده 
است و به زعم مربی تیمش آنها در بازی های گذشته 
بدون  تبریزی  زردپوشان   – آبی  بوده اند.  بدشانس 
پیروزی و با چهار امتیاز در قعر جدول قرار دارند و 
سخت تشنه پیروزی هستند. آنها به هیچ وجه دوست 
ندارند قبل از تعطیلات حدودا 2٠ روزه لیگ برتر در 
انتهای جدول بمانند و این دیدار خانگی بهترین فرصت 

برای جدا شدن از رتبه شانزدهم جدول است.
از طرفی فولاد خوزستان که تا هفته  قبل قعرنشین 
فوتبال ایران بود با یک پیروزی برابر پدیده تا رده دهم 
جدول بالا آمد و می تواند با ادامه همین روند تا نیمه 
نخست جدول هم صعود کند. بدون شک ستاره این 
تیم در دو بازی گذشته ساسان انصاری بازیکن جدید 
فولادی هاست که در ابتدای فصل از همین تیم به 
پرسپولیس رفت اما پس از چند هفته نیمکت نشینی 
راه بازگشت به اهواز را در پیش گرفت و موفق شد با 

درخشش چهار امتیاز به امتیازهای فولاد اضافه کند.
به گزارش ایسنا، پس از برگزاری این چهار دیدار تیم  
 ملی اردوی آماده سازی خود برای دیدار با کره جنوبی 
و ازبکستان را آغاز می کند و راهی ارمنستان خواهد شد 
و  لیگ برتر فوتبال ایران پس از حدود  23 روز تعطیلی 
مجددا برگزار می شود. البته طبق گفته سازمان لیگ در 

این مدت زمان مسابقات جام حذفی برگزار می شود.

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
براساس  را  قانون مذکور  تشکیلی طبق  پرونده های  متقاضیان  مفروزی  مالکانه 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001012149 شماره  1-رای 
دانگ  سه  فرزندعباسعلی  فرد  یزدان  اعظم  خانم   1392114430001001080
مشاع از شش دانگ یک باب ساختمان به مساحت 149/34مترمربع پلاک شماره 

10453 اصلی واقع در بخش 1 ثبت قم
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001009212 شماره  رای   -2
1391114430001005528 خانم زهرا پاشه فرزند غلامحسین ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 89/25 مترمربع بر روی قسمتی از پلاک شماره 6 فرعی 

از 11486 اصلی واقع در بخش 1 ثبت قم
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001009537 شماره  3-رای 
1391114430001005459 آقای جواد امیر خانی مقدم فرزند حسن ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت 153/10 مترمربع روی قسمتی از پلاک شماره 

10399 در بخش 1 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001011983 شماره  4-رای 
1392114430001000944 خانم گوهرتاج الیاسی فرزند علی شش دانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 70/06 مترمربع بر روی قسمتی از پلاک شماره 2 فرعی 

از 10587 اصلی واقع در بخش 1 ثبت قم.
پرونده  به  مربوط   139560330001011911 شماره  5-رای 
کلاسه1395114430001000672 آقای محسن میرزائی فرزند محمد اسمعیل 
شش دانگ یک باب ساختمان به مساحت 66 مترمربع بر روی قسمتی از پلاک 

شماره 11243 اصلی واقع در بخش یک ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001009019 شماره  6-رای 

1392114430001001708 آقای سید جعفر سید زاده قمی فرزند سید علی 
شش دانگ یک باب ساختمان به مساحت 140 مترمربع پلاک شماره 11186 

اصلی واقع در بخش 1 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001011937 شماره  7-رای 
1391114430001009750 آقای مهدی زندی نیا فرزند عباس شش دانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 182/55 مترمربع پلاک شماره 34 فرعی از 11203 

اصلی واقع در بخش 1 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001009346 شماره  8-رای 
1395114430001000017 خانم اکرم شریفی نژاد فرزند محمد سه دانگ مشاع 
ازشش دانگ یک باب ساختمان به مساحت شش دانگ 80/71 مترمربع پلاک 

شماره 10328 اصلی واقع در بخش 1 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001009344 شماره  9-رای 
1392114430001002526 آقای محمود رفسنجانی فرزند غلامحسین سه دانگ 
مشاع از شش دانگ یک باب ساختمان به مساحت شش دانگ 80/71 مترمربع 

پلاک شماره 10328 اصلی واقع در بخش 1 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001009425 شماره  10-رای 
1391114430001010208 خانم معصومه حاج محمد حسینی فرزند ابراهیم 
شش دانگ یکباب ساختمان به مساحت 45/93 مترمربع پلاک شماره 4 فرعی از 

11239 اصلی واقع در بخش 1 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001002525 شماره  رای   -11
فرزند رحمان شش  نیا  آقای محمد رضا شریفی   1391114430001004912
دانگ یک باب ساختمان به مساحت 59/99 مترمربع پلاک شماره 669فرعی از 1 

اصلی واقع در بخش 4  حوزه ثبت  یک قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001021853 شماره  12-رای 
1391114430001003900 آقای محمدرضا عبداللهی فرزند اسداله شش دانگ 

یک باب ساختمان به مساحت 85/36 مترمربع پلاک شماره 11006 اصلی واقع 
در بخش 1 ثبت قم.

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001009215 شماره  13-رای 
1392114430001001954 آقای سید محمد صادق الوعد فرزند سید رضا شش 
دانگ یک باب ساختمان به مساحت 100 مترمربع پلاک شماره 11190 اصلی واقع 

در بخش 1 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001012147 شماره  14-رای 
از  دانگ مشاع  فرزند نجف سه  آقای رضا دهقان   1392114430001001092
شش دانگ یک باب ساختمان به مساحت 149/34 مترمربع پلاک شماره 10453 

اصلی واقع در بخش 1 ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001011624 شماره  رای   -15
1391114430001001602 آقای سید ابوالقاسم یوسف زاده فرزند سید احمد 
علی ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 211/46 مترمربع پلاک شماره 245 

فرعی از 1 اصلی واقع در بخش 4  حوزه ثبت  یک قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
ذینفع  اشخاص  تا چنانچه  آگهی  روز  فاصله 15  به  نوبت  دو  در  مراتب  مشاعی 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 

سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/06/15 تاریخ انتشار دوم: 1395/06/31
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون 

مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
 1-رای شماره 139560330002015890مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002008603 آقای سید حسین موسوی فرزند 
سیدرجب در قسمتی از شش دانگ یک قطعه زمین که در آن احدث بنا شده به مساحت 117/38مترمربع پلاک شماره 5 فرعی از 1876 

اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم.
2-رای شماره 139560330002018037 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002009160 آقای ابوالفضل فراهانی فرزند رمضانعلی 
در قسمتی از شش دانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 112/97 مترمربع پلاک شماره 6 فرعی از 1567 اصلی 

واقع در بخش 2 ثبت قم.
3-رای شماره 139560330002018748 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002006088 خانم هاجر میناخانی فرزند ابوالحسن 
در قسمتی از شش دانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1965 اصلی واقع در 

بخش 2 ثبت قم.
4-رای شماره 139560330002013617 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002007022 آقای بایرام سلطانی فرزند صمد علی 
در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 2173 اصلی واقع 

در بخش 2 ثبت قم.
5- رای شماره 139560330002015679مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002004643 آقای سهراب حسین زاده فرزند احمد 
علی درقسمتی از شش دانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع بر روی قسمتی از پلاک شماره فرعی 

1978در بخش 2 ثبت قم.
6- رای شماره 139560330002004761مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002008009 آقای حجت اله نصرتی زمزم فرزند 
نصرت اله درقسمتی از ششدانگ یک قطع زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 128 مترمربع برروی قسمتی از پلاک شماره 1 فرعی 

2295 اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم.
7- رای شماره 139560330002002281 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002006730 آقای بهرام حیدری سهندی فرزند 
قربانعلی در قسمتی از شش دانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است به مساحت 120 مترمربع بر روی قسمتی از  پلاک شماره 

1 فرعی از 2100 اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم.
8- رای شماره 139560330002012427 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002006625 آقای ذوالفقار رشیدی مرفه فرزند 
قربانعلی قسمتی از شش دانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 78 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2181 اصلی واقع در 

بخش 2 ثبت قم.
  9- رای شماره 139560330002018138 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002006595 خانم اعظم سعادتی فرزند ابوالفضل 
در قسمتی از شش دانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2180 اصلی واقع در 

بخش 2 ثبت قم.
10- رای شماره 139560330002017057 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002008538 آقای رسول دلیری دیزج فرزند 
محمد در قسمتی از شش دانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50 مترمربع پلاک شماره 21 فرعی از 2601 اصلی 

واقع در بخش 2 ثبت قم.
11- رای شماره 139560330002018657 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002007667 آقای ناصر جعفری ده نایینی فرزند 
حسین شش دانگ یک قطعه زمین که در احداث بنا شده به مساحت 84/63 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 2553 اصلی واقع در بخش 

2 ثبت قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم 
دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه 
از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه دوقم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح 

است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
  تاریخ انتشار نوبت اول:95/6/15
  تاریخ انتشار نوبت اول:95/6/31
مرتضی نورانی آرانی - رییس ثبت اسنادو املاک  منطقه دو قم 

خون تازه در رگ های کشتی با طلایی و اشکانی
فدراسیون کشتی در اقدامی منطقی و با یک نگاه بلند مدت سرانجام هدایت تیم های ملی 
کشتی فرنگی و آزاد بزرگسالان را به علی اشکانی و محمد طلایی سپرد تا قهرمانان پرافتخار 
دیروز که در عرصه مربی گری هم کارنامه درخشانی در تیمهای پایه داشتند، هدایت تیم های 

ملی بزرگسالان را بر عهده بگیرند.
 پس از نتایج ضعیف تیم ملی کشتی فرنگی ایران در المپیک ریو و کناره گیری محمد بنا 
از سمت خود آن هم در شرایطی که وی تنها تا پایان المپیک با فدراسیون کشتی قرارداد 
داشت، بازار حواشی و حرف و حدیث ها در مورد اینکه سرانجام کدام فرد هدایت فرنگی 
کاران ایران را بر عهده می گیرد داغ بود تا اینکه ظهر روز )دوشنبه( پس از جلسه شورای 
فنی دگرگون شده کشتی فرنگی تکلیف این موضوع حساس و سرنوشت ساز روشن شد و 

علی اشکانی چهره بی حاشیه و فنی کشتی ایران سکان هدایت تیم ملی را بر عهده گرفت.
پس از اینکه محمد بنا اعلام کرد دورانش دیگر تمام شده و قصد مربی گری ندارد، فدراسیون 
کشتی تصمیم گرفت تا در فرصت چهار ساله ای که دارد به نیروهای جوان اعتماد کند تا در 
یک پروسه میان مدت به نتیجه برسد. اشکانی تا روز گذشته هدایت تیم ملی کشتی فرنگی 
نوجوانان را بر عهده داشت اما سرانجام پس از زمانی در حدود 3 سال توانست اعتماد ریش 
سفیدان کشتی فرنگی و رییس فدراسیون را برای بدست گرفتن پستی مهم و حساس جلب 

کند و رسما به عنوان سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان معرفی شود.
نگاهی به کارنامه اشکانی چه در دوران قهرمانی و چه در سه سال هدایت تیم ملی نوجوانان 
نشان می دهد او نه تنها کم تجربه نیست بلکه با داشتن نیروی جوانی و تعامل بسیار خوب 
حتی با سرسخت ترین منتقدان، در کنار تحصیلات آکادمیک و کسب افتخارآفرینی های 
مختلف در هر دو کسوت کشتی گیری و مربی گری بهترین گزینه ممکن برای بدست گرفتن 
این سمت حساس طی سال های اخیر بوده است. اشکانی مدال نقره جهان در سال 2٠٠٥، 
پنجمی المپیک 2٠٠٠ سیدنی، 3 طلای آسیا در سال های 2٠٠٠،2٠٠١ و 2٠٠٥، طلای 
جوانان آسیا و برنز جوانان جهان در سال ١٩٩8 ، 2 طلای دانشجویان جهان در سال های 
2٠٠4 و 2٠٠٥ را در کارنامه دوران کشتی گیری خود دارد و جزو معدود فرنگی کاران دوران 
خود است که موفق شده با کسب مدال نقره جهان بر روی سکوی جهانی برود. اما اشکانی در 
عرصه مربیگری نیز با کسب عنوان قهرمانی در مسابقات کشتی فرنگی نوجوان جهان پس از 
2٠ سال و برای دومین مرتبه در تاریخ که چند روز پیش در گرجستان بدست آمد نیز کارنامه 
ای درخشان از خود بر جای گذاشته است. او طی 3 سال هدایت تیم ملی نوجوانان به جرات 
از جمله بی حاشیه ترین و موفق ترین مربیان کشتی ایران بود که بدون توقع و چشمداشت 
خاصی در سکوت خبری شبانه روز زحمت کشید و همین زحمات بود که در نهایت به بار 
نشست و درست در برهه ای حساس و سرنوشت ساز که فدراسیون مشغول بررسی گزینه 
های مختلف بود تیم ملی کشتی فرنگی نوجوانان بر سکوی نخست جهان ایستاد تا فدراسیون 
بیش از پیش به درستی انتخاب خود ایمان بیاورد. سه اصل الزام به قانون انتخابی تیم ملی، 
مشورت پذیری و احترام به شورای فنی در کنار سطح فنی و عملکرد خوب اشکانی به عنوان 
یک چهره پر افتخار باعث شد در نهایت این مربی 3٩ ساله اردبیلی هدایت تیم ملی را بر 
عهده گیرد و راهی سخت و پر پیچ و خم را آغاز کند. حال پس از فراز و نشیب های زیاد 
طی ماه های اخیر و انواع و اقسام حاشیه های مختلف قرار است تیم ملی کشتی فرنگی از 
این پس روی آرامش به خود ببیند و در فضایی آرام و بدور از تنش خود را برای رقابت های 
مهمی همچون مسابقات جهانی، بازی های آسیایی 2٠١8 و المپیک 2٠2٠ آماده کند آن 
هم در شرایطی که قرار است دیگر خبری از شرط و شروط های مختلف نباشد و فقط قانون 
در بسیاری از مسائل همچون ترکیب تیم ملی فصل الخطاب باشد. البته در این میان برخی 
افراد که منافع خود را از دست رفته دیده اند، حتی 24 ساعت هم به او مهلت نداده و سعی 
دارند برای سرمربی جوان کشتی فرنگی حاشیه درست کنند اما اشکانی قطعا تلاش خواهد 

کرد به مرور زمان پاسخ این افراد را با عملکردش بدهد.
البته علی اشکانی در تیم ملی بزرگسالان کار بسیار سختی دارد چرا که اکثر ستاره های 
کشتی فرنگی ایران به پایان خط رسیده اند. با توجه به اینکه در این ۶-7 سال به مسابقه 
انتخابی اعتنایی نشده و تنها به تعدادی نیروی محدود در تیم ملی بزرگسالان میدان داده 
شده، حالا دست سرمربی جدید خالی است و باید مدتی به او فرصت داد تا تیم جدیدی را 
بسازد، چرا که گذشتگان به این موضوع توجه چندانی نداشتند و به جوانها میدان ندادند تا 
امروز پس از کنار رفتن نامداران، نیروهای جوان عصای دست تیم ملی باشند. در کشتی آزاد 
نیز رسول خادم همانطور که اعلام کرده بود، المپیک را به عنوان آخرین میدان مربی گری اش 
پشت سر گذاشت و حالا کار را به یک مربی با اخلاق، محجوب و البته فنی و کاربلد به 
نام محمد طلایی داده است. طلایی در این چند ساله عملکرد فوق العاده ای در تیم ملی 
جوانان داشته و ثمرات او در این رده سنی در حال نمایان شدن در تیم ملی بزرگسالان 
است. کشتی گیرانی مانند حسن یزدانی و علیرضا کریمی از تیم محمد طلایی به تیم ملی 
بزرگسالان تزریق شدند که با اعتماد رسول خادم به این جوانها، مدال طلای المپیک پس از 
١۶ سال برای کشتی آزاد تکرار شد. طلایی در واقع تمامی مدارج را پیموده تا به تیم ملی 

بزرگسالان برسد.
 او دارنده مدال طلای جهان در مسابقات جهانی ١٩٩7 روسیه و مدالهای نقره و برنز جهان 
در سالهای ١٩٩4 و 2٠٠2  است که در دو المپیک ١٩٩۶ و 2٠٠٠ نیز ملی پوش بوده 
است. طلایی سلسله مراتب در مربی گری تیمهای ملی  را نیز پیمود و پس از به جا گذاشتن 
کارنامه ای درخشان در تیمهای ملی نوجوانان و جوانان، هدایت تیم ملی بزرگسالان را بر عهده 

گرفت. طلایی در سالهای 2٠١4 و 2٠١٥ تیم ملی جوانان را قهرمان جهان کرد.
همانند علی اشکانی، باید به محمد طلایی نیز فرصت داد و از او حمایت کرد تا در کشتی 
ایران مربیان جدید با فکری تازه وارد عرصه شوند و در واقع در مربی گری هم پوست اندازی 
صورت گیرد. فدراسیون کشتی نیز با دست گذاشتن بر روی اشکانی و طلایی به عنوان دو 
چهره جوان و فنی کشتی ایران برای سپردن دو پست مهم و کلیدی هدایت تیم های ملی 
کشتی آزاد و فرنگی، در عمل نشان داد نه تنها ابایی از اعتماد به جوانان امتحان پس داده 
ندارد بلکه کار در فضایی بدور از تشنج و اختلاف افکنی که مهمترین نیاز کشتی ایران برای 

قرار گرفتن در مسیر رشد و پیشرفت است را دنبال می کند.
  این روزها شاهد نوعی انقلاب و دگرگونی در فدراسیون کشتی با نگاهی بلندمدت هستیم. 
از ورود چهره های جدید و البته جوان و تحصیلکرده به ترکیب شوراهای فنی، کادرهای 
فنی تیم های ملی و کادر مدیریتی فدراسیون گرفته تا عزمی جدی برای اعتماد به جوانان 
و آینده ساز ان برای کسب موفقیت های بزرگ در المپیک توکیو، همه از ایجاد تحول در 

کشتی ایران خبر می دهند. 
طلای حسن یزدانی چهره جوان کشتی ایران در المپیک ریو، نتیجه اعتماد به جوانان را در 
کشتی آزاد نشان داد راهی که انتخاب شده نه تنها غلط نیست بلکه گستراندن شاخ و برگ 
اعتماد به نیروهای جوان و البته امتحان پس داده در همه امور دیگر از جمله سرمربیگری 

تیم های ملی نیز لازم و البته حیاتی بود.
 طلایی و اشکانی به عنوان فرزندان این مرز و بوم که بارها چه در دوران قهرمانی و چه در 
کسوت مربیگری افتخارآفرین بوده اند به چیزی جز حمایت و دلگرمی مردم و اهالی کشتی 

برای پیمودن این راه سخت و پرپیچ و خم نیاز ندارند.

 وزارت ورزش به مشکلات ورود می کند؟

آتش اختلافات در استقلال علنی شد

با اینکه به نظر می رسید باشگاه استقلال با آرامش در هیئت مدیره مشغول به کار است اما اتفاق 
عجیبی رخ داد تا نگاه به هیئت مدیره تغییر کند.

 تا قبل از این، زمزمه هایی به گوش می رسید مبنی بر ایجاد شکاف بین برخی از اعضای هیئت 
مدیره باشگاه استقلال که این شایعات پس از ثبت حکم مدیرعاملی رضا افتخاری توسط وزیر 

ورزش، پررنگ تر از گذشته شد.
افتخاری در روزهای ابتدایی، مانند هر مدیر دیگری که وارد استقلال و پرسپولیس می شود، 
شروع کرد به رویافروشی و قول قهرمانی در آسیا را داد اما اتفاقی که شب گذشته )دوشنبه( 

پیرامون باشگاه رقم خورد، نشان از داستان های پیچیده ای در استقلال دارد.
ماجرا از جایی شروع شد که سایت رسمی استقلال و کانال رسمی این باشگاه در تلگرام که در 

واقع تنها ارگان خبری این باشگاه محسوب می شوند، خبر زیر را منتشر کرد:
»شهاب جهانیان، رئیس هیئت مدیره باشگاه استقلال هاشم ساعدی را به عنوان مشاور عالی 
خود و سخنگوی هیئت مدیره منصوب کرد. همچنین رئیس هیئت مدیره باشگاه استقلال 
در حکمی دیگر حسن روشن، پیشکسوت این باشگاه را به عنوان مشاور فنی خود انتخاب و 

منصوب کرد.«
ساعاتی پس از انتشار خبر اما، سایت باشگاه بدون ارائه هیچ توضیحی، خبر را از خروجی صفحه 
خود، حذف کرد. درست از لحظه حذف خبر، ابهامات در خصوص رابطه بین اعضای هیئت مدیره 
باشگاه استقلال افزایش یافت و در همان ابتدا، همه به یاد شایعات مختلف در مورد اختلاف در 

هیئت مدیره افتادند.
اینکه رئیس هیئت مدیره مجوز قانونی برای دادن حکم به افراد دیگر داشته باشد، یک بحث 
است و بحث دیگر این است که مگر شهاب جهانیان به عنوان رئیس هیئت مدیره نیازی به مشاور 
فنی دارد؟ به صورت معمول، مدیرعامل یا سرپرست باشگاه می تواند مشاورانی داشته باشد اما 
اینکه رئیس هیئت مدیره به صورت جداگانه، مشاورفنی جذب و این موضوع را بدون نام بردن 

از مدیرعامل باشگاه در خبری از طریق سایت باشگاه منتشر کند، خودش یک نوآوری است.
هاشم ساعدی خودش گزینه مدیرعاملی در باشگاه استقلال بود و مشخص نیست چگونه 
از وی به عنوان مشاور عالی رئیس هیئت مدیره یاد شده است؟ آیا این موضوع با ساعدی یا 

افتخاری هماهنگ شده بود؟ 
فاز دیگر ماجرا، سکوت رضا افتخاری است. کسی که در عین تعجب استقلالی ها، به یکباره از 
کمیته فوتسال در آستانه حضور در جام جهانی این رشته جدا شد و به عنوان سرپرست و سپس 
مدیرعامل به باشگاه آبی پوش پایتخت پیوست. او در قبال اتفاقی که رخ داد، سکوت اختیار کرد 
اما مشخص است حذف خبر حکم هایی که رئیس هیئت مدیره برای هاشم ساعدی و حسن 

روشن صادر کرد، به افتخاری ارتباط مستقیم دارد.
بی شک اگر افتخاری در این خصوص رضایت داشت، در وهله اول اجازه حذف خبر از روی 
خروجی سایت را نمی داد و در وهله دوم، از این احکام دفاع می کرد ولی سکوت او، آتش اختلافات 
در هیئت مدیره را نمایان کرد. این اتفاقات در حالی رخ می دهد که از یک سو شهاب جهانیان 
رابطه بسیار نزدیکی با نفر اول وزارت ورزش دارد و از سوی دیگر افتخاری، حکم مدیرعاملی خود 
را از دست محمود گودرزی، وزیر ورزش دریافت کرده است. در این شرایط، یک معمای جدید 
به وجود می آید؛ آیا می توان مدعی شد کنترل مدیریت بر باشگاه استقلال و اتفاقات پیرامون آن 

از دست مدیران ارشد وزارت ورزش خارج شده است؟
باید دید وزارت ورزش چه واکنشی نسبت به اتفاقات اخیر نشان می دهد. آیا وزیر و معاونانش، 
ایجاد اختلاف بین اعضای هیئت مدیره را می پذیرند یا قرار است باز هم با ارائه توجیه و توضیحات 

معمولی، از کنار این قضیه هم عبور شود. 
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مکمل گیاهی برای افزایش اثربخشی دارو تولید شد

محققان در یک شرکت دانش بنیان به دانش فنی 
تکنولوژی مکمل ها و عصاره های گیاهی داروی کپسوله 
شده دست یافتند که می توان از آن در تولید و اثربخشی 

دارو استفاده کرد.
دکتر محسن برکتین، مجری طرح » تکنولوژی تولید 
مکمل ها و عصاره های دارویی گیاهی کپسول شده با روش 
اولترا اکسترودر« در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار داشت: 
در حال حاضر در صنعت گیاهان دارویی کشور ترکیبات 
بسیاری در فرم های فیزیکی مایع، پودری و به شکل های 

افشره، شربت، قطره، کپسول و یا قرص عرضه می شوند.
وی ادامه داد: این ترکیبات دارای ویژگی ها و خواص 
ویژه و منحصر به فردی هستند که نقش مهمی به عنوان 
مکمل یا دارو در سلامت انسانی ایفا می کنند به همین 
دلیل شرکت های تولیدکننده مکمل ها و داروهای گیاهی 
در فرآیندهای تولید، مصرف و عرضه این محصولات با 

مشکلات خاصی مواجه هستند.
به گفته برکتین، بدیهی است که شرکت های پیشرو 
و موفق در این عرصه می توانند با حل این مشکلات با 
و  راندمان  حداکثر  مدرن،  تکنولوژی های  از  استفاده 
بهره وری در تولید و حداکثر رضایتمندی در مشتریان و 
در نهایت حداکثر سهم بازار و موفقیت در کسب و کار را 

برای خود رقم بزنند.
وی با بیان مثالی اظهار داشت: گیاهی مانند زردچوبه، 
فلفل  زنجبیل، سیر،  زیره،  کاین،  قرمز  فلفل  دارچین، 
همگی  ترش،  لیمو  دندلیون،  خردل،  دانه  هل،  سیاه، 
دارای تأثیرات لاغری از طریق افزایش متابولیسم و بعضاً 
کاهش اشتها بوده ولی استفاده همزمان گروهی از آنها 
هم بدون برخورداری از فناوری های خاص، به دلیل ایجاد 

واکنش های کاهنده و نامطلوب امکان پذیر نیست.
مجری طرح با بیان اینکه ما در تولید این مکمل ها 
از تکنولوژی »اینکپسولیشن« بهره بردیم، افزود: بنابراین 
اینکپسولیشن به عنوان تکنیکی مدرن بسیاری از مشکلات 
فوق را به شیوه ای کاملًا مؤثر حل کرده و این امر سبب 
استقبال روزافزون تولیدکننده ها از فرآورده های کپسول 

شده در سرتاسر دنیا شده است.
برکتین در خصوص تکنولوژی اینکپسوله کردن به روش 
»اولترا اکسترودر« بیان کرد: اینکپسولیشن یا به بیانی 
میکرو اینکپسولیشن روشی است که طی آن ترکیبات 
و عصاره های تغلیظ شده و ضروری روغنهای گیاهی و 
دارویی در یک پوشش محافظ منتشر شده و در آنها به 
صورت ذرات مولکولی در یک غشای کریستالی محبوس 
این مکانیزم سبب کاهش سرعت  افزود:  می شوند.وی 
تخریب و از دست رفتن مواد مؤثره در فرآیندهای متفاوت 
تولید یا در طول زمان نگهداری تا زمان مصرف نهایی 

می شود.
دانش  شرکت  این  توسعه  و  تحقیق  واحد  رئیس 
بنیان اظهار داشت: فرمولاسیون ماتریکس پوششی یا 
)Envelope( کاملًا منعطف بوده و قابل تغییر و تنظیم 

بسته به نوع کاربرد و منظور خاص فرآورده است.
به گفته وی، این فرمولاسیون کاربردی کمک می کند 
که آزادسازی مواد مؤثره در نقاط متفاوت بدن بسته به 
نوع فرآورده صورت پذیرد.برکتین با تاکید بر اینکه از این 
مکمل ها می توان در تولید داروها بهره برد، گفت: افزایش 
بهره وری و راندمان در تولید، افزایش نسبت میزان مواد 
مؤثره در حجم واحدی از داروها، افزایش میزان راندمان 
جذب مواد مؤثره با توجه به نوع پوشش ماتریکسی فرموله 
شده برخی از ویژگی های این مکمل ها برای کاربرد در 
ساخت داروهای گیاهی به شمار می روند.مجری طرح 
تاکید کرد: این مکمل ها که با این روش به تولید رسانده 
ایم، دقیقاً در محل مورد نظر در بدن رهاسازی می شود تا 

بیشترین ضریب جذب را در بدن داشته باشد.
وی با بیان اینکه در کل دنیا  ٥ کشور به این فناوری 
دست پیدا کرده اند،  افزود: حتی کشور امریکا هم نتوانسته 
به این فناوری دست بیابد ولی اکنون ما توانستیم به جمع 

کشورهای اروپایی در این زمینه بپیوندیم.
به گفته وی، با استفاده از این مکمل ها که به تولید 
رسیده اند می توانیم داروهای گیاهی را تولید کنیم که 

بیشترین اثر بخشی را در بدن فرد داشته باشد.
 این مکمل ها در سومین نمایشگاه گیاهان دارویی و 
طب سنتی توسط معاون رئیس جمهور، وزیر کشور و وزیر 
امور خارجه رونمایی شد. همچنین اینکپسوله ها در مرحله 
ثبت اختراع هستند و تاییدیه خود را از انستیتو تحقیقات 

تغذیه اخذ کرده است.

خواص بی نظیر چای گل سرخ
گل سرخ یا همان گل محمدی نوعی گل رز است که در ایران به صورت گسترده کشت 
و استفاده می شود. از این گل معطر و پرخاصیت در تهیه گلاب، مربا، عطر، به صورت پودر 
داخل ادویه ها، در ترکیب شیرینیجات و غیره استفاده می شود.  چای یا دمنوش گل سرخ 
یک نوشیدنی معطر و فوق العاده با خواص مثال زدنی و پرخاصیت برای آن هایی است که 
علاقه مند به نوشیدنی های گرم هستند. گل سرخ یا همان گل محمدی نوعی گل رز است 
که در ایران به صورت گسترده کشت و استفاده می شود. از این گل معطر و پرخاصیت در تهیه 
گلاب، مربا، عطر، به صورت پودر داخل ادویه ها، در ترکیب شیرینیجات و غیره استفاده می 
شود. گل محمدی طبیعت گرم دارد و برای تسکین اعصاب فوق العاده است. شما می توانید 
از این گلبرگ های خوش رنگ و معطر چای تهیه کرده و یک نوشیدنی صد درصد شرقی و 

آرامبخش تهیه کنید. پس بفرمایید یک فنجان سلامت و آرامش.
چای گل سرخ برای سم زدایی از بدن

مصرف منظم چای گل سرخ در گام اول به سم زدایی و پاکسازی بدن کمک می کند. چون 
روی کبد و صفرا تأثیر داشته و باعث تمیزی آن ها می شود. این نوشیدنی معطر ادرارآور است 
و به کنترل حالت احتباس آب در بدن کمک می کند. البته باید گفت که با یک گل بهار نمی 
شود. یعنی با نوشیدن یک فنجان چای گل سرخ نمی توانید از این خواص بی نظیر بهره مند 

شوید. باید این نوشیدنی را به صورت منظم و یک دوره درمانی میل کنید.
C گل سرخ سرشار از ویتامین

گل سرخ یا همان گل محمدی خواص زیادی برای سلامتی دارد. این گل خوش رنگ 
سرشار از ویتامین C می باشد. بر اساس اعلام سازمان غذا و دارو، گلبرگ ها و ساقه این گل 
)به ویژه به صورت خام( منبع غنی ویتامین C محسوب می شود. باید بدانید که در روند 
خشک شدن گل، 2٥ تا ۶٠ درصد ویتامین C موجود در آن از بین می رود. بنابراین توصیه 
 C می شود در تهیه چای تا حد امکان از گل سرخ تازه استفاده کنید. یادتان باشد که ویتامین
برای دستگاه ایمنی، حفظ سلامت پوست و استخوان ها از اهمیت بالایی برخوردار است. این 

ویتامین در جذب هر چه بیشتر آهن نقش موثری دارد.
گل سرخ منبع آنتی اکسیدان و ضد سرطان است

چای تهیه شده از گل سرخ فواید دیگری نیز دارد. این گل سرشار از آنتی اکسیدان ها و 
به ویژه پولیفنول های موسوم به کاتچین است. آنتی اکسیدان ها از بدن در برابر اثرات مضر 
رادیکال های آزاد محافظت کرده و به این ترتیب از بروز سرطان ها پیشگیری می کند. 
ترکیبات آنتی اکسیدانی نه تنها از آسیب های رادیکال های آزاد جلوگیری می کنند بلکه 
بدون آسیب رساندن به سلول های سالم اطراف، باعث نابودی سلول های سرطانی می شود. 

در واقع این گل باعث بهبود سلامت درون و بیرون بدن و حفظ جوانی آن می شود.
چای گل سرخ برای تسکین دردهای زنانه

چای گل سرخ همچنین در بهبود دردهای قاعدگی موثر است. اگر شما نیز از سندرم پیش 
از قاعدگی رنج می برید حتماً این چای را در برنامه روزانه تان بگنجانید. به عقیده برخی 
متخصصان این گل همچنین در تنظیم قاعدگی نامنظم یا شدید موثر است. گفتنی است که 

گل سرخ برای افزایش میل جنسی نیز موثر عمل می کند.
چای گل سرخ بهترین نوشیدنی برای روزهای سرد

چای گل سرخ برای مقابله با انواع مشکلات تنفسی ناشی از سرماخوردگی و آنفلوانزا مفید 
است. بنابراین توصیه می شود با فرا رسیدن روزهای سرد سال از این چای غافل نباشید.

 چای گل سرخ تب بر است
اگر تب دارید می توانید به این چای اعتماد کنید. چای گل سرخ باعث کاهش دمای بدن 
شده و تب را کاهش می دهد. این چای برای پاکسازی بدن و کاهش التهاب و همچنین 
برطرف کردن ضایعات پوستی نیز موثر است. نتایج بررسی ها نشان می دهد که گل سرخ از 

تشدید عفونت جلوگیری می کند.
چای گل سرخ برای آرامش اعصاب

چای گل سرخ باعث تسکین دستگاه عصبی می شود. اگر به طور منظم از این چای میل 
کنید از مشکلاتی مانند بی خوابی و خستگی خلاص خواهید شد. این نوشیدنی مفرح اعصاب 
بعد از یک روز کاری طولانی مدت و همراه با استرس است و باعث رفع خستگی و کسب 

انرژی دوباره می شود.
چگونه چای تهیه کنیم؟

تهیه این چای بسیار ساده است. اگر حوصله تهیه چای گل محمدی را ندارید می توانید 
داخل قوری چای معمولی تان کمی گلبرگ گل محمدی بریزید تا معطر شود.  اما برای تهیه 
چای گل محمدی برای هر فنجان آب به ۶ تا 7 گلبرگ گل سرخ نیاز دارید. برای شیرین 
کردن آن نیز می توانید از عسل یا عصاره استویا استفاده کنید که یک شیرین کننده طبیعی 
و فاقد کالری است. برای تهیه این چای کافی است گلبرگ ها را به آب جوش اضافه کرده 
و اجازه دهید به مدت ٥ تا ١٠ دقیقه استراحت کند. سپس می توانید چای را صاف کرده و 
کمی عسل یا عصاره استویا به آن بزنید. می توانید از گلبرگ های خشک نیز در تهیه دمنوش 
استفاده کنید. می توانید یک قاشق غذاخوری گل سرخ را به همراه یک قاشق غذاخوری چای 
سیاه یا سبز به مدت ١٥ الی 2٠ دقیقه دم کنید. این دمنوش برای از بین بردن بوی بد دهان 

و کاهش نفخ موثر است.

یک روانشناس :

دختران قدرت یادگیری بیشتری دارند
 یا پسران؟

یک روانشناس گفت: تفاوت های زیادی بین تربیت و رشد مغز دخترها و پسرها با یکدیگر 
وجود دارد.

زهرا اصغرپور روانشناس گفت: کودکان به رفتارهای والدین توجه کرده و هنگام بازی نقش 
مشابه والدین همجنس خود را انتخاب می کنند به طوریکه در بازی دخترها نقش مادر و 
پسرها شغل پدر را انتخاب می کنند. اصغرپور ابراز داشت: دخترها در زمان کودکی به سراغ 
بازی هایی مانند خاله بازی و عروسک بازی می روند اما پسرها بیشتر بازی با تفنگ و ماشین 
را انتخاب می کنند.وی بیان کرد: دختران نسبت به پسران به مسائل و موارد به صورت عینی 
و جزئی نگاه می کنند به طور مثال دخترها مسائل ریاضی را با شکل یاد می گیرند اما پسرها 
به صورت کلی با مسائل روبه رو می شوند.این روانشناس با اشاره به اضطراب دانش آموزان 
ابراز داشت: دانش آموزان دختر اضطراب های خود را با صحبت کردن با دوستان و خانواده 
اما پسرها این حالت را با تحرك بدنی تخلیه می کنند.اصغرپور درخصوص مسئولیت پذیری 
دخترها اظهار داشت: دخترها در هر شرایط روحی، استرس، شکست و نظم، مسئولیت شان 
را به تعویق نمی اندازند، اما پسرها با اولین استرس و اضطراب، به دلیل فشار زیاد و درگیری 
شدید با موضوعی که ذهن شان را آزار می دهد، مسئولیت هایشان را فراموش می کنند.وی 
با بیان اینکه تفاوت مغزها در یادگیری تاثیر دارد، اذعان داشت: درمغز دخترها نیمکره چپ 
و راست با همدیگر ارتباط دارند، اما در مغز پسرها این دو نیمکره از ارتباط اندکی با یگدیگر 
برخوردارند.این روانشناس درباره خصوصیات دخترها عنوان کرد: دانش آموزان دختر می 
توانند کارهای همچون حرف زدن، کار با رایانه، انجام تکلیف و خوردن را در یک زمان انجام 
دهند اما پسرها فقط یک کار را می توانند انجام دهند. اصغر پور افزود: با توجه به مباحث بالا 
بین دانش آموزان دختر و پسر تفاوت در یادگیری وجود دارد که این نشان دهنده این است 

که دخترها نسبت به پسرها فعال تر  و درس خوان تر هستند.

والدین بخوانند؛

روز اول مدرسه فرزندم را 
چگونه به مدرسه بفرستم؟

یک روانشناس گفت: ترس کودک از مدرسه ریشه در وضعیت درونی و روانی کودک دارد 
که قابل کنترل است.

عفت غفوری روانشناس، ؛ اظهار کرد: ترس از مدرسه یکی از اختلالات روانی رایج در دوران 
مدرسه به ویژه دوره پیش دبستانی و اول ابتدایی است که بسیاری از والدین و کودکان را 
درگیر مشکلات کرده است.  وی در خصوص ارتباط ترس کودک با  بروز نشانه های جسمی 
ادامه داد: اضطراب ناشی از جدایی والدین می تواند به شکل های گوناگون از جمله اختلال 
در هضم غذا، دردهای شکمی، حالت تهوع، تب، سر درد و نداشتن خواب منظمبروز کند  
ازین رو اگرچه این نشانه ها جنبه فیزیولوژیک داشته اما باید منشا آن را در اختلالات روانی 
جستجو کرد. غفوری درباره باور اشتباه مادران در اصرار و تهدید به ماندن کودک در روزهای 
آغازین مدرسه، تصریح کرد: توجه و عکس العمل بیش از حد نسبت به این مساله منجر به 
تقویت ترس در کودک شده  و به وخیم تر شدن شرایط کمک می کند بدین ترتیب می توان 

راهکارهایی را  به منظور فرونشاندن این ترس به کار برد.
ترفندی برای غلبه بر ترس کودک 

این روانشناس با بیان نقش موثر مادر در کاهش اضطراب دانش آموز، بیان داشت: یکی از 
تمهیدات لازم، کم کردن مرحله ای میزان ترس از طریق همراهی مادر و ایجاد امنیت لازم در 
مدرسه است و در این صورت والدین می توانند در روز های ابتدایی در کلاس حضور داشته 

و به تدریج این فاصله را زیاد کند.
بهترین شیوه آشنایی با مدرسه

وی عنوان کرد: آشنایی کودک با محیط مدرسه در روزهای آغازین می تواند در افزایش 
علاقه و کاهش ترس کمک کرده و همچنین نباید نقش مؤثر کادر آموزشی در ایجاد ارتباط 
عمیق و عاطفی با  چنین کودکانی را نادیده گرفت. غفوری درخصوص انجام روش های 
انگیزشی، عنوان کرد: با ارائه تشویق و هدیه دادن به کودک می توان به میزان قابل توجهی 

علاقه او به مدرسه را افزایش داد.
از کودکتان استقبال گرم کنید

این روانشناس افزود: یکی دیگر از راهکارهای مؤثر برای از بین بردن ترس، استقبال و 
منتظرماندن در هنگام پایان مدرسه  از سوی یکی از اعضای خانواده به ویژه مادر برای چنین 
کودکانی که اضطراب درآن ها بیشتر از سایرین است.  وی در خصوص کودکان درونگرا و 
گوشیه گیر، یادآور شد: قرار دادن کودک در محیط های اجتماعی همچون کانون های پرورش 
فکری و محیط های ورزشی  می تواند راهکار مناسبی برای رفع این معضل بوده و تأثیر 

بسزایی در کاهش اضطراب داشته باشد.

محققان توانسته اند با استفاده از یک روبات کنترل شونده با ریموت، یک غشا با ضخامت 
یک صدم میلی متری را از شبکیه چشم راست یک مرد 7٠ ساله بردارند.

دستگاه رباتیک برش شبکیه)R2D2( بوسیله محققان دانشگاه آکسفورد طراحی شده است 
و هزینه های مالی مربوط به این پروژه نیز بوسیله این دانشگاه تامین شده است.

این دستگاه روباتیک درون چشم و از طریق یک سوراخ با قطر کمتر از یک میلی متر عمل 
می کند و برای ورود و خروج نیز به سوراخی به همین اندازه نیاز است.

این دستگاه در اصل برای برداشتن تومورهای ناخواسته طراحی شده و دست ورزی با آن 
به خوبی درون چشم امکان پذیر است. این ربات شبیه یک دست مکانیکی عمل می کند و 
بوسیله هفت موتور کنترل شونده با کامپیوتر و مستقل از یکدیگر تنظیم می شود و این قدرت 
را دارد که با دقت کمتر از یک هزارم میلی متر جابجایی انجام داده و عملکرد خود را انجام 
دهد.محققان این ربات را برای جراحی چشم چندین بیمار استفاده کردند. در بخش اول، آن 
ها از این ربات برای برداشتن غشا از روی شبکیه)بدون آسیب رساندن به آن( استفاده کرده 
اند و در فاز بعدی آن ها قصد دارند که از این ربات برای وارد کردن یک سوزن به زیر شبکیه 

و تزریق مایع استفاده کنند.
این اولین باری است که این جراحی با چنین روشی انجام می گیرد.

محققان امیدوارند که بزودی از این ربات برای ژن درمانی استفاده کنند که امروزه درمانی 
امیدوار کننده برای نابینایی محسوب می شود.

اولین جراحی درون چشمی
 با روبات انجام شد

محققان دانشگاه علوم پزشکی شیراز با سنتز نانوذرات مغناطیسی و به کارگیری آن ها در 
تصویربرداری ام ار آی موفق شدند کیفیت این تصاویر را ارتقا بخشند.

ام آر آی یا روش تصویربرداری با تشدید مغناطیس )MRI( یکی از روش های پیشرفته 
تصویربرداری پزشکی است.

با استفاده از این روش می توان تصویر بافت های درونی بدن را دید و از آن طریق مشکلات 
و بیماری های اعضای بدن را تشخیص داد.  در روش های تصویربرداری با اشعه  ایکس مانند 
رادیوگرافی ساده یا سی تی اسکن، بدن تحت تابش مقدار معینی از اشعه  یونیزه کننده قرار 
می گیرد که اگر از حد مشخصی بیشتر باشد، می تواند موجب اشکالاتی در کارکرد سلول ها 

شود.
در ام آر آی از اشعه  ایکس استفاده نمی شود؛ بنابراین نسبت به رادیوگرافی و سی تی اسکن 

بسیار کم ضررتر است.
حسین هلی، مجری طرح، با بیان اینکه گاهی به دلیل نامناسب بودن کیفیت تصاویر ام 
آر آی نمی توان بافت های توموری را از بافت های سالم تشخیص داد، افزود: تصاویر ام آر آی 
باوجوداینکه از رزولوشن بالایی برخوردارند، اما کنتراست لازم جهت تمایز بین بافت سالم 

و تومور را ندارند.
وی ادامه داد: از این رو، استفاده از عامل کنتراست زا در این روش تصویربرداری موجب 

بهبود کیفیت و در نتیجه تشخیص بهتر بافت سالم از تومور می شود. در پژوهش حاضر 
نانوذرات مغناطیسی فریت روی-نیکل جهت ایجاد کنتراست سنتز شده است.

هلی اظهار داشت: این نانوذرات می تواند کیفیت تصاویر ام آر آی را بهبود بخشد و از این 
طریق پزشکان را در شناسایی به موقع بافت های سرطانی کمک کند. 

مجری طرح در رابطه با عملکرد نانوذرات سوپر پارامغناطیس گفت: استفاده از ذره  بسیار 
کوچک سوپر پارامغناطیس موجب می شود که بتوان با تزریق، این ذرات را وارد بدن کرد؛ 
سوپر پارامغناطیس بودن این ذرات باعث می شود که در غیاب میدان مغناطیسی، نانوذرات 
خاصیت مغناطیسی شان را از دست بدهند و به یکدیگر نچسبند و باعث انسداد عروق نشوند.

به گفته  این محقق، در این طرح ابتدا نانوذره  فریت روی-نیکل با استفاده از روش هم 
رسوبی سنتز شده و به منظور افزایش زیست سازگاری، نانوذرات به وسیله  ماده  دکسترین 
پوشش داده شده است؛ در ادامه غلظت های مختلف نانوذره در فانتوم آکاروز قرار داده شده 
و توسط دستگاه ام آر آی تصویربرداری صورت گرفته است و تصاویر ایجاد شده از حیث 

کنتراست مورد ارزیابی قرار گرفته اند.
هلی خاطر نشان کرد: نتایج نشان داده اند که عملکرد این نانوذره جدید نسبت به اکسید 
آهن تجاری در افزایش کنتراست تصاویر ام آر آی بالاتر است و همچنین با افزایش غلظت 

نانوذره، کنتراست تصویر افزایش می یابد.

دفتر تحقیقات نیروی دریایی آمریکا به دنبال ساخت یک 
پانسمان جراحی جدید برای میادین جنگ است که نه تنها 
اندام زخمی را پوشش می دهد بلکه آسیب را کاهش داده و 
با تازه نگهداشتن زخم ها، بافت را تا 72 ساعت حفظ می کند.

زخم های ایجاد شده در میدان ها جنگ اگر به سرعت 
درمان نشوند، ممکن است به تهدیدی برای اندام و جان فرد 
تبدیل شوند.  متاسفانه همیشه امکان انتقال سریع مجروحان 
 " ACCSIL" پانسمان بنابراین  ندارد،  به درمانگاه وجود 
می تواند پاسخ مناسبی برای نگهداری از مجروحان تا زمان 

دسترسی به خدمات پزشکی مناسب باشد.
برای  ویژه  به  جنگ  زمان  در  زخم ها  کردن  پانسمان 
آسیب های ناشی از انفجار بسیار سخت است.  پزشکان علاوه 

بر تثبیت وضعیت بیمار با به حداقل رساندن خونریزی و دفع 
شوک، باید زخم را بطور مناسبی ببندند تا امکان فساد زخم 

کمتر شده و باکتری و عفونت به آن وارد نشود.
پانسمان جدید توسط شرکت "Battelle" و با همکاری 
دفتر تحقیقات نیروی دریایی آمریکا، آزمایشگاه تحقیقاتی 
نیروی دریایی و مرکز تحقیقات پزشکی نیروی دریایی، 
ابزار "ACCSIL" را به همراه یک شریان بند برای استفاده 
ابزار یک  این  و پزشکیاران طراحی کرده است.  پزشکان 
پانسمان سبک  وزن است که محکم روی اندام بسته شده،  
زخم را تازه نگه می دارد و از بافت ها تا 72 ساعت حفاظت 

می کند.
بخش  است.  شده  ساخته  بخش  دو  از   "ACCSIL"

خارجی شامل پوششی است که مطابق با شکل اندام طراحی 
شده و می تواند جلوی خونریزی را گرفته، بخش مذکور را 

گرم نگهدارد و آن را در برابر آلودگی حفظ کند.
که  است  زیستی  فعال  داخلی شامل یک لایه  بخش 
زخم را مرطوب و آغشته به مواد شیمیایی خاص برای ارائه 
آنتی بیوتیک و مسکن نگهداشته تا از رشد باکتری و قارچ 

جلوگیری شود.
این پانسمان که دو سال دیگر ارائه خواهد شد،  نه تنها برای 
سربازان، بلکه برای استفاده بر روی کشتی ها، زیردریایی ها، 
کارخانجات،  مزارع، تصادفات جاده ای و حملات تروریستی 
که دسترسی به امکانات پزشکی برای عمل جراحی محدود 

است، کاربرد خواهد داشت.

افزایش کیفیت تصاویر ام آر آی با فناوری نانو

پانسمانی که زخم را تا سه روز تازه نگه می دارد

برای پیشگیری از سردردهای صبحگاهی لازم است که 
عوامل آن را به خوبی بشناسید. اگر عوامل، قابل تشخیص 
و جزو موارد رایج باشند، می توانید با رعایت مواردی از آن 
پیشگیری کنید. اما اگر علت رایجی برای آن پیدا نکردید لازم 
است که به پزشک متخصص مراجعه کنید. در این مطلب 

شما را با عوامل سردرد صبحگاهی بیشتر آشنا می کنیم. 
سردرد یک ناراحتی کمابیش غیرقابل تحمل است که 
در هر ساعتی از روز امکان بروز دارد. عوامل آن متناسب با 
ساعت و زمانی که بروز می کند یا شدت آن متفاوت است. 
اگر زمانی که از خواب شبانه بیدار می شوید در گیجگاه خود 
احساس ضربه می کنید، حالت تهوع دارید یا نمی توانید 
چشمان تان را باز کنید بهتر است به پزشک مراجعه کنید. 

سردردهای صبحگاهی آزاردهنده هستند و مراجعه به 
پزشک و مشورت امری عادی است، چون ممکن است 
حتی با مصرف مسکن ها نیز سردرد به طور کامل برطرف 
نشده و خیلی از افراد تمام روز را با این مشکل دست به 
گریبان بمانند. در ادامه به چند عامل ایجادکننده سردردهای 

صبحگاهی اشاره می کنیم.
سردرد صبحگاهی در اثر التهاب مجاری بینی

زمانی که التهابی پشت بینی، چشم ها و گونه )قسمت 
پیشین سر( بروز می کند، در حین بیدار شدن از خواب 
سردردهای شدیدی ایجاد می شود. در این صورت لازم است 
که آلرژی یا عفونتی که باعث بروز تورم سینوس ها می شود 

درمان گردد تا علائم سردرد کاهش پیدا کند.
سردرد صبحگاهی در اثر آپنه خواب

آپنه خواب وضعیتی است که در خواب بروز می کند و در 
آن تنفس فرد به مدت چند ثانیه متوقف می شود. در این 
صورت مغز به مدت چند ثانیه اکسیژن دریافت نمی کند. 
در نتیجه زمانی که فرد از خواب بیدار می شود احساس 

سردرد می کند.
آپنه خواب علائم دیگری مانند احساس خستگی زیاد و 
گودی و سیاهی پای چشم)حتی اگر فرد زود خوابیده باشد( 
نیز دارد.اگر تمام این علائم را با هم دارید می توانید به وجود 
آپنه خواب شک کنید. می توانید از همسر یا یکی از اعضای 
خانواده بخواهید تا شما را در حین خواب تحت نظر داشته 

باشد. اگر خر و پف می کنید می تواند یک دلیل دیگر برای 
بروز آپنه خواب باشد. در  نتیجه ابتدا لازم است که با مراجعه 

به پزشک، مشکل آپنه خواب را بررسی و رفع کنید.
سردرد صبحگاهی به دلیل بدخوابی

علاوه بر آپنه خواب که یک وضعیت بالینی است، عوامل 
عاطفی و روحی دیگری نیز وجود دارد که مانع از خواب 
خوب و استراحت کامل می شود. استرس، دغدغه های 
روزمره یا اضطراب باعث تغییر کیفیت خواب می شود. افراد 
زیادی هستند که شب ها دیر می خواند و صبح زود از خواب 
بیدار می شوند. در واقع به مدت 8 ساعت منظم نمی خوابند. 
این مسائل به طور مستقیم روی کیفیت خواب تاثیر می 

گذارند. 
عوامل  از  نیز  شبانه  های  کابوس  و  منفی  احساسات 
دیگرسردرد صبحگاهی هستند. یادتان باشد که سروصدا 
یا نور بیرون )مانند نور چراغ های خیابان، تلویزیون روشن 
و غیره( مانع از استراحت کامل در شب شده و سردرد 

صبحگاهی ایجاد می کنند.
سردرد صبحگاهی ناشی از کشیدگی عضلانی

اگر به اندازه کافی نمی خوابید، وضعیت خوابیدن تان 
نامناسب است، شب ها کابوس می بینید یا از بیخوابی رنج 
می برید، عضلات گردن و شانه هایتان کشیده شده به 
جمجه فشار می آورد و سردرد ایجاد می کند. پس لازم است 
که از یک بالشت و تشک مناسب استفاده کنید تا خواب 
راحت و باکیفیتی داشته باشید و ستون فقرات تان در یک 

وضعیت مناسبی قرار داشته باشد.
 سردرد صبحگاهی در اثر مصرف زیاد دارو

اگر سردردهای صبحگاهی تان بیش از دو بار در هفته 
بروز می کند، بهتر است داروهایی که )با تجویز پزشک یا 
خودسرانه( مصرف می کنید را بررسی کنید. یادتان باشد که 
زیاده روی در مصرف داروهای مسکن نیز می تواند نتیجه 
ژسی داشته باشد. به این معنی که همین داروهای مسکن 

باعث سردردهای صبحگاهی شوند. 
در بین داروهایی که بهتر است از مصرف زیاد و خودسرانه 
آنها برای پیشگیری از سردرد خودداری کنید، می توان به 
آسپیرین، پاراستامول )استامینوفن(، داروهای ضداحتقان، 

داروهای ضددرد نارکوتیک )داروهای مخدر( اشاره کرد.
سردرد صبحگاهی ناشی از کم آبی بدن

به خاطر داشته باشید که در طول خواب، نوشیدنی یا 
خوردنی مصرف نمی کنید. اما لازم است که در طول روز به 

فکر تامین آب کافی بدن باشید. 
زمانی که به میزان کافی آب نمی نوشید، رگ های خونی 
موجود در ناحیه سر برای کنترل مایعات بدن منقبض می 
شوند. این وضعیت نیز رسیدن اکسیژن به خون را با مشکل 

مواجه کرده و سردرد ایجاد می کند.
سردرد صبحگاهی ناشی از دندان قروچه

بین  رایجی  یا همان دندان قروچه مشکل  براکسیسم 
کودکان است و البته در بزرگسالان نیز دیده می شود. به این 
ترتیب که فرد در حین خواب دندان هایش را با فشار به هم 
می سابد. این عادت، ناخودآگاه عضلات فک را کشیده و تاثیر 
منفی روی سر می گذارد، طوری که صبح فرد با سردرد از 

خواب بیدار می شود.
سردرد صبحگاهی ناشی از وضعیت خوابیدن

یکی از اشتباهات رایج که تاثیر زیادی روی بیدار شدن 
دارد، قرار گرفتن بدن در وضعیت و پوزیشن نامناسب در 
حین خواب است.  افرادی که به شکل جنینی یا دمر می 
خوابند، بدون شک با مشکلاتی مانند سردرد، کمردرد، گردن 
درد، شانه درد و غیره از خواب بیدار می شوند. در واقع باید 
از خوابیدن در وضعیت هایی که سر پایین تر قرار می گیرد 

خودداری کرد. 
توصیه می کنیم به پشت یا به پهلو بخوابید. این وضعیت 
ها بهتر از دمر خوابیدن است. یادتان باشد زمانی که حین 
خواب، سر و کمرتان در وضعیت خوبی قرار داشته باشد، 
سردردهای  و  شود  می  انجام  درستی  به  خون  جریان 

صبحگاهی به میزان زیادی از بین می روند.
سردرد صبحگاهی ناشی از فشار خون بالا و دیابت

این دو مشکل می توانند باعث بروز سردردهای صبحگاهی 
شوند. در هر دو صورت نیز مشکل از رگ های خونی ناشی 
می شود که دچار انبساط می شوند. در این صورت نیز فشار 
خون افزایش پیدا کرده و عضلات کشیده می شوند. در 

نتیجه تاثیر زیادی روی ایجاد سردرد دارند.

چرا صبح با 
سردرد از خواب 

بیدار می شوم؟

ماموریت های بی حد و مرز و کارانه های یک خط در میان

 اورژانس، رسیدگی اورژانسی می طلبد
یکی از مهم ترین معضلات اورژانس کشور، کمبود نیروی انسانی و بی توجهی به حقوق 

پرسنل است که شاید سازمانی شدن، مرهمی بر دردهای این ارگان باشد.
شاید برای شما هم اتفاق افتاده که در مواقع بحرانی با تلفن اورژانس تماس گرفته اید و 
پرسنل به راحتی بالای سر بیمار حاضر نشده اند. این تاخیر در حضور خواست پرسنل نیست 
بلکه کمبود نیروی انسانی موجب شده تا وضعیت اورژانس، اورژانسی تر شود.محمد آقاجانی 
معاون درمان وزارت بهداشت ضمن اشاره به کمبود شدید نیرو در اورژانس کشور، بیان کرد: 
در حال حاضر حدود 8 هزار کمبود نیرو داریم که قرار است تا پایان سال چهار هزار نیرو 
به این بخش تزریق شود.البته همین کمبود نیرو، پرسنل را هم به دردسر انداخته است تا 
جایی که به گفته قادری فر رییس هیئت مدیره انجمن فوریت های پزشکی، نیروها در کلان 
شهرها با حداقل پایگاه ها و آمبولانس ها بار سنگینی را تحمل می کنند. همین فشار موجب 
استهلاک، فرسودگی زودرس و بروز بیماریی هایی از جمله قلبی و عروقی پرسنل می شود.

به گزارش  باشگاه خبرنگاران جوان ،از طرفی استاندارد انجام ماموریت های اورژانس، سه تا 
چهار ماموریت در روز است اما باز هم کمبود نیروی انسانی تکنسین برخی پایگاه ها را به انجام 
2٠ تا 2٥ ماموریت وادار کرده است.امین صابری نیا رییس سابق اورژانس کشوردر توضیح 
یکی از مشکلات پرسنل یعنی ندادن مرخصی حتی تا چهار ماه، عنوان کرد: ندادن مرخصی 
به پرسنل اورژانس به دلیل کمبود نیرو است چراکه مرخصی یک نیروی اورژانسی برابر با 
تعطیلی پایگاه اورژانس و حذف ١4 ماموریت در روز است.وی در توضیح بیشتر درباره عدم 
ارائه مرخصی به پرسنل اورژانس بیان کرد: ما در طول این مدت بارها درباره کمبود نیروی 
اورژانس صحبت کردیم و به قول معروف دیگر خواجه حافظ شیرازی هم از این معضل باخبر 
شده است ولی متاسفانه سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور آنطور که باید و شاید به دغدغه 
کمبود نیروی انسانی در اورژانس نپرداخته ، البته دیگر حوزه های وزارت بهداشت نیز دچار 
کمبود نیروی انسانی است ولی به دلیل تعریف و شرایط ویژه اورژانس باید تدابیر خاص و 
فوری برای کمبود نیرو در اورژانس لحاظ شود وگرنه مردم به شدت متضرر می شوند.به نظر 
می رسد چاره رفع کمبود نیرو، استخدام باشد اما سوال اینجاست که آیا وزارت بهداشت 
می تواند پاسخگوی نیاز مالی این میزان جذب باشد یا خیر؟ شواهد نشان می دهد برخی 
دانشگاه های علوم پزشکی ٩ ماه تا یکسال کارانه پرسنل را پرداخت نکرده اند.پیرحسین 
کولیوند رییس اورژانس کشور علت این تاخیر در پرداخت ها را، بدهی بیمه ها به وزارت 
بهداشت خواند و گفت: من صد درصد با سازمانی شدن اورژانس کشور موافق هستم چراکه از 
این طریق حقوق پرسنل حفظ می شود و اورژانس می تواند مستقل عمل کند.حسن نوری 
رئیس اداره اورژانس پیش بیمارستانی در خصوص سازمانی شدن اورژانس پیش بیمارستانی 
گفت: موضوع سازمان شدن اورژانس پیش بیمارستانی و فوریت های پزشکی بیش از یک دهه 

است که توسط همکاران اورژانس پیگیری می شود.
وی افزود: خوشبختانه دولت در لایحه ای بحث سازمان شدن اورژانس پیش بیمارستانی را 
مطرح کرده و در هیئت وزیران تائید شده است. در حال حاضر این لایحه در انتظار تصویب 
لایحه در مجلس هستیم.نوری در ادامه گفت: فوریت های پزشکی یک موضوع صد درصد 
عملیاتی است و چابکی خاصی را می طلبد که با ساختار کنونی اورژانس امکان پذیر نیست 
بنابراین یک بستر عمودی غیر پیچیده می تواند سرعت عمل اورژانس پیش بیمارستانی را 
بالا ببرد.به گفته رئیس اداره اورژانس پیش بیمارستانی سازمان شدن اورژانس موجب 
یکپارچه سازی اقدامات اورژانسی می شود و انتظار داریم که هموطنان با مراجعه به هر بخش 
اورژانسی در هر نقطه از کشور یک سازمان با یک استاندارد را شاهد باشند که این امر در 
قالب یک ساختار سازمانی محقق می شود.حال و روز این روزهای اورژانس کشور، نیاز به 
پیگیری های اورژانسی دارد چرا که کمبود نیروی انسانی تنها یکی از مشکلات این بخش بوده 

و امید است با یک تصمیم عاقلانه، تمام معضلات این ارگان برطرف شود.

یک تیم تحقیقاتی بین المللی با ساخت مولکول های مصنوعی به مقابله با مقاومت دارویی 
در بدن پرداخته است.

محققان دانشگاه ملبورن استرالیا با همکاری مرکز پزشکی تگزاس آمریکا، مولکول های 
کامپوزیتی را تولید کرده اند که می توان آنها را برای از بین بردن مقاومت های آنتی بیوتیکی 

در بدن استفاده کرد.
همچنین این مولکول ها مقاومت سیستم ایمنی بدن را افزایش می دهند.  

در این شیوه، محلول پلیمر پپتید یا یک زنجیره پروتئین، به طور مستقیم با از بین بردن 
دیواره سلولی به مقابله با باکتری ها می پردازنند.  

به گفته محققان بکارگیری این روش نه تنها موثر است بلکه بسیار ایمن هم محسوب 
می شود.  

همچنین در این شیوه با استفاده از مولکول های مرکب PPMO،  جلوی فعالیت باکتری ها 
مسدود می شود تا مقاومت آنتی بیوتیکی رخ ندهد.  

محققان با نسخه برداری از »دی ان ای« یا »آر ان ای«، آنها را به یک توالی ژنتیکی کلیدی 
در باکتری ها متصل کردند تا مانع از ساخت پروتئین توسط آنها شوند.  

در حال حاضر این تیم تحقیقاتی به دنبال انجام آزمایش این تکنیک بر روی انسان است.

ساخت مولکول های مصنوعی برای مقابله با 
مقاومت دارویی
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معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم 

روزانه 600 تن زباله در قم دفن می شود
معاون شهردار قم گفت: روزانه ۶٠٠ تن زباله در قم دفن می شود که امیدواریم با همراهی 

مردم میزان تولید کاهش یافته و با توسعه زیرساخت ها از دفن زباله جلوگیری شود. 
سیدامیر سامع با اشاره به آلودگی های زیست محیطی پسماندهای شهری خاطرنشان کرد: 
اولویت ما کاهش حجم زباله به حداقل است و سعی داریم پسماند خشك را تفکیك کنیم که 

در نهایت وضعیت خوبی در بحث پسماند شهری پیدا خواهیم کرد. 
سامع گفت: در این زمینه نیاز داریم تا با فرهنگ سازی و ایجاد امکانات مناسب مردم را به 

سمت تفکیك زباله خشك از تر ترغیب کنیم.
وی با تاکید بر ضرورت استفاده از تجهیزات نوین برای استفاده مناسب از پسماند گفت: 
باید زیرساخت هایی ایجاد شود تا بتوانیم از پسماند، انرژی استحصال کنیم که در این زمینه 

شهرداری برنامه هایی در دستور کار دارد.
معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم با بیان اینکه برنامه داریم مواد آلی 
پسماند را به وسیله دستگاه هاضم تبدیل به انرژی کنیم و از آن برق تولید شود، افزود: 
همچنین سعی داریم مواد خشکی که قابل استفاده بوده و تفکیك نشده را با استفاده از زباله 

سوز تبدیل به انرژی کرده و از آن برق تولید کنیم.
وی تصریح کرد: با همکاری بخش خصوصی این پروژه ها در حال پیگیری است که پیش 

بینی می شود بتوان از این دو روش روزانه بیش از ٥٠٠ تن زباله را تبدیل به انرژی کرد.
سامع با تاکید بر اینکه از این طریق میزان دفن پسماند که روزانه بیش از ۶٠٠ تن است به 
حداقل می رسد، گفت: از مردم در خواست داریم تولید پسماند را کاهش داده و از پلاستیك 
ها و مواد یکبار مصرف استفاده نکنند و سعی کنند کمترین میزان آب داخل زباله باشد و با 
تحویل به موقع زباله، ماموران شهرداری را یاری کنند تا بتوان شهری زیباتر داشت و حافظ 

محیط زیست بود.
وی با اشاره به برنامه های فرهنگ سازی شهرداری در راستای مدیریت پسماند شهری 
گفت: علاوه بر استفاده از ظرفیت های تبلیغات شهری، پیمانکاران تفکیك زباله نیز نیروهای 
آموزشی در سطح مناطق دارند که وظیفه دارند آگاهی های عمومی در این بخش را افزایش 

دهند.
معاون شهردار قم به اقدام شهرداری جهت آموزش شهروندان در زمینه مدیریت پسماند 
با آموزش چهره به چهره اشاره کرد و افزود: نیروهای آموزشی به منازل و واحدهای تجاری 
مراجعه می کنند و هدف های شهری و اقداماتی که باید مردم انجام دهند را اطلاع رسانی 

می کنند تا بتوانیم در آینده وضعیت بهتری از نظر مدیریت پسماند در شهر داشته باشیم.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم مطرح کرد

ضرورت تعیین تکلیف مطالبات شهرداری 
از دستگاه ها تا هفته آینده

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم گفت: مدیران شهری باید با حفظ 
دارایی های شهرداری به دنبال دریافت طلب خود از مراکز و دستگاه های استانی و تهاتر 
بدهی ها باشند و نهایت تا هفته آینده میزان این مبلغ را مشخص کنند. سید حسن رضوی 
در دوازدهمین نشست ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان قم که در تالار امام جواد)ع( 
استانداری برگزار شد، با بیان اینکه دستگاه های اجرایی باید اقدامات خود در راستای اجرای 
مصوبات ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی را در هر نشست گزارش دهند، اظهار کرد: مقدمات 
ایجاد قرارگاه مردمی اقتصاد مقاومتی با محوریت بسیج و حوزه های علمیه درحال انجام است.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم از بدهی های شهرداری قم به بانك ها یاد کرد 
و گفت: مدیران شهری باید با حفظ دارایی های شهرداری به دنبال دریافت طلب خود از مراکز 
و دستگاه های استانی و تهاتر بدهی ها باشند و نهایت تا هفته آینده میزان این مبلغ را مشخص 
کنند؛ اداره کل راه و شهرسازی، مرکز خدمات حوزه های علمیه و اداره کل آموزش و پرورش 

مبالغ قابل توجهی را به شهرداری بدهکار هستند.
وی با تاکید بر اینکه تحقق ارکان اقتصاد مقاومتی بدون افزایش بهره وری از ظرفیت های 
موجود امکان  پذیر نیست، مطرح کرد: مسؤولان باید با هماهنگی یکدیگر در راستای 

بهره برداری از ظرفیت های استان گام بردارند.

مدیر کل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم 

شهرداری قم به استقبال ماه مهر می رود 
مدیر کل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم، از آمادگی کامل این 
سازمان برای اجرای »طرح استقبال از مهر« در آستانه مهرماه و بازگشایی مدارس خبر داد. 
سید محسن میرهادی با اشاره به مهم ترین سرفصل خدمات در آستانه بازگشایی مدارس در 
قم عنوان کرد: شهرداری در راستای بازگشایی مدارس کمیته ای را با حضور حوزه خدمات 

شهری مناطق هشت گانه و سازمان های تابعه تشکیل داد.
وی افزود: این کمیته به طور جدی برنامه های خود را از ابتدای شهریور ماه با هدف ایجاد 
تمهیدات لازم به منظور خدمات شهری، استقبال از بازگشایی مدارس، آماده سازی و مهیا 

کردن فضای شاد و آرام برای دانش آموزان و دانشجویان آغاز کرد.
میرهادی تصریح کرد: اقدامات ویژه خدمات شهری در معابر اصلی برخی از مدارس و 
محوطه ها در حال اجرا است که تا پایان شهریور ماه ادامه دارد همچنین برنامه های متنوع 

آموزشی و فرهنگی نیز در برنامه های استقبال از سال تحصیلی جدید است.
مدیر کل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم خاطرنشان کرد: بیش از 
2٥٠ مدرسه تحت برنامه های خدماتی، فرهنگی و آموزشی در استقبال از بازگشایی مدارس 

قرار گرفته است که امید است این برنامه ها به موقع اجرایی می شود.
وی در مورد دیگر برنامه ها در حوزه خدمات شهری گفت: پاکسازی و نظافت ویژه معابر 
منتهی به مدارس، لکه گیری آسفالت، رفع نقص پل ها،رنگ آمیزی دیوارهای نازیبا و نقاشی 

دیوارهای برخی از مدارس از جمله این برنامه ها در آستانه بازگشایی مدارس است.
مدیر کل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم یادآور شد: یکی از مباحث 
مهم در حوزه خدمات شهری، خط کشی خیابان ها و معابر مقابل دانشگاه ها و مدارس 
جهت افزایش ایمنی است.به گفته وی؛ نصب بنر تبریك بازگشایی مدارس در ورودی برخی از 
مدرسه ها، پاکسازی نخاله ها و ضایعات پیرامون مدارس و مراکز آموزشی به ویژه در مناطق 
کم برخوردار، کاشت درخت و آماده سازی باغچه ها در داخل مدارس نیز از دیگر خدمات 
در بازگشایی مدارس است.میرهادی ادامه داد: در جهت ارتقای سطح آگاهی خانواده ها از 
پتانسیل دانش آموزان خصوصا ابتدایی استفاده شده تا با توزیع بسته های آموزشی و لوازم 
التحریر با موضوعات محیط زیست، بهداشت، سلامت و ایمنی خانواده ها به این هدف دست 
یابیم.مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم بیان کرد: سازمان پارك 
ها و فضای سبز در بازگشایی مدارس با حضور پارك بانان شاخه گل به دانش آموزان در بدو 
ورود به مدرسه اهداء می کند.میر هادی در پایان افزود: عمده این فعالیت ها خودجوش است 

و اعتبار خاص و یا هزینه ای مشخص برای این اقدامات پیش بینی نشده است.

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد:

ایمن سازی 1۷0 بوستان شهری در قم
 مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: در قالب پروژه ایمن سازی و 

نوسازی امکانات بوستان ها، 82 پارك شهری دیگر باقی مانده است
.پیام جوادیان با اشاره به پروژه ایمن سازی بوستان های سطح شهر گفت: در واقع می توان 
گفت در نهایت این پروژه تنها ایمن سازی بوستان ها نبود بلکه اقدامات گسترده ای در راستای 
نوسازی و تجهیز امکانات بوستان ها انجام شد. وی با اشاره به رویکرد آینده نگرانه در پروژه 
ایمن سازی و نوسازی امکانات بوستان های شهر گفت: سعی شده امکانات و زیرساخت هایی 
در قالب این پروژه تأمین شود که بتوان ظرف 3٠ سال آینده از نبود هزینه اضافه در این 
بخش مطمئن بود. مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به وجود 
3٠٠ پارك و بوستان شهری در قم گفت: 82 عرصه در قالب این پروژه برای ایمن سازی باقی 
مانده است و عمده اقدامات برای این پروژه انجام شده است. وی با بیان اینکه در حال حاضر 
در بیش از ١7٠ پارك شهری اقدامات ایمن سازی صورت گرفته است، ادامه داد: امیدواریم 
ظرف ماه های آینده تمام پروژه ها تکمیل شده و آسایش خاطری در خصوص ایمنی بوستان 
ها داشته باشیم. جوادیان گفت: در قالب این پروژه ضمن بررسی امکانات قدیمی و نوسازی و 
توسعه امکانات، پایه های جدید روشنایی نیز نصب شده تا مشکلات مرتبط با نور در بوستان 

ها نیز حل شود.

متین فر اعلام کرد

اجرای پروژه آماده سازی مدارس
 سطح منطقه چهار قم 

شهردار منطقه چهار قم گفت:  بر اساس درخواست ها و بررسی های انجام شده 3۶ مدرسه 
در طرح بازگشایی مدارس سطح منطقه چهار آماده سازی شدند.مجید متین فر با اشاره به 
طرح بازگشایی مدارس اظهار کرد: مدارسی که درخواست ارائه داده بودند، در اولویت برای 
اجرای اقدامات قرار گرفته اند و چهار آیتم شست وشو، هرس درختان،  رنگ آمیزی مبلمان 
درون مدرسه و آسفالت ورودی مدارس انجام شده است. وی خاطرنشان کرد: هر مدرسه ای 
که دارای میله پرچم است، یك پرچم جمهوری اسلامی برای اهتزاز به مدرسه تحویل داده 
شده است. شهردار منطقه چهار قم به دیگر اقدامات صورت گرفته در سطح منطقه اشاره 
نمود و گفت:  باغچه کاری، رنگ آمیزی سطل زباله، نصب میله پرچم جدید، تهیه دروازه برای 
فوتبال، توپ و تور،  رنگ آمیزی و تحویل گلدان، رنگ آمیزی درون مدرسه و رنگ آمیزی درب 

ورودی مدرسه از اقدامات دیگر این منطقه همزمان با بازگشایی مدارس می باشد.
وی عنوان کرد: تاکنون 3۶ مدرسه برای اوایل مهر امسال آماده سازی شده و تغییر المان دو 

مدرسه در دستور کار قرار گرفته است.

 اکنون که مشکلات موجود بر سر راه ساماندهی 
ورودی جعفریه رفع شده است انتظارات نسبت به رفع 
هر چه زودتر مشکلات در این منطقه بالا رفته است و 
باید مسؤولان بیش از پیش سعی بر ساختن یك ورودی 
متناسب با شأن شهر کریمه اهل بیت)ع( داشته باشند.

بی شك مبادی ورودی هر شهر می تواند معرف و بیانگر 
وضعیت توسعه شهر به حساب آید. امروزه فضای بصری 
شهرها یکی از مهمترین ملاك ها و معیارهای هویتی 
شهرها به شمار می آیند و می توانند نقشی شگرف در 
جذب توریست و مسافر نیز داشته باشند. به واقع آنچه 
می تواند نگاه مسافر را نسبت به شهری که در آن ورود 
کرده تغییر دهد فضای درونی شهر به ویژه ورودی 
شهرهاست، منظره ای که می تواند یك پیش فرض از آن 

شهر را در ذهن مسافر تداعی کند.
متاسفانه در شهرسازی های ما نسبت به این مهم 
کمتر توجه شده و ورودی شهرها مامن صنف هایی شده 
است که به اصطلاح آنها را صنوف مزاحم و یا مشاغل 
مزاحم می نامند. از کارگاه های ریخته گری گرفته تا 
در  می توان  که  زمین هایی  مخروبه ها،  و  دامداری ها 
صورت توجه و فراهم سازی زیرساخت ها و ایجاد فضای 

سبز به مکانی امن و زیبا برای مسافران بدل شوند.
شهر قم نیز از جمله شهرهایی است که تا کنون 
نتوانسته آنچنان که در شأن این اقلیم مقدس است 
توسعه و پیشرفت داشته باشد و مبادی ورودی آن نیز تا 
کنون به شیوه درست و جامعی ساماندهی نشده است. 
ورودی جعفریه از جمله این مبادی است که به گفته 
مسؤولان نسبت به سایر مبادی استان از اهمیت قابل 
ملاحظه ای برخوردار است. از این رو آغاز ساماندهی ها از 

این ورودی صورت گرفته است.
از  جعفریه  ورودی  ساماندهی  برای  اخبار  طبق 
اعتبارات سفر مقام معظم رهبری در قم بهره گرفته شد 
که با اخذ مصوبه شورای اسلامی عملیات اجرایی آن نیز 

آغاز شده است.
نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم در این خصوص 
می گوید: طرح ساماندهی ورودی جعفریه از حدود چهار 
سال پیش مطرح شده بود که با کمك مشاور تاییدیه آن 

نیز از اداره کل راه و شهرسازی دریافت شد.
حسن بختیاری با بیان اینکه ساماندهی این ورودی 
می تواند نقشی اثرگذار در زیبایی فضای بصری این 
منطقه داشته باشد، ادامه داد: ساماندهی این ورودی 
می تواند حتی توسعه را برای منطقه ۶ که از مناطق 

محروم شهر به حساب می آید به دنبال داشته باشد.

متاسفانه در ورودی جعفریه شاهد حضور مشاغل 
کوره های  تراشی،  سنگ  واحدهای  همچون  مزاحم 
آجرپزی و... هستیم که بی شك برای ساماندهی این 
منطقه خرید و جابه جایی این واحدها ضروری است. 
همچنین شهرك دامشهر نیز که در محدوده این منطقه 
جای گرفته است وضعیتی ناپسند را برای این ورودی 
موجب شده است که ساماندهی آن باید در دستور کار 

باشد.
سید محمد موسوی منش شهردار منطقه ۶ قم با 
بیان اینکه ورودی جعفریه مزین به نام مبارك حضرت 
معصومه )س( است، گفت: این مسأله به اهمیت این 
ورودی می افزاید که متاسفانه تاکنون نسبت به این مهم 

غفلت شده است.
وی با بیان اینکه تاکنون مشکلات مالی سبب شده 
بود که شاهد روند کند ساماندهی این ورودی باشیم، 
ادامه داد: وجود متصرفان و املاك موقوفه نیز دیگر 
مسأله ای بود که سبب کندی ساماندهی شده بود که 

خوشبختانه این مسائل رفع شده است.

بر این اساس باید گفت اکنون که مشکلات موجود 
بر سر راه ساماندهی ورودی جعفریه رفع شده است 
انتظارات نسبت به رفع هرچه زودتر مشکلات در این 
منطقه بالا رفته و باید مسؤولان بیش از پیش سعی بر 
ساختن یك ورودی متناسب با شأن شهر کریمه اهل 

بیت)ع( داشته باشند.
رضا مرتضوی کارشناس شهرسازی نیز با بیان اینکه 
مبادی ورودی شهرها همچون عاملی هویت بخش برای 
شهرها به حساب می آیند، اظهار کرد: ورودی شهرها 
کمك می کند که مسافران بتوانند قبل از ورود به شهر 

درکی عمیق از فضای شهر به دست آورند.
وی با بیان اینکه مبادی ورودی می توانند به عنوان یك 
ویترین برای شهر به حساب آیند، افزود: مبادی ورودی 
دید مسافر را نسبت به شهر متحول می کند که متاسفانه 
در شهرسازی های ما تا کنون این مهم از دید مسئولان 

شهری پنهان مانده و یا مورد توجه واقع نشده است.
مرتضوی با اذعان به اینکه مبادی ورودی اکثر شهرها 
از جمله قم صحه بر این نکته دارد، ادامه داد: ورودی ها 

می توانند بیانگر فرهنگ، تاریخ و میزان سطح توسعه 
یافتگی شهر باشد در حالی که متاسفانه ورودی بسیاری 
از شهرهای ما از جمله قم بدون ساختار و جلوه های 
نیز  شهر  به  مسافران  ورود  انگیزه  از  و  بوده  بصری 

می کاهد.
این کارشناس مسائل شهری با بیان اینکه در استان 
قم از گذشته شاهد چنین وضعی بوده ایم و این یکی 
حساب  به  قم  شهر  نابسامانی های  و  معضلات  از 
می آید، افزود: ورودی های قم مامن کوره های آجرپزی، 
دامداری ها و همچنین تعمیرگاه های اتومبیل است که 
هیچ کدام نمی توانند هویت اصلی شهر را که همان علم 

و فرهنگ مذهبی است نمایانگر باشد.
وی اضافه کرد: در طراحی و ساخت ورودی شهر ها 
باید به مسائلی همچون فرهنگ، معماری و اقلیم آن 
شهر توجه شود و ورودی شهرها به نوعی بیانگر هویت 

شهر باشد.
سعید جوانی کارشناس معماری با بیان اینکه ورودی 
شهرها نقش مهمی در ورود مسافر و گردشگر به شهر 

دارد، عنوان کرد: ورودی هر شهر باید به گونه ای باشد که 
مسافر را برای ورود به شهر و ماندگاری در شهر ترغیب 

کند.
وی با اظهار تاسف از اینکه امروزه ورودی شهرها با 
کاربری های ناسازگار همراه است ، ادامه داد: البته وجود 
برخی از این کاربری ها همچون خدمات اتومبیل نیاز 
است و بسیاری از نیازهای مسافران را رفع می کند که 
باید به نوع معماری و زیباسازی این اماکن نیز توجه 

داشت.
ایجاد  با  می توان  مثال  عنوان  به  گفت:  جوانی 
مجتمع هایی این کارگاه ها را به طور یکجا و منظم در 
یك مکان جمع کرد و از پراکندگی و بی نظمی آنها 

جلوگیری کرد.
این کارشناس معماری شهری با اشاره به اینکه در 
گذشته برای شکل پنجره ها، درب ها و ورودی منازل 
معماری خاصی در نظر گرفته می شد، افزود: اکنون 
نیز باید برای ورودی شهرها به نوع معماری توجه و در 

طرح های شهری به آن دقت کنیم.
وی بیان کرد: باید با یك نگاه علمی و کارشناسانه در 
این خصوص وارد شد و با سرمایه گذاری در این بخش 
مسیر توسعه استان را با ورود گردشگران و مسافران 
فراهم ساخت. جوانی با اشاره به اینکه استان قم ٩ 
ورودی دارد که محور جعفریه به عنوان ورودی غربی 
شهر بیش از دیگر ورودی ها نابه سامان است، تصریح 
کرد: این محور از جمله ورودی های مهم قم است و 
باید با طراحی و معماری مناسب بیانگر جنبه فرهنگی 

مذهبی شهر قم باشد.
بر این اساس باید گفت که در ساخت ورودی شهرها 
توجه به سبك و نوع ویژه ای از معماری ضروری است. 
کشور ما از پهنه جغرافیایی وسیعی برخوردار است و 
هر یك از شهرها و استان های کشورمان نیز از آداب و 
رسوم، فرهنگ و تاریخ متفاوتی برخوردارند که می توان با 
استفاده از همین ظرفیت  چهره ای نو برای شهرها ترسیم 
کرد. اگر اندکی توجه داشته باشم متوجه خواهیم شد 
شهرهایی همچون شیراز، اصفهان، تبریز و یزد که در 
ساخت ورودی ها و نمای شهری از معماری های تاریخی 
استفاده کرده اند توانسته اند تا حد قابل توجهی با توسعه 
گردشگری در شهر روبه رو باشند و اکنون نیز این مهم 
باید توسط مدیران شهری قم مد نظر قرار گیرد تا 
بتوان این شهر را نه فقط از حیث زیارتی بلکه از حیث 
گردشگری و سیاحتی نیز مورد توجه گردشگران قرار 

داد

خانواده موفق در یک نگاه خانواده ای است با شاخصه هایی از جنس 
اشتراک فرهنگی، اشتراک عقاید، تفاهم اخلاقی و احترام متقابل. 

شاخصه هایی که جزئی از زندگی هستند نه کل آن. 
همانطور که حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی 
در اجرای بند یک اصل ١١٠ قانون اساسی سیاست های کلی »خانواده« 
را که پس از مشورت با مجمع تشخیص مصلحت نظام تصویب شده 
است به ایجاد جامعه ای خانواده محور و تقویت و تحکیم خانواده و 
کارکردهای اصلی آن بر پایه الگوی اسلامی خانواده به عنوان مرکز 
نشو و نما و تربیت اسلامی فرزند و کانون آرامش بخش اشاره کرده اند. 
خانواده همواره کانون توجه همه دولتمردان و حکومت ها بوده و 
هست چرا که خانواده، جامعه کوچکی است که اعضا آن اجتماع را می 
سازند. جامعه شناسان معتقدند که بقا جامعه در گرو بقای خانواده است. 
از طرفی موفقیت جامعه نیز در گرو سلامت خانواده است و شکست آن 
نیز با گسستگی خانواده ارتباط مستقیمی دارد. بنابراین باید به خانواده 
به عنوان قلب تپنده جامعه نگریست و برای تشکیل یک خانواده موفق 
گام اول که انتخاب همسر مناسب است را درست برداشت و پس از 
آن با تقوا، سلامت جسم و روان، برنامه ریزی و هماهنگی درست افکار، 
رویاها، آرزوهای مشترک و درمجموع هدف مشترکی را تعیین کرد و 

برای رسیدن به آنها گامهایی یکسان برداشت.
تقسیم وظایف از ضروریات اولیه

دکتر بهروز بی رشک روان شناس با تایید نقش انتخاب همسر 
مناسب در تشکیل خانواده موفق نظر خود را اینگونه بیان می کند و 
می گوید:خانواده موفق خانواده ای است که گزینش همسر و پیمان 
ازدواج بین زن و مرد در آن بر اساس ضوابط و معیارهایی چون اصالت 

و نجابت، هم کفو بودن، ایمان ، بینش و عقل صورت گرفته باشد.
وی خانواده را به دو خانواده گرم و سرد تقسیم می کند و ادامه می 
دهد: مشکلات در بعضی از خانواده ها با گفتگو و مشورت و نگاه منطقی 
همراه با اعتماد برطرف می شود. در این خانواده ها بین زوجین یک 
هماهنگی همراه با اهداف یکسان و مشترک و توام با احترام وجود دارد. 

این خانواده ها خانواده های گرم هستند. 
او با تاکید بر اهمیت تاثیر انتخاب درست در تشکیل خانواده موفق 
اضافه می کند: جایگاه زن و مرد در خانواده تعریف شده است بنابراین 
تقسیم وظایف نیز از جمله مهارت های ظریف و ریزی است که هر زن 
و مردی باید از آن بهره مند باشد که حتی مدیریت اقتصادی خانه را 

نیز دربر می گیرد.

بی رشک به اهمیت آموزش مهارت های زندگی اشاره می کند و می 
گوید: مهارت های زندگی یکی از بحث هایی که در جامعه ما صحبت 
می شود ولی به آن پرداخته نمی شود و باید در سیستم آموزشی به 

آن توجه شود.
وی ادامه می دهد: در این آموزش ها باید جوان ها را با مفهوم واقعی 
زندگی مشترک آشنا کرد. آنها باید بدانند که زندگی چیست و چه 
مسایلی در زندگی باید مطرح شود. حتی باید بیاموزند که چگونه باید 
احساساتشان را کنترل کنند ، چگونه با مشکلات کنار بیایند و بسیاری 
از مسائلی که در هر زندگی مشترکی وجود دارد و جوان ها باید قبل از 
ازدواج بیاموزند و معتقدم که این آموزش ها باید از مدرسه شروع شود.

این روان شناس، نقش خانواده ها را در آموزش جوان ها بسیار با 
اهمیت اعلام می کند و اضافه می کند: آشنایی فرزندان با وظایفشان در 
زندگی مشترک ، مواجه شدن با مشکلات و سختی های زندگی و نحوه 
مدیریت کردن آن، نقش زن و مرد در خانواده و شناخت مسوولیتهای 
آنها از جمله آموزش هایی است که فرزندان باید در خانواده به عنوان 

اولین کانونی که در آن قرار می گیرند آموزش ببینند.
بی رشک می گوید: در یک خانواده موفق جایگاه و وظایف افراد 
مشخص است یعنی جایگاه پدر و مادر به همراه مسوولیت و وظایفی 
که برعهده دارند تفکیک شده است. در چنین خانواده ای وظایف به 
خوبی انجام می شود و والدین با خوشحالی و رضایت به وظایف خود 

نسبت به یکدیگر عمل می کنند.
سیستم باز و بسته

بی رشک می گوید: سیستم هایی در خانواده ها وجود دارد به نام 
سیستم باز و سیستم بسته. در خانواده ای که سیستم باز دارند پدر 
و مادرها با زمان جلو می روند و به زبان عامیانه به روز هستند. آنها 
با اطلاعات روز آشنا هستند چرا که می دانند نیازهای نسل گذشته 
که خودشان باشند با نسل جدید که فرزندشان است متفاوت است. 
آنها با این شناخت با فرزندانشان ارتباط برقرار می کنند. این خانواده 
ها جزو خانواده های موفق محسوب می شوند که از استحکام زیادی 

برخوردار هستند.
او در تعریف سیستم بسته می گوید: خانواده ها در سیستم بسته از 
قوانین ثابتی پیروی می کنند که از گذشته به ارث برده اند و سیستم 
در این خانواده ها دیکتاتوری است. منظور این است که هدف و مسیر 
رسیدن به آن از قبل مشخص شده است و همه باید مطابق میل 
یک نفر رفتار کنند. این خانواده ها برای رسیدن به نتیجه مطلوب از 

قدرت استفاده می کنند بدون ذکر علت و دلیل انتخاب این مسیر. 
این درحالی است که نوجوان نیاز به درک دارد و این نوع برخورد مانع 
ایجاد صمیمت بین آنها و والدین می شود. در چنین شرایطی است 
که فرزند از خانه گریزان می شود و برای پیداکردن دوست به محیط 
بیرون از خانه پناه می برد که ممکن است مشکلاتی پیش آورد که 
غیرقابل جبران باشد.این روان شناس معتقد است : همواره درخانواده 
موفق مشکلات مورد بررسی قرار می گیرد و پس از آن برای رفع آن 
برنامه ریزی و تلاش می شود. در چنین خانواده ای تصمیم گیری ها 
درباره فرزندان به دور از حضور آنها صورت گیرد چرا که فرزندان باید 
بدانند حرف و نظر پدر و مادرها یکسان است و نمی توانند از موقعیت 
سوگیری و سواستفاده کنند. بی رشک با تاکید بر اهمیت نقش خانواده 
در سلامت جامعه ادامه می دهد: خانواده مهمترین خشت بنای جامعه 
محسوب می شود بنابراین زمانی که با بحران مواجه می شود که توان 
مقابله و برطرف کردن آن را ندارند می توانند یه یک مشاور خانواده 
مراجعه کنند.این روان شناس می گوید: خودشناسی یکی از راههای 
حل مشکلات است. جوان ها باید خود را بشناسند تا بتوانند مشکلات 
خود را شناسایی و مدیریت کنند. آنها باید از دنیای مجازی به دنیای 
واقعی سفر کنند و روابطش واقعی برقرار کنند. از طرفی باید ارتباطشان 
را با خانواده محکمتر کنند و در صورت مواجه شدن با بحران از مشاور 

کمک بگیرند.
آسیب شناسی و زیباشناسی خانواده

دکتر سیامک طهماسبی استاد دانشگاه و رئیس مرکز مطالعات 
توسعه آموزش دانشگاه علوم بهزیستی نگاهی چند جانبه به خانواده 
موفق دارد. او معتقد است: خانواده موفق را هم می توان از دریچه 
آسیب شناسی مانند طلاق، اعتیاد، بزهکاری و خیانت نگاه کرد و هم 
از دریچه زیباشناسی مانند عشق، گذشت، آرمان گرایی و کارآفرینی 
نگریست. در هر دو نگاه هم ساختار هم روابط و هم افراد را می شود 
تحلیل کرد و به هدف رسید. او در توضیح این مطلب ادامه می دهد: از 
دریچه آسیب شناسی به خانواده بسیار نگریسته شده است و مکتوبات 
و تولیدات مختلفی هم ارائه شده است همچون تحقیقاتی در خصوص 
آمار طلاق و علت های آن یا فیلم هایی در خصوص جدایی یا خیانت 
که این خود اثر روانی منفی برای جامعه بوجود آورده است که در آن 
فقط به موضوع آسیب شناسی خانواده مورد تحقیق قرار می گیرد و 
گزارش می شود. اما سوال اینجاست که پس الگو چه شد؟ این استاد 
دانشگاه در پاسخ به سوالی که خود طرح می کند اینگونه جواب می 

دهد: در مواردی خود این گزارش ها تسهیل گر آسیب شناسی هم می 
شوند. اما موضوع اینجاست که کمتر از دریچه زیبا شناسی به خانواده 
نگریسته شده است، شاید دلیل آن کم تجربگی باشد و شاید اصلا به 

این شیوه نگاه کردن آشنا نیستیم.
طهماسبی اضافه می کند: درهر صورت خانواده زیبا یعنی خانواده ای 
که در آن احترام و محبت حاکم باشد، گذشت وجود داشته باشد، علاقه 
ها ابراز شود. از طرفی خانواده نقش اجتماعی سازنده دارد و بیشتر لذت 
ها خانوادگی است تا فردی. همچنین در خانواده زیبا درک و همدلی به 
همراه قانون های مناسب وجود دارد. اعضای خانواده برای هم وقت می 
گذارند و به حریم یکدیگر احترام می گذارند و ورود نمی کنند. از سویی 
رفت و آمد خانوادگی نیز در تشکیل یک خانواده زیبا نقش مهمی دارد 
البته به همراه تربیت مناسب زمان که در آن رشد و تکامل افراد رخ می 
دهد و اتفاقات خوب و مفید زیادی به وقوع می پیوندد. تا حدودی شبیه 

خانواده فیلم طلا و مس یا سریال پایتخت.
نقش نهادهای فرهنگی

رئیس مرکز مطالعات توسعه آموزش دانشگاه علوم بهزیستی به 
اهمیت نقش نهادهای فرهنگی در تشکیل یک خانواده موفق اشاره می 
کند و خاطرنشان می کند: حال باید ارزیابی کنیم که نهادهای فرهنگی 
همچون سینما، تلویزیون، مبلغین، اساتید، معلمان، کتاب ها، مقالات 
و قوانین چقدر در تشکیل یک خانواده موفق و ترویج فرهنگهای 
مناسب یک خانواده ایده آل نقش دارند. در صورت شناخت نقش و 
تاثیر نهادهای فرهنگی است که می توان از نسل آینده در تشکیل یک 

خانواده موفق و کاهش نرخ آسیب های مختلف انتظار داشت.
طهماسبی پیشنهادی برای بالا بردن جایگاه خانواده موفق در کشور 
دارد. او می گوید: همه برنامه های فرهنگی از مهد کودک تا دانشگاه 
به صورت خانواده محور اجرا شوند. همچنین برنامه آموزش والدین با 

حضور الزامی پدر و مادر برگزار شود نه فقط یکی از والدین.
از طرفی در برنامه های فرهنگی از جمله فیلم های خانوادگی که 
در تلویزیون و یا سینما تهیه می شود یک خانواده سالم و مثبت و 
روابط درون خانوادگی به نمایش گذارده شود. همچنین سازمان ها 
و اداره ها نیز می توانند با برگزاری مراسم های فرهنگی و دعوت از 
خانواده های کارکنان خود نقش بسزایی در آموزش های لازم تدبیر 
لازم رابیاندیشند.وی در خاتمه ابراز امیدواری کرد که با سیاست های 
ابلاغی اخیر مقام معظم رهبری بتوان بیشتر از قبل برای تشکیل یک 

خانواده زیبا و سالم برنامه ریزی شود.

مسؤولان بر ساختن یك ورودی متناسب با شأن شهر کریمه اهل بیت)ع(  اهتمام جدی داشته باشند

ضرورت اهتمام به ساماندهی ورودی جعفریه

خانواده موفق؛ رازها و رمزها 

فرمانده انتظامی استان زنجان   خبرداد

اخاذی از شریک تجاری 
با کمک باند زورگیران 

فرمانده انتظامی استان زنجان گفت :فردی که با همدستی سه زورگیر از شریک 
تجاری اش با تهدید و ارعاب 4٥ میلیارد ریال زورگیری کرده بود توسط کارآگاهان پلیس 

زنجان دستگیر شد. 
 سردار علیرضا صالحی  در تشریح این خبر، اظهارداشت: چندی پیش، فردی به نام "رضا" 
به پلیس آگاهی زنجان مراجعه و اعلام کرد با فردی به نام " وحید " به صورت مشارکتی 
فعالیت اقتصادی داشته اما به علت یک سری اختلافات، با وی قطع رابطه کرد اما "وحید" 
به همراه سه نفر دیگر به بهانه ای شاکی پرونده را به منزل خود کشانده و ضمن تهدید 

پنج فقره سفته و سند به ارزش 4٥ میلیارد ریال را از وی اخاذی کرده اند.  
وی ادامه داد: با توجه به حساسیت پرونده، تیمی مجرب از ماموران پلیس آگاهی، 
تحقیقات خود را برای بررسی موضوع پرونده آغاز کردند و در ادامه برای روشن شدن 

موضوع، "وحید" ) شریک شاکی پرونده( به پلیس آگاهی دعوت شد. 
این مقام ارشد انتظامی استان ادامه داد: "وحید" در تحقیقات پلیسی مدعی شد که 
"رضا" ) شاکی پرونده( پنج فقره سفته و سند به ارزش چهار میلیارد و ٥٠٠ میلیون 
تومان بابت ضرر و زیانی که در شراکت متضرر شده بود به وی داده است؛ از سوی دیگر 
"رضا" به همراهی سه همدستش قصد داشت با تهدید اسناد و مدارک از من اخاذی 

کند که موفق نشدند. 
سردار صالحی افزود: با توجه به اینکه در این پرونده هر دو علیه همدیگر مدعی بودند 
تحقیقات ویژه ای جهت کشف حقیقت توسط کارآگاهان پلیس آگاهی استان انجام 

گرفت. 
وی تصریح کرد: کارآگاهان با انجام اقدامات اطلاعاتی و فنی دریافتند که " وحید" به علت 
ورشکستگی چند میلیاردی، نقشه ای را طراحی و با همدستی سه نفر دیگر، شریک قبلی 
خود )رضا( را به منزلش دعوت و با تهدید، وی را مجبور به امضاء سفته و سندی به ارزش 

4٥ میلیارد ریال کرده و سپس موضو ع را به پلیس وارونه جلوه داده است. 
فرمانده انتظامی استان زنجان با اشاره به سابقه دار بودن " وحید" و همدستانش در زمینه 
جرایم مالی و خشن، گفت: با مشخص شدن موضوع، سه همدست دیگر "وحید" طی 

عملیات ضربتی دستگیر شدند. 
سردار صالحی ادامه داد: با ارائه مدارک و قرائن موجود از سوی کارآگاهان، "وحید" اقرار 
کردکه با نقشه قبلی شریك سابق خود "رضا" را به منزلش کشانده و با همدستی سه نفر 
و توسل به زور و تهدید، 4٥ میلیارد ریال اخاذی کرده است؛ همدستان وحید نیز پس از 

اعتراف به جرم خود با تشکیل پرونده به دادسرا معرفی شدند . 
فرمانده انتظامی استان زنجان با تاکید بر اینکه امروز پلیس از توانمندی بسیار بالایی در 
کشف جرم برخوردار است، گفت : پلیس با مجرمان و قانون شکنان به شدت برخورد و 

تلاش می کند عدالت را در جامعه به بهترین وجه اجرا کند.

پلیس آگاهی با متلاشی کردن باند حرفه ای زورگیری های 
خیابانی در شهرک غرب مشهد پرده از 3٩ فقره زورگیری 

برداشت. 
سرهنگ حمید رزمخواه  رئیس پلیس آگاهی خراسان 
رضوی با اعلام این خبر گفت: در پی گزارش زورگیری های 
خیابانی در محدوده شهرک غرب شهر مشهد توسط زوج 
موتورسوار با توجه به حوزه جغرافیایی سرقت ها تیمی از 
افسران زبده پایگاه غرب پلیس آگاهی موضوع را به صورت 

ویژه در دستور کار خود قرار دادند. 
وی افزود: کارآگاهان اداره مبارزه با سرقت پلیس آگاهی در 
بررسی آخرین گزارش زورگیری در بلوار حسابی مالباخته را 
که خانمی جوان است احضار و با همکاری وی چهره فرضی 
یکی از متهمان را که از سارقان سابقه دار است شناسایی 
کردند. سرهنگ رزمخواه تصریح کرد: تیم رسیدگی کننده 
پرونده پس از یک سری تحقیقات گسترده میدانی محل 
اختفاء متهم)حسین 3٥ ساله ( را در یکی از روستاهای حومه 
شهر مشهد شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی در اقدامی 
ضربتی وارد عمل شدند. رئیس پلیس آگاهی خراسان رضوی 
اظهار داشت: در این عملیات ضمن دستگیری متهم؛ دو 

همدست او را به نام های هستی)27 ساله( و احسان)32 ساله( 
را دستگیر و در بازرسی از محل دو دستگاه تلفن همراه و 
یک دستگاه دوچرخه مسروقه کشف کردند. وی عنوان داشت: 
متهمان در بازجویی های اولیه منکر هرگونه جرمی بودند که 

در ادامه تحقیقات پلیسی و مواجهه با تعدادی از مالباختگان 
به 3٩فقره زورگیری تلفن همراه، کیف پول، دوچرخه از افراد 
رهگذر در محدوده شهرک غرب مشهد و فروش اموال در 

جمعه بازار اعتراف کردند. 

فرمانده انتظامی استان سمنان  از شناسایی و دستگیری سارقان یك گله ۶٠٠ راسی در 
شاهرود خبر داد و گفت: 2٥4 راس دام سرقتی در حال انتقال به کشتارگاهی در شهر ری 

کشف شد. 
سردار روح الامین قاسمی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهار داشت: چندی 
پیش گزارشی از سرقت ۶٠٠ راس دام به دست ماموران انتظامی بخش "بسطام" شهرستان 
شاهرود رسید و تحقیقات مقدماتی پرونده آغاز شد. وی افزود: خاموش بودن گوشی  های تلفن 
همراه دو چوپان افغانی این گله گوسفند از روز سرقت، ظن پلیس را در خصوص مشارکت آنها 
در این پرونده برانگیخت. به گفته قاسمی، با پیگیری ماموران انتظامی و رصد بیابان  های اطراف 
روستای محل نگهداری احشام، 2٠٠ راس دام سرقتی به صورت رها شده کشف شد و به مالك 
آن بازگردانده شد. وی افزود: آثار بجای مانده در محل کشف دام ها از تردد تعدادی خودروی 
سنگین و بارگیری بقیه احشام سرقتی حکایت داشت که تحقیقات انتظامی در همین راستا 
ادامه یافت. به گفته این مسئول انتظامی، شماره پلاك یکی از خودروها که تریلی کشنده بود 
شناسایی و با هماهنگی قاضی پرونده و در عملیاتی ضربتی راننده آن در شهر ری دستگیر شد. 

رئیس قرارگاه مشترك مبارزه با سرقت استان گفت: راننده خودرو به انتقال احشام سرقتی با 
همکاری دو دستگاه تریلی دیگر از شاهرود به روستایی حوالی شهر ری اعتراف کرد. 

سردار قاسمی از تشکیل تیم مجرب پلیس آگاهی شاهرود و بخش بسطام و اعزام آنها به 
تهران خبر داد و گفت: در عملیات غافلگیرانه پلیس 2٥4 راس از احشام سرقتی در حالی که 
برای انتقال به کشتارگاه بارگیری شده بود، کشف شد. وی از دستگیری دو همدست سارقان در 
این عملیات خبر داد و گفت: ١4۶ راس دیگر از دام های سرقتی در این چند روز به افراد مختلف 
فروخته شده بود که پیگیری ها برای کشف و بازگرداندن آنان ادامه دارد. قاسمی به دستگیری 
دو چوپان و سارقان اصلی احشام در یکی از دامداری های حومه شهرستان شاهرود نیز اشاره و 
خاطرنشان کرد: دامدار مالباخته در حالی این دو چوپان تبعه غیر ایرانی را به کار گمارده بود که 
هیچ نام و نشان مشخصی از آنان نداشت. فرمانده انتظامی استان سمنان اعتماد نابجا به افراد 
ناشناس و بکارگیری اتباع غیرمجاز خارجی در اینگونه امور را علت اصلی بروز این جرایم دانست 
و تاکید کرد: برای پیشگیری از وقوع سرقت  های این چنینی می توان قبل از استخدام چوپان و 

نگهبان با نیروی انتظامی هماهنگی کرد. 

رئیس پلیس آگاهی خراسان رضوی  خبرداد:

انهدام باند زورگیری های خیابانی  در مشهد

کشف 2٥4 راس دام سرقتی در کشتارگاه 

باند 4 نفره چوپان های سارق متلاشی شد 
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اخبــار

ارودگاه اصولگرایان در مدت زمان باقی مانده تا انتخاب ٩۶ هر روز 
از مدل جدیدی برای وحدت و معرفی کاندیدای واحد پرده برداری 
می کند، روزی سخن از ائتلاف دایره ای و مثلثی است و زمانی دیگر 

پای ورود یک کاندیدا با تیم معاون هایش به میان می آید.
»وحدت« حلقه مفقوده  جناح های سیاسی در بزنگاه هایی همچون 
انتخابات است. مردان اصولگرا نیز در آستانه هر انتخابات تمام هم و غم 
خورد را برای یافتن این حلقه مفقوده می گذارند تا داستان سرنوشت 

سیاسی شان را آنگونه که مرادشان است روایت کنند.
اما تجربه تاریخی اصولگرایان حداقل در رابطه با چند انتخابات 
اخیر نشان از این واقعیت دارد که یافتن این حلقه مفقوده یعنی 
همان وحدت سیاسی، چندان کار آسانی به نظر نمی رسد. روزگاری 
ریش سفیدانی همچون ناطق نوری، مرحوم ایت الله مهدوی کنی و 
عسگراولادی به امید وحدت در مسیر یك صدا کردن مردان اصولگرا 
گام بر می داشتند، امری که در سال های اخیر به فراموشی سپرده 
شده است و سررشته های زیادی پیدا کرده است، همین روزهایی که 
جوانترها گوش شان بدهکار ندای وحدت طلبی بزرگان و پدرانشان 

نیست.

یک دغدغه برای انتخابات 96؛ ائتلاف دایره ای یا مثلثی؟
باز هم مدل های  انتخابات ریاست جمهوری ٩۶  در آستانه 
مختلفی از وحدت روی میز اصولگرایان قرار گرفته است. در یك 
سوی میدان جبهه پیروان خط امام و رهبری تلاش می کنند با 
محوریت قرار دادن جامعه روحانیت، »مدل دایره ای« را مدل نهایی 
ائتلاف اصولگرایان کند تا نقش »میان داری« وحدت باز هم به دست 
روحانیت و سنتی های اصولگرا بیفتد. مدلی که براساس آن همه 
احزاب اصولگرا درکنار برخی چهره های حقیقی و حقوقی دور یک 

میز نشسته و برای انتخابات ٩۶ رایزنی کنند.
اما »مدل دایره ای« تنها مدلی نیست که در ارودگاه اصولگرایان 
رونمایی شده و بر سر چند و چون آن بحث است. در کنار ریش 
سفیدان و اصولگرایان سنتی، هستند مردانی با صفت »نواصولگرایی« 

که به دنبال اجرای »مدل مثلثی« هستند.
نو اصولگرایان در برهه های مختلف انتخاباتی، نشان داده اند که 
رغبت چندان به حضور پر رنگ نیروهای سنتی همچون جامعه 
روحانیت و جامعه مدرسین و جبهه پیروان در مقام تصمیم گیری 
ندارند و ترجیح می دهند با گسترده تر کردن مدل ائتلاف ٩4 و حفظ 
کردن جایگاه آیت  لله مصباح یزدی به عنوان یکی از اضلاع سه گانه 

اصولگرایان، وارد گود انتخابات شوند.

یك کاندیدای اصولگرا با چند معاون به میدان بیاید
هنوز اما و اگرهای مدل های انتخاباتی اصولگرایان برای به وحدت 
رسیدن، سرانجامی نیافته بود که زمزمه هایی در مورد یك ایده جدید 

از خیمه اصولگرایی به گوش رسید.
»یك رئیس جمهور با همراهی چند معاون«، این ایده ای بود که 
گویا به دلیل تعدد گزینه های ریاست جمهوری، اصولگرایان به آن 
پناه برده اند، ایده ای که در انتخابات 88 با عنوان عبور از احمدی ن ژاد 

و همچنین انتخابات ٩2 در دستور کار اصولگرایان قرار گرفته بود.
حال بعد از گذشت از دوران انتخاب رئیس جمهور دولت دهم 
و یازدهم و به ثمر نرسیدن ایده معرفی چند کاندیدا تحت عنوان 
»رئیس جمهور و معاون اول«، اصولگرایان باردیگر در آزمونی سخت 
به نام معرفی گزینه مناسب برای ریاست دولت دوازدهم قرار گرفته اند 
و به نظر می رسد بی تمایل نباشند که با گزینه یک و دو به میدان 

بیایند.
طرح دوباره این ایده، از جانب محمدجواد لاریجانی انجام شد. 
برادر روسای قوه مقننه و قضائیه، با قرار دادن این راه حل تکراری 
در برابر اصولگرایان، تأکید کرد که »در انتخابات آینده کاندیدای 
ریاست جمهوری و معاون اولش هر دو به مردم عرضه شوند. معاون 

اول در تشیخص گرایش اجرایی رئیس جمهور موثر است.
در واقع نبود یك گزینه واحد در میان اصولگرایان را می توان دلیل 
اصلی رجعت به ایده تکراری معرفی گزینه معاون اولی در کنار گزینه 
کاندیدای ریاست جمهوری دانست، نکته ای که روزنامه رسالت نیز 
در ستون سرمقاله اش در بیست و هفتم شهریور به آن پرداخت و 
پیشنهاد کرد که »حالا که کاندیدای مطرح نداریم، یک تیم کاندیدا 

معرفی کنیم.«
روزنامه رسالت در این رابطه نوشت: اگر اصولگرایان نتوانستند 
چهره جدید صددرصدی را وارد میدان رقابت کنند می توانند مدل 
جدیدی را برای رقابت برگزینند و یکی از این مدل ها که تا کنون 
تجربه نشده و به نوعی کاملا »»جدید« است، »حضور تیمی« در 
انتخابات ریاست جمهوری است! حضور تیمی به این معنی که 
اصولگرایان به جای معرفی فقط یک نفر به عنوان رئیس جمهور، یک 

رئیس جمهور  به همراه تعدادی از معاونین وی را معرفی می کنند. 
این معاونین می توانند شامل، معاون اول، معاون سازمان برنامه و 
بودجه، معاون علم و فناوری، معاون امور زنان و خانواده و رئیس بنیاد 

شهید و امور ایثارگران باشند.
دیگر  توجه  مورد  اصولگرایان  راه جدید  نقشه  میان،  این  در 
چهره های سیاسی اصولگرا نیز قرار گرفت تا جایی که احمد توکلی 
ضمن استقبال از این پیشنهاد گفت: به نظر من پیشنهاد بسیار خوبی 
است. من از پیشنهاد معرفی معاون اول از سوی کاندیداهای ریاست 

جمهوری دوازدهم دفاع می کنم. باید اینکار انجام شود.
با  حسین نجابت نیز در تأیید این پیشنهاد در گفت وگویی 
خبرآنلاین گفته بود: »در کل اگر گفتمانی جلو برویم بهتر است یک 
نفر نامزد ریاست جمهوری می شود و بعد معاون اول و دو وزیر 
تأثیرگذار خود را معرفی می کند. آن وقت 4 نفر در فضای اجتماعی 
بحث و نقادی می کنند و اگر ادب و قواعد بازی را رعایت کنند 
ممکن است شاهد اتفاق دیگری به جز آنچه تاکنون سنت انتخابات 
ریاست جمهوری بود باشیم؛ یعنی اگر از بین 3٠ شخصیت اصولگرا 4 
نفر بتوانند بین خودشان برای ریاست جمهوری، معاون اولی، وزارت 
فرهنگ و وزارت امور اقتصادی و دارایی تقسیم کار کنند اتفاقی نو 

خواهد بود.
وی ضمن دفاع از این راهکار و اشاره به پیگیری این موضوع در 
جلسات انتخاباتی اصولگرایان تأکید کرد که »من از این مدل دفاع می 
کنم ولی اینکه در نهایت چه شود الان لُجنه اصولگرایان به تدریج دارد 
شکل می گیرد. جلساتی شروع شده همه این گروه ها همچون جبهه 
پیروان، ایثارگران و رهپویان و دیگران جلسات خودشان را دارند، حتی 

آخرین خبر هم یک تماسی بود که بین روحانیت مبارز و جامعه 
مدرسین انجام شد. اینها عناصر طیف اصولگرایی هستند حالا به چه 
جمع بندی برسند باید صبر کنیم و ببینیم. ولی اینهایی که می گویم 
در فضای سیاسی موج می زند. این بحث ها در جلساتی که ما هفته 

ای یک بار یا دو هفته یک بار می رویم وجود دارد.
احمد کریمی اصفهانی عضو شورای مرکزی جبهه پیروان نیز 
معتقد است »هر رییس جمهور موفق در سایه همکاران قوی و 
باتجربه قادر است یک دولت کارآمد داشته باشد؛ یکی از این نیروها 
هم معاون اول است. از همین روست که ایده معرفی معاون اول 
توسط کاندیداهای ریاست جمهوری یک ایده مناسب به نظر می 
رسد تا از این طریق هم محافل سیاسی هم مردم بتواند کاندیدا را 
براساس تیمی که قرار است داشته باشد مورد ارزیابی قرار دهند. در 
این حالت خواهیم فهمید که چه نوع حرکتی را در ادامه خواهد 

داشت و چه مقدار می تواند توفیق پیدا کند.
اما در کنار نکات مثبت این ایده  که قرار است، موجبات وحدت 

اصولگرایان را مهیا کند، نگرانی هایی نیز احساس می شود.
انتخاب شده به عنوان کاندید  این موضوع که فرد  از  برخی 
ریاست جمهوری پس از پیروزی پای عهد خود نمانده و گزینه های 
دیگری را به عنوان معاونان خود معرفی کند یا اینکه نوشته شدن 
شکست کاندیدای ریاست جمهوری به پای تمام معاونان پیشنهادی 
را به عنوان خطاهای احتمالی این ایده انتخاباتی اصولگرایان معرفی 

میکنند،
نکته ای که حمیدرضا ترقی عضو شورای مرکزی حزب موتلفه 
در رابطه با آن معتقد است: »معرفی کاندیدا با تیم معاونانش چون 
علنی می شود خلاف آن عمل کردن برای رئیس جمهور منتخب 
قدری مشکل تر می شود تا اینکه غیرعلنی و در جلسات خصوصی 
بخواهد این را مطرح کند. معمولا نامزدها در جلسات خصوصی به 
گروه های مختلف وعده هایی را می دهند چون این مباحث علنی 
نمی شود بعد از پیروزی شاید آن وعده ها جنبه اجرایی پیدا نکند 
ولی وقتی علنی شد مردم به دنبال تحقق قول و وعده رئیس جمهور 
منتخب هستند اگر او این کار را نکند همان ابتدا عدم صداقتش را 

مشخص کرده است.«
او همچنین در مورد گسترده شدن نتایج منفی شکست گزینه 
ریاست جمهوری، گفت: »طبیعتا اگر انتخاب درستی نباشد، ممکن 
است حتی موجب تضعیف نامزد محوری هم بشود و چنین اثری را 
شاهد باشیم ولی اگر انتخاب درستی انجام شد باعث تقویت خواهد 
شد. به هر حال ریسک است. برای مثال آقای باهنر نامزد انتخابات 
ریاست جمهوری شود معاون اول خود را آقای ناطق نوری انتخاب 
کند خوب این انتخاب به وزن آقای باهنر اضافه می کند. در مجموع 
اجرای چنین مدلی ریسک دارد ولی از آن طرف آثار مثبتش برای 

تقویت نامزد محوری بیشتر است.
گویی تا به امروز مدل های مختلف اصولگرایان برای ورود به زمین 
انتخابات، در عین حال که می توانند وحدت ساز باشد، با کوچك ترین 
اشتباه محاسباتی می توانند شکست دیگری را در کارنامه اصولگرایان 

به ثبت برسانند.

رییس فراکسیون امید با بیان اینکه مبارزه با فساد با شعار تحقق 
پیدا نمی کند، گفت: یکی از الزامات مبارزه با فساد شفاف سازی است 
و در دنیای امروز اطلاع رسانی دقیق و شفاف از سوی رسانه ها است 
که می تواند مانع از بروز فسادهای گسترده شود نه ایجاد محدودیت 

برای اصحاب رسانه و فیلترینگ سایت های خبری.
محمدرضا عارف در دیدارهای جداگانه با مجمع اصلاح طلبان 
یزد و شورای مرکزی حزب همبستگی با تبریک عید سعید غدیر، 
با اشاره به در پیش بودن هفته دفاع مقدس و با گرامیداشت یاد 
و خاطره شهدا، جانبازان، ایثارگران و آزادگان سرافراز کشور گفت: 
پیروزی انقلاب اسلامی ایران با محوریت مردم و هدایت های امام 
خمینی)ره( بسیاری از کشورهای منطقه و جهان را در حیرت فرو برد 
و برای همین از همان ماه های اول انقلاب تلاش کردند با ابزارهای 
مختلف نظام جمهوری اسلامی ایران را مورد تهدید قرار دهند که 
جنگ تحمیلی عراق علیه ایران یکی از اقدامات شیطنت آمیز مخالفان 

انقلاب اسلامی ایران بود.
وی ادامه داد: آنچه موجب ناکامی قدرت های جهانی در برابر ایران 
شد وحدت کلمه و رهبری امام راحل و مقاومت مردم بود. ملت ما 
رنج بسیاری کشید و بسیاری از جوانان ما داوطلبانه به جبهه ها رفتند 
و اسیر، جانباز و شهید شدند و خانواده های بسیاری مقاومت کردند و 

دفاع مقدس را علی رغم برخی محدودیت ها به نتیجه رساندند.

تجلیل از عملکرد موفق دولت 
دوران دفاع مقدس

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با یادآوری نقش مؤثر 
فرماندهان نظامی و دولتمردان در دوران دفاع مقدس، گفت: شرایط 
سختی که جنگ تحمیلی بر کشور حاکم کرده بود با مدیریت موفق 
دولت وقت و هدایت های رهبر فقید انقلاب و همراهی مثال زدنی 

مردم با دولت باعث شد مردم در آن زمان احساس تنگنا نکنند.
پیام  دنیا  ایران در  پیام جمهوری اسلامی  اینکه  بیان  با  وی 
صلح طلبی است، گفت: در دنیای آشوب زده امروز، نظام جمهوری 
اسلامی ایران از یک حاشیه امنی برخوردار است و رمز موفقیت ما در 
طول دوران بعد از پیروزی انقلاب اسلامی وحدت در داخل خانواده 
انقلاب بوده است و اگر خدای ناکرده انسجام و وحدت ما از بین برود 

آسیب جدی خواهیم دید.

عده ای دفاع مقدس را بازیچه 
اهداف جناحی قرار می دهند

عارف با انتقاد از کسانی که دفاع مقدس را بازیچه اهداف جناحی 
قرار می دهند، خاطرنشان کرد: دفاع مقدس متعلق به کل کشور، 
انقلاب و تاریخ است؛ متاسفانه کسانی که خود در دوران دفاع مقدس 
نقش آفرین نبودند می خواهند دفاع مقدس را وسیله ای برای حذف 
دیگران قرار دهند و ایثارگران و خانواده های معظم شهدا بهترین 
کسانی هستند که نباید اجازه دهند ارزش ها و عناوین مقدس 
دستاویز معاملات سیاسی به ویژه حذف نیروهای ارزنده ای قرار گیرد 
که در دلبستگی آن ها به انقلاب شکی نیست و اجازه ندهند برخی 
افراد افراطی که ارتباطی به دفاع مقدس ندارند، میدان دار شوند.رییس 
فراکسیون امید با بیان اینکه با گذشت بیش از چهار دهه از انقلاب 
اسلامی در پاسخ به مطالبات مردم به خوبی عمل نشد، تاکید کرد: 

اگر می گوییم مردم ولی نعمتان ما هستند باید عملکرد مسئولان در 
دوران های مختلف مورد آسیب شناسی قرار بگیرد و هیچ مسئولی 
نباید از انجام وظایفی که بر عهده دارد به خصوص در برابر پاسخگویی 

به مطالبات مردم شانه خالی کند.

دستاورد انتخابات 92 از سقف انتظارات
 برخی اصلاح طلبان بالاتر بود

وی با یادآوری فضای یاس و ناامیدی در قبل از انتخابات ٩2 
در بین برخی نخبگان اصلاح طلب گفت: دستاورد انتخابات ٩2 از 
سقف انتظارات برخی اصلاح طلبان بالاتر بود چراکه متاسفانه به خاطر 
عملیات روانی رقیب و محدودیت های ایجاد شده برای اصلاح طلبان، 
تصور پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری سال ٩2 برای عده ای از 
نخبگان اصلاح طلب سخت بود اما با نقش آفرینی مؤثر جوانان و مردم 

دستاورد ارزشمندی نصیب اصلاح طلبان شد.

عده ای می خواهند شورای عالی اصلاح طلبان را 
متلاشی کنند

عارف با تاکید بر حفظ سرمایه ارزشمند اجتماعی کسب شده در 
دو انتخابات ٩2 و ٩4، گفت: یکی از دستاوردهای ارزشمند جریان 
انتخابات اخیر تشکیل شورای عالی سیاستگذاری  اصلاحات در 
اصلاح طلبان بود و عده ای تلاش کردند این شورا را متلاشی کنند 
و هر روز در رسانه های خودشان اخبار دروغی علیه این شورا منتشر 
کردند اما باید به هواداران جریان اصلاحات این نوید را بدهم که 
شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان با جدیت به فعالیت خود 

ادامه خواهد داد.
رییس بنیاد امید ایرانیان با بیان اینکه با تشکیل حزب فراگیر 
فاصله زیادی داریم و در مقطع فعلی هیچ راهی جز حرکت جبهه ای 
وجود ندارد، تصریح کرد: با حفظ انسجامی که در بین خانواده 
اصلاحات وجود دارد باید برنامه ریزی جدی برای انتخابات شوراهای 
اسلامی شهر و روستا آغاز شود. شوراها بهترین مکان برای تجربه 
مردم سالاری دینی و واگذاری امور مردم به مردم و تربیت نیرو است 
و امیدوارم در انتخابات آینده زنان و جوانان بیشتری در شوراهای 

اسلامی شهر و روستا حضور داشته باشند.

با ایجاد محدودیت برای اصحاب رسانه 
نمی توان با فساد مبارزه کرد

رییس فراکسیون امید با اشاره به برنامه های فراکسیون متبوع 
خود گفت: یکی از برنامه های جدی فراکسیون امید مبارزه با فساد 
است. ما معتقدیم مبارزه با فساد با شعار تحقق پیدا نمی کند یکی از 
الزامات مبارزه با فساد شفاف سازی است و مطمئنا در دنیای امروز 
اطلاع رسانی دقیق و شفاف از سوی رسانه هاست که می تواند مانع از 
بروز فسادهای گسترده شود نه ایجاد محدودیت برای اصحاب رسانه و 
فیلتر سایت های خبری.عارف ضمن دعوت از همه گروه ها و جریانات 
سیاسی به اولویت دادن به منافع ملی و برنامه ریزی برای مشارکت 
هر چه بیشتر در رویداد انتخاباتی سال آینده اظهار امیدواری کرد که 
با حضور حماسی مردم و جوانان انتخاباتی باشکوه و در شان نظام 

جمهوری اسلامی را در اردیبهشت سال ٩۶ داشته باشیم.

اصولگرایان هنوز گزینه واحدی برای ریاست جمهوری ندارند

سردرگمی اصولگرایان در بین مدل های انتخاباتی

محمد رضا عارف: 

مبارزه با فساد با شعار تحقق پیدا نمی کند 

آیت الله آملی لاریجانی:

اسلام سلفی و تکفیری
جهان را مشمئز کرده است

آیت الله آملی لاریجانی تفسیر تکفیری و سلفی از اسلام را موجب اشمئزاز جهان 
توصیف کرد و با بیان اینکه تفسیر تروریست پرور از اسلام نتیجه ای جز برادرکشی ندارد، 
گفت: اسلام شیعه، اسلام عقلانیت و معارف حقه است و این اسلام برخاسته از تفسیر 

ولوی و علوی است.
آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی با تبریک و تهنیت عید ولایت 
با اشاره به در پیش بودن هفته دفاع مقدس ، یاد و خاطره شهدا، جانبازان، آزادگان و همه 
مجاهدان هشت سال دفاع مقدس را گرامی داشت و تأکید کرد: قدرشناسی از مجاهدت 
این عزیزان وظیفه همه ماست و امیدواریم که مسئولان و آحاد مردم قدرشناس این 
خدمات باشند. رئیس دستگاه قضا افزود: روحیه ای که انقلاب و اسلام را در این کشور 
زنده نگه داشت، روحیه جهادی، انقلابی و بسیجی بود و اگر آن روحیه نبود هرگز امکان 
نداشت کشوری که تازه انقلاب کرده در جنگی که به ظاهر با یک کشور بود اما در واقع 
تمام ابرقدرتها در آن حضور داشتند پیروز شود و از این ابتلاء سرافراز بیرون بیاید چنانکه از 
کیان اسلام و جمهوری اسلامی دفاع شد و یک وجب از خاک کشور نیز از دست نرفت.آیت 
الله آملی لاریجانی تأکید کرد: باید همه ما از این واقعه عبرت بگیریم و بدانیم که امروز هم 
تنها با همین روحیه می توانیم از کشور دفاع کنیم و پیروز شویم. لذا امیدواریم این مسیر 
با همان روحیه و ویژگیها ادامه یابد.رئیس قوه قضاییه در بخش پایانی سخنان خود به آغاز 
سال تحصیلی مدارس، دانشگاهها و حوزه های علمیه نیز اشاره کرد و با تبریک این روزها 
گفت: همه عزیزانی را که به نحوی با امر تعلیم و تربیت سروکار دارند به پرورش علمی، 
پرورش شخصیتی و پرورش معنوی توصیه می کنم.آیت الله آملی لاریجانی در تشریح لزوم 
توجه به پرورش علمی اظهار کرد: کشور ما با وجود استعدادهای بسیار بالای دانش آموزان، 
دانشجویان و طلاب، اقتضای پیشرفتهای بیشتری را دارد و بر همین اساس همه مسئولان 
موظفند بستر لازم را برای تحقیقات، تحصیل و پژوهش در همه سطوح فراهم کنند.رئیس 
دستگاه قضا با بیان اینکه اولین وظیفه معلمان پرورش روح علمی و تحقیق در محصلان 
است، خاطرنشان کرد: انباشتن مطالب به خودی خود کاری از پیش نمی برد بلکه آنچه 
باعث نتیجه بخش بودن مطالب می شود پرورش روحیه علمی و پژوهشی است که معلمان 
از مقطع ابتدایی گرفته تا دانشگاه و استادان حوزه باید این موضوع را مدنظر داشته باشند.

رئیس قوه قضاییه در ادامه با تأکید بر » لزوم پرورش شخصیتی« اظهار کرد: ما نیازمند 
عالمانی با شخصیت استوار و مستقل هستیم. یک عالم و  نخبه باید به گونه ای پرورش یافته 
باشد که اگر در کشور دیگری امتیازی وجود داشت به راحتی سرسپرده و خودباخته نشود؛ 
بنابراین تربیت استقلال و استواری شخصیت دانشجویان و طلاب هم بسیار مهم است.آیت 
الله آملی لاریجانی با تأکید بر لزوم پرورش معنوی در عرصه تعلیم و تربیت تصریح کرد: 
علمی که همراه با تزکیه نباشد، سلاحی در دست فاسق و کافر می شود و اثر معکوس دارد. 
همه مدرسان و معلمان باید به این نکته توجه داشته باشند که علم را با تزکیه ترکیب کنند.

رئیس قوه قضاییه افزود: متأسفانه امروز در مدارس ما هجمه فرهنگی غرب بسیار آشکار 
است و دانش آموزان و دانشجویان ما را تحت تأثیر قرار می دهد. بنابراین معلمان دلسوز 
باید در کنار تربیت علمی به تزکیه جوانان نیز اهتمام کافی داشته باشند و نکات معنوی را 

به نحوی نافذ و موثر برای دانش آموزان و دانشجویان خود بیان کنند.

بادامچیان خبر داد: 

گزینه های موتلفه برای انتخابات96 
نایب رییس شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی از بررسی ١8 نفر از چهره های حزبی 
و غیر حزبی برای انتخابات آتی ریاست جمهوری خبر داد و گفت:معتقدیم یک شخصیت 
حقیقی موتلفه ای به انضمام شخصیت حقوقی قوی و خوش سابقه بهتر می تواند مشکلات 

مردم را حل کند. 
در حالی که هشت ماه به برگزاری دور آتی انتخابات ریاست جمهوری باقی مانده دو 
طیف سیاسی عمده کشور شرایط متفاوتی را برای انتخابات آتی تجربه می کنند.بر این 
اساس و در حالی که احزاب و تشکل های اصلاح طلب و اصولگرایان میانه رو ضمن دفاع 
از عملکرد روحانی کماکان وی را گزینه مطلوب خود برای انتخابات ریاست جمهوری 
معرفی کرده اند، احزاب و تشکل های اصولگرا در حال شناسایی نامزدهای انتخابات هستند.

انتخابات آتی ریاست جمهوری در جمعه 2٩ اردیبهشت ماه ١3٩۶ برگزار می شود.در 
همین خصوص اسدالله بادامچیان در کانال تلگرامی منسوب به هواداران حزب موتلفه 
اسلامی نوشت : کسانی که برای نامزدی ریاست جمهوری مورد تأیید شورای نگهبان 
قرار می گیرند، دارای ویژگی مهم »رجل مذهبی و سیاسی« باید باشند. اکثر کسانی که 
تاکنون نامزد ریاست جمهوری شده اند اکثرا شخصیت حقیقی یعنی یک نفر بوده اند. به 
گفته بادامچیان حزب مؤتلفه اسلامی در این دوره در کنار شخصیت های حقیقی که رجل 
سیاسی- مذهبی هستند، یک شخصیت حقوقی گسترده مانند حزب مؤتلفه اسلامی را در 

خدمت ملت بزرگمان همراه می کنند.
این فعال سیاسی اصولگرا اضافه کرد:طبعا خرد هر فرد و خرد هر جمعی این نکته را 
قبول دارد که اگر یک رجل سیاسی- مذهبی برجسته با پشتوانه حزبی باشد که بیش از نیم 
قرن سابقه درخشان دارد، پاک و خدوم و انقلابی و دارای سلامت اخلاقی و سیاسی است، 
شخصیت های برجسته ای مثل شهیدان رجایی، بهشتی، باهنر، عسکراولادی ، لاجوردی 
و سایر بزرگان مؤتلفه در آن در خدمت به اسلام و ایران کوشیده اند، داشته باشیم، بهتر 
می تواند در پیشبرد نظام جمهوری اسلامی در همه صحنه ها و در بین الملل مؤثر بوده 
مشکلات را حل کند.وی تصریح کرد:ما معتقدیم که شخصیت حقیقی مؤتلفه ای به انضمام 
این شخصیت حقوقی قوی و خوش سابقه بهتر می تواند مشکلات مردم را حل کرده، 
پیشرفت را برای کشور پدید آورده و نیز توطئه و ترفندهای استکبار را با عقل و تدبیر جمعی 
خنثی کند. مطمئن هستیم شما هم این نظر را قبول دارید. به گفته نایب رییس شورای 
مرکزی حزب موتلفه اسلامی در شرایط فعلی کشور و منطقه و جهان، یک حزب ارزش 
محور و دارای شبکه سراسری در کشور، می تواند رئیس جمهور کارآمدی را با پشتوانه 
مردم و اعضاء و طرفداران معرفی کند. زیرا با نظرخواهی از همه استان ها و شهرستان ها و 
روستاها و تبیین امور جاری و راهبردها و راهکارها به فرد مطلوب دست می یابد، همانطور 
که تا کنون حزب ١8 نفر از چهره های حزبی و غیرحزبی را مورد بررسی قرار داده است تا 

از بین آنها شایسته ترین را به ملت بزرگوار و هوشیار ایران عرضه کند.

سرلشکر باقری:

قدرت بازدارندگی ما باید 
پویاتر و انعطاف پذیرتر باشد

 رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: با توجه به اینکه دشمن توان خود را روزبه روز 
ارتقاء می دهد طبیعتاً بازدارندگی ما هم باید پویاتر و انعطاف پذیرتر باشد. 

 سرلشکر پاسدار محمد باقری، رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در جمع فرماندهان 
عالی رتبه نظامی ضمن تبریک عید غدیر خم و گرامی داشت هفته دفاع مقدس از 
پایمردی ها،  رشادت ها، ایثارگری ها، مجروحیت ها، جانبازی ها، اسارت ها و آزادگان ملت 
قهرمان و نیروهای مسلح تقدیر و تشکر کرد. وی همچنین به انتظارات فرماندهی کل قوا از 
ستاد کل و مسئولیت ستاد کل در مقابله با تهدیدات و تقویت بسیج مردمی و ارتقاء توان 
رزمی و آمادگی کامل مقابله با هر لحظه ای که تهدید اتفاق می افتد، اشاره کرد و نقش معاون 
عملیات ستاد کل در پرچمداری این توان را بیان داشت. رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 
افزود: ما باید بازدارندگی مان را در کشور همچنان که تابه حال اتفاق افتاده، حفظ کنیم غلبه 
بر توانایی ها و نیات دشمن داشته باشیم و با توجه به اینکه دشمن توان خود را روزبه روز 
ارتقاء می دهد طبیعتاً بازدارندگی ما باید پویاتر و اانعطاف پذیرتر باشد و به مرورزمان توان 

رزمی ما متناسب با نیازهای این بازدارندگی و مقابله با تهدید باید به روز و روبه رشد باشد.
سرلشکر باقری با توجه به اهمیت بسیج گفت: آمادگی های ما چگونه باشد که غافلگیر 
نشویم؟ چه غافلگیری راهبردی و چه غافلگیری عملیاتی تاکتیکی، برای هماهنگی  نیروهای 
مسلح برای پاسخگو بودن به این موارد، آمادگی نیاز داریم و نکته مهم اینکه ما در هر لحظه 
برای مقابله با تهدید نسبت به جمهوری اسلامی ایران آماده باشیم؛ این است که ما بایستی 
با تقویت بسیج خیلی از حوادث و تهدیدات را جلوگیری کنیم و روشن کننده این مسیر 
معاونت عملیات است و به این لحاظ معاونت عملیات نقش اساسی و کلیدی در سازمان های 

نیروهای مسلح و به خصوص در ستاد کل نیروهای مسلح دارد. 

حجت الاسلام هادی غفاری:

از شفاف سازی امور کشور ضرر نمی کنیم
یک عضو مجمع نیروهای خط امام گفت: برای مبارزه با فساد باید تمامی امور کشور جز 

مسائل امنیتی و دفاعی شفاف سازی شود.
حجت الاسلام و المسلمین هادی غفاری در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه برای مبارزه با 
فساد در جامعه دو راهکار اصلی وجود دارد، اظهار کرد: برای مبارزه با فساد ابتدا باید تمامی 
امور کشور به جز مسائل امنیتی و دفاعی شفاف سازی شود و همه مردم بدانند که مثلا 
دریافتی های هر مسئولی چقدر است و مدیران ادارات چه میزان حقوق دریافت می کنند، 
چرا که ما نه تنها هیچ گاه از شفاف سازی امور، ضرر نمی کنیم بلکه با شفاف سازی، مشخص 
می شود که چه کسانی از بیت المال برداشت های غیر قانونی انجام می دهند ودر این صورت 
دیگر هر کسبه به ناحق در معرض اتهامات مالی قرار نمی گیرد. وی در توضیح دومین راهکار 
برای مبارزه با فساد اظهار کرد:  مساله دیگری که در مبارزه با فساد باید مورد توجه بگیرد 
و امروز در کشور بیداد می کند و به یک مشکل جدی بدل شده است، نبود یک نظارت 
درونی و دقیق بر امور کشور است که در ایران متاسفانه چنین نظارت دقیقی وجود ندارد. 

غفاری تاکید کرد: اگر این نظارت وجود داشت در آن صورت وقتی قرار می شد در یک 
سازمان برای خرید خانه، تخفیفی داده شود، این تخفیف شامل حال تمامی کارکنان آن 
سازمان می شد، نه اینکه به برخی افراد تخفیف میلیاردی داده شود و برخی دیگر در همان 

سازمان نتوانند یک آپارتمان معمولی برای خودشان خریداری کنند.
این عضو مجمع نیروهای خط امام)ره( در پایان با بیان اینکه اگر امور کشور شفاف 
نباشد، مردم دلزده خواهند شد، اظهار کرد: اگر راهکارهای مبارزه با فساد در کشور رعایت 

شود آنگاه می توان شاهد اصلاح امور در جامعه بود.

یادگار گرامی امام گفت: همه سعی کنیم خوب باشیم، خرده شیشه نداشته باشیم 
و ذاتمان را خالص کنیم تا وقتی کسی از کنارمان عبور می کند آسیب نبیند، بلکه از ما 

احساس آرامش کند.
به گزارش جماران، آیت الله سید حسن خمینی در پایان درس خارج اصول امروز خود 
در مدرسه عالی دارالشفاء قم ضمن تبریک فرارسیدن عید سعید غدیر خم، به روایتی از 
نبی مکرم اسلام )ص( در خصوص منظور قرآن کریم از تعبیر »السابقون« اشاره کرد و 
اظهار کرد: عبدالله بن عباس نقل کرده است که من از پیامبر اکرم )ص( پرسیدم آیه شریفه 
»پیشتازان پیشتازند، آنان مقرب )درگاه الهی( هستند« درباره چه کسانی است؟ حضرت 
فرمود: جبرئیل در تفسیر آیه، چنین به من خبر داد که آنان علی و شیعیان او هستند )که( 

به سوی بهشت )پیش می تازند(.
وی با بیان اینکه اگر خود را شیعیان واقعی امیرالمومنین )ع( بدانیم و بنامیم نباید 
فراموش کنیم که خداوند چنین لطف و کرم والایی را به ما عطا کرده است، اولین 
لازمه شیعه بودن را محبت به امیرالمومنین )ع( و فرزندان او خواند و سپس به وصایای 
امیرالمومنین )ع( به امام حسن مجتبی )ع( اشاره کرد و یادآور شد: امیرالمؤمنین )ع( به 
فرزند خود وصیت می کنند: پسرکم! تو را به تقواى خدا و بر پا داشتن نماز سفارش می 
کنم و به اینکه از گناه و خطاى دیگران در گذرى و خشم خود را فرو خورى و با نزدیکان 
مراوده کنی و در مقابل نادان صبور باشی و در دین شناخت یابی و در کار خود تأمل و 
درنگ کنی و با قرآن ارتباط گیرى و با همسایگان خوش رفتار باشی. یادگار امام در ادامه، 
به بخش های مختلف این وصیت اشاره کرد و در خصوص »گذشت از خطای دیگران« 
گفت: مردم حق خطا کردن ندارند اما حق بخشیده شدن دارند. گاهی اوقات به اشتباه 
گفته می شود انسان جایز الخطاست؛ در حالی که انسان ممکن الخطاست نه اینکه حق 

خطا کردن داشته باشد.
وی تأکید کرد: جامعه ای که مردم در آن از خطاهای یکدیگر نگذرند پراکندگی ایجاد 
می شود و افراد از هم کینه و بغض به دل می گیرند؛ بنابراین باید بدانیم باقی ماندن در 

خطاهای فردی و جمعی گذشته صرفا جامعه را پراکنده می کند.
سید حسن خمینی در خصوص »ضرورت فروخوردن خشم«،  با بیان اینکه این موضوع 
آنچنان مهم است که برخی اساتید بزرگ حوزه علمیه قم سالها در مورد »گناهان زبان« 
تدریس می کردند، یادآور شد: بعضی بزرگان درباره ویژگی های حضرت امام می گویند، 
ایشان مالک »حضور« و »زبان« خود بود؛ بدین معنا که اجازه نمی داد در حضورش هرکس 

هر کاری کند و مراقب زبانش بود که هر سخنی را به وسیله آن بیان نکند.
وی افزود: از یکی از بزرگان شنیدم که همه سعادت این است که انسان مالک زبانش 

باشد، زیرا اگر مالک زبان شدیم از روی طمع، حسد و غیظ سخن نگفته ایم.
یادگار امام گفت: کسی که با غیظ سخن می گوید اغلب اوقات از عدالت خارج می شود.

سید حسن خمینی در ادامه به توصیه علی )ع( مبنی بر ضرورت »صله رحم« )مراوده با 

نزدیکان( اشاره کرد و یادآور شد: »رحم« به معنای خانواده است اما می تواند شامل دوستان 
هم شود. لذا ما باید ارتباطاتمان را زیاد کنیم و به یکدیگر متصل شویم.

وی با اشاره به مشکلات فراوان زندگی در دنیای امروز، اظهار کرد: نفس ارتباط محبت 
به همراه می آورد و وجود محبت نیز جامعه را از تلخی ها و نابسامانی ها نجات می دهد.

یادگار امام به توصیه امیرمومنان )ع( مبنی بر »صبر در مقابل انسان نادان« اشاره کرد 
و گفت: همه انسان هایی که با آنها برخورد می کنیم انسان های خوب یا دانایی نیستند، 
اما باید لذا بردبار باشیم، زیرا مصائب زیادی در جامعه انسانی به خاطر عدم حلم و صبر 

پدید می آید.
وی در خصوص توصیه »شناخت در دین« نیز، فعالیت های حوزه های علمیه را یکی 
از مصادیق عمل به این توصیه خواند و ادامه داد: دین شناسی به معنای شناخت آرایه های 

دین، اخلاق دینی و تاریخی دینی است.

»تأمل در کارها« دیگر توصیه امیرالمومنین )ع( بود که مورد اشاره حجت الاسلام و 
المسلمین سید حسن خمینی قرار گرفت.

وی با تأکید بر اینکه نباید به طور عجولانه و شتاب زده تصمیم بگیریم، گفت: یکی 
از بزرگان عرصه سیاست به من می گفت رمز توفیق در زندگی این است که انسان هر 
تصمیمی را که خواهد بگیرد، در لحظه آخر، به مدت 24 ساعت آن را به تعویق اندازد؛ یعنی 

هرگاه فکر می کنیم کار تمام شده است باز هم در انجام آن درنگ کنیم.
یادگار امام یادآورد شد: همانگونه که در دوران زندگی کنار امام مشاهده کردیم و بعدها 
در خاطرات افراد گوناگون ذکر شده، بسیاری اوقات وقتی شخصیت ها خدمت امام می 
رسیدند و گزارشی می دادند، ایشان سکوت می کردند و سخنی بر زبان نمی راندند و به فرد 

مقابل می گفتند تصمیم را بعدا به شما خبر می دهم.
وی همچنین در خصوص دیگر توصیه علی )ع( مبنی بر »ارتباط گیری با قرآن«، اظهار 
کرد: در روایات آمده که هرگاه می خواهید با خدا سخن بگویید یا او با ما سخن بگوید قرآن 
بخوانید؛ یکی از اساتید ما که از مراجع تقلید فعلی هستند، به من توصیه کردند که روزی ٥٠ 
آیه قرآن بخوانید؛ این توصیه، بر اساس روایتی بسیار صحیح از معصومین )ع( است و بنابراین 

باید بدانیم ارتباط با قرآن و حضور آن در زندگی بسیار اثرگذار است.
سید حسن خمینی در خصوص »خوش رفتاری با همسایگان«، به عنوان دیگر 
توصیه امیرالمومنین )ع( اشاره کرد و یادآور شد: پیامبر )ص( برای بیان شریعت 
سختی و آزار زیادی را تحمل کردند. یکی از آزارها این بود که هنگام نماز از دیوار 
همسایه روی سر ایشان زباله و زغال می ریختتند که در اینگونه مواقع پیامبر )ص( در 
پاسخ به آنان بحث را فراتر از مسائل اعتقادی بیان می کردند و می گفتند مگر شما 
همسایه نیستید؟! البته همسایه الزاما کسی نیست که در کنار ما سکونت دارد بلکه 
منظور تمام کسانی است که در یک جامعه انسانی کنار ما زندگی می کنند و با ما 
ارتباط دارند. وی تصریح کرد: اگر در افق جان و روحمان باید خوبی کسی را بخواهیم 
شیوه محبت کردن را نیز خواهیم آموخت. گاهی یک تحسین و »خسته نباشید« یا 

لبخند کوچک برای افراد کاری بزرگ است.
یادگار امام ادامه داد: بعضا سیاسیون خیلی بزرگ از نامه یک طفل دبستانی چنان انرژی 
می گیرند که از هزار تریبون نمی گیرند یا علمای بزرگ گاهی از یک تقدیر آنچنان نشاط 

می گیرند که از هیچ چیز دیگری چنین نیرویی را دریافت نمی کنند.
سید حسن خمینی شیعه علی )ع( بودن را تابع پیروی از این وصایا دانست و افزود: 
هرچقدر در عمل به این موارد پیشروتر باشیم شیعه تر هستیم و هرچقدر شیعه تر باشیم در 

رسیدن به جنت الهی جلوتر خواهیم بود.
وی در پایان توصیه کرد: همه سعی کنیم خوب باشیم، خرده شیشه نداشته باشیم 
و ذاتمان را خالص کنیم تا وقتی کسی از کنارمان عبور می کند آسیب نبیند، بلکه از ما 

احساس آرامش کند.

آیت الله سید حسن خمینی:

باقی ماندن در خطاهای گذشته جامعه را پراکنده می کند
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دیدگــاه

اخبـار

شاخصه های توسعه و پیشرفت 
در مدیریت شهری

ضرورت توجه 
پدافند غیر عامل

تاریخ زندگانی بشر همواره با عنصر جنگ 
همراه بوده است. این واقعیت به قدری ملموس و تأثیرگذار بوده که به عنوان 
یک پدیده اجتماعی پذیرفته شده و جامعه شناسان بخشی از تحقیقات خود 
را پیرامون آن و تأثیرات عمیقی که بر زندگانی انسانها می گذارد؛ اختصاص 

داده اند.
امروزه با پیشرفت تکنولوژی و پیچیدگی در نوع تسلیحات بکارگیری شده 
بر سرعت جنگ و اثرات مخرب و نامطلوب آن به شدت افزوده شده است و 
با توجه به اثبات اینکه صرفا با بالا بردن توان حمله کردن در جنگ ها نمی 
توان موفق بود چنانچه کشوری نتواند در طرح ریزی و اجرای موفق پدافند 
غیر عامل به گونه ای که هرگونه تفکر سلطه طلبانه را خنثی نماید، عمل کند، 
به طور قطع حیات سیاسی، اقتصادی و ... خود را به مخاطره انداخته و زمینه 

اضمحلال خویش را فراهم آورده است.
کشورهایی که طعم تلخ خرابی و خسارت ناشی از جنگ های حتی کوتاه 
مدت را چشیده اند جهت حفظ سرمایه های ملی و منافع حیاتی خود توجه 
ویژه ای به پدافند غیرعامل نموده و در راهبرد دفاعی خود جایگاه والایی برای 

آن قایل شده اند.
زیرا در جنگها معمولاً کانونهای زیستی هدف مستقیم دشمن نیستند - 
ولی در تمامی جنگ هادیده می شود که مراکز زیستی نیز مورد هدف قرار 
می گیرند- و آنچه که بیشتر مورد هدف است، تاسیسات و تجهیزات حیاتی 
و امنیتی کشور به قصد ازبین بردن توان مقاومت و متشنج کردن اوضاع آن 

کشور می باشد.
امروزه توانایی مقابله در برابر خطرات و تهدیدات امنیتی و تروریستی یکی 
از اولویت ها واصول انکار ناپذیر و حیاتی برای هر کشور ی محسوب می شود؛ 
زیرا حملات تروریستی از خطراتی است که در مدت کوتاهی می تواند هزینه 

های سنگینی را بر شرایط اجتماعی و اقتصادی کشور وارد کند.
 باتوجه به وقایع منطقه خاورمیانه در طول چند دهه اخیر و وجود زمینه 
تهدیدات بالقوه و خطراتی که امنیت ملی، استقلال و تمامیت ارضی کشور را 
نشانه گرفته و با مد تظرقرار دادن این موضوع که سرنوشت جنگهای آینده را 
فاکتوری به نام پدافند غیرعامل تعیین و مشخص خواهد کرد ضرورت عقلی 
آماده سازی زیر بناها وتاسیسات مراکزی که جهت اداره شهر در زمان بحران 
کارایی منحصر به فردی دارد، برای به حداقل رساندن عمق آسیب وسطح 
تاثیر گذاری بحران و جلوگیری از بروز آشوبهای گسترده در زمان بحران در 

جامعه کاملا مشهود است.
ازمهمترین اقدامات برای جلوگیری از بروز اغتشاشات در زمان بحران، 
همچون  مکانهایی  و  امنیتی  و  حساس  ادارات  برق  سیستم  جداسازی 
بیمارستانها، کلانتری ها، برخی از فروشگاههای بزرگ، برخی از پارک ها، 
دوربین های مداربسته و چراغ های راهنمایی ورانندگی از سیستم شبکه 
سراسری برق شهر و خودکفا کردن آنها در تولید برق موزد نیاز شان می باشد.

همچنین تلاش برای توسعه پایدار کشور و تحقق اهداف چشم انداز 2٠ 
ساله توسعه ای کشور ایجاب می کند علاوه بر انجام اقدامات عمرانی در ارگانها 
و مکانهای حساس و برگزاری رزمایش هایی با هدف ارزیابی میزان آمادگی 
این مکانها، رزمایشهای مشابهی را در مدارس و حتی خیابانها نیز برگزار شود.

باتوجه به اینکه شروع این گونه اقدامات جهت بالا بردن ضریب امنیت شهر 
صرفا باید در زمان صلح شروع و پایان بپذیرد از مسولین محترم شهری قم 
تقاضا داریم اقدامات اساسی وجدی در جهت آماده سازی تاسیسات شهری 

را آغاز نمایند.
ادامه دارد

معاون پشتیبانی آموزش و پرورش استان قم اعلام کرد

واریز هفت میلیارد و 200 میلیون ریال 
سرانه مدارس قم

معاون پشتیبانی و منابع انسانی آموزش و پرورش استان قم گفت: بخشی 
از سرانه مدارس استان به مبلغ هفت میلیارد و 2٠٠ میلیون ریال در آستانه 

شروع سال تحصیلی جدید در 2 مرحله واریز شده است.
حمیدرضا سوری، افزود: نخستین مرحله سرانه واحدهای آموزشی دو 
هفته گذشته به مبلغ سه میلیارد و 2٠٠ میلیون ریال به حساب مدارس واریز 
شد و دومین مرحله نیز به مبلغ چهار میلیارد ریال درهفته جاری دراختیار 

مدارس قرار گرفت. 
وی اضافه کرد: در مرحله سوم نیز همزمان با بازگشایی مدارس سرانه ویژه 
ای از سوی وزارت آموزش و پرورش تامین و به حساب واحدهای آموزشی 

واریز می شود. 
وی ادامه داد: سرانه مدارس بر اساس تعداد دانش آموزانی که در هر واحد 
از طریق سامانه سناد ثبت نام کرده اند، تعیین می شود و این سرانه برای دانش 

آموزان مقاطع تحصیلی مختلف متفاوت است.
سوری گفت: اعتباری نیز در اختیارات ادارات نواحی چهارگانه آموزش و 
پرورش استان قرار گرفت تا با هماهنگی سازمان نوسازی مدارس نسبت به 

تعمیرات جزئی و ضروری واحدهای آموزشی اقدام شود. 
وی بیان کرد: سال گذشته چهار میلیارد و ٥٠٠ میلیون ریال موافقتنامه 
تعمیر و تجهیز اداره های آموزش و پرورش درنظر گرفته شده، ولی به طور 
کامل تخصیص نیافت، ولی بر اساس اعتبارات تخصیص یافته اقداماتی در 

راستای بهسازی فضاهای اداری انجام شد. 
وی به پرداخت پاداش بازنشسته ها اشاره کرد و گفت: پاداش درصد زیادی 
از بازنشسته های سال ٩3 پرداخت شده و فقط مبلغ ١١ میلیارد ریال باقی 

مانده که به زودی به حساب بازنشستگان واریز می شود.
معاون پشتیبانی و منابع انسانی آموزش و پرورش قم افزود: در سال ٩4 
نیز 4٥٠ تن از فرهنگیان استان بازنشسته شدند که حقوق بازنشستگی آن ها 
بلافاصله برقرار شد، ولی برای پاداش این تعداد هنوز اعتباری از سوی وزارت 

آموزش و پرورش استان دریافت نشده است. 
سوری ادامه داد: پاداش بازنشستگان سال ٩4 به میزان 2٥٠ میلیارد ریال 
است که امیدواریم در نیمه دوم امسال تامین و به حساب آن ها واریز شود. وی 
با بیان این که اداره کل آموزش و پرورش قم ماهیانه حدود 4٠٠ میلیارد ریال 
حقوق پرداخت می کند، گفت: این حقوق مربوط به تمام کامندان رسمی، 
پیمانی، کارمعین و همچنین معلمان حق التدریس غیرموظف و معلمان حق 

التدریس آزاد است. 
سوری افزود: حقوق پرسنل پیمانی و رسمی از سوی خزانه هر ماه تامین 
می شود و حقوق پرسنل کارمعین و حق التدریس نیز از محل اعتبارات سایر 
از سوی وزارت آموزش و پرورش پرداخت می شود. سوری اضافه کرد: ١4 
هزار پرسنل رسمی و 2٥٠ پرسنل پیمانی و کارمعین در آموزش و پرورش قم 
فعالیت می کنند. وی گفت: در تابستان امسال ١٠٠ مدرسه در سطح استان 
نسبت به اسکان فرهنگیان اقدام کردند که تاکنون 2٥٠ هزار نفرروز معادل 
حدود 7٠ هزار خانوار در مدارس استان اسکان یافته اند. به گفته سوری، 

در عید سال ٩٥ نیز ٥٠٠ هزار خانوار در 4٠٠ مدرسه استان اسکان یافتند.

با امضا تفاهمنامه میان دانشگاه علوم پزشکی قم و جهاد دانشگاهی؛

درمان رایگان زوج های نابارور در قم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: با امضا تفاهمنامه ای میان این 
دانشگاه و جهاد دانشگاهی مقرر شد تا تمامی زوجین نابارور تحت حمایت 
درمانی قرار گرفته به گونه ای که 8٥ درصد هزینه ها توسط دولت و ١٥ درصد 

مابقی نیز توسط بیمه ها پرداخت شود.
به گزارش عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، ابوالفضل ایرانی خواه در آیین 
امضا این تفاهمنامه، افزود: اجرای طرح تحول نظام سلامت یکی از طرح های 

موفق دولت بود که طرح هزینه های کمرشکن از دوش مردم برداشته شد.
وی بیان داشت: موضوع درمان زوج های نابارور یکی از بسته های خدمتی 
طرح تحول نظام سلامت است که با اجرای آن و امضا تفاهمنامه با مرکز درمان 
ناباروری جهاد دانشگاهی قم، تلاش خواهیم کرد بتوانیم این طرح را اجرایی 

و به مردم ارائه دهیم.
وی افزود: وزارت بهداشت برای اجرای این بسته حمایتی ماهیانه چهار 

میلیارد ریال اعتبار اختصاص داده است.
بر اساس این تفاهم نامه، شرایط کسانی که از این طرح می توانند استفاده 
کنند شامل افرادی می شود که ناباروی اولیه دارند و سن خانم کمتر از 42 

سال بوده و حداقل یکی از زوجین دارای تابعیت ایرانی باشد.
شایان ذکر است مرکز درمان ناباروری جهاد دانشگاهی قم سالانه بین 
3٠ تا 3٥ هزار نفر مراجعه کننده دارد که برای سه هزار نفر آن ها پرونده 

تشکیل می شود.

معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری استان قم گفت: پرونده های 2٠ اثر 
برای ثبت ملی ارسال شده که در جلسه ای که آبان ماه 

امسال برگزار می شود،  وضعیت آنها تعیین می شود.
عمار کاوسی ظهر روز یکشنبه در نشست مطبوعاتی با 
اشاره به برگزاری کنگره تاریخ معماری و شهرسازی ایران 
اظهار کرد: این کنگره طی سال های گذشته به صورت 
ایران در آن  پرمحتوا و علمی برگزار شده و از سراسر 
شرکت می کردند، ولی چند سال وقفه در روند برگزاری 
دوره  کرد: چهارمین  خاطرنشان  وی  بودیم.  شاهد  آن 
برگزاری این کنگره تفاوتی با دوره های گذشته دارد، بنا شد 
در کل استان ها این کنگره برگزار شود و منتخب مقالات 

کنگره های استانی، در کنگره سراسری شرکت داده شود.
معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری استان قم با بیان اینکه 2٠ پرونده آثار 
برای ثبت ارسال شده است،  اضافه کرد: کار بررسی این 
پرونده ها انجام می شود، برخی از پرونده ها دارای نواقص 
و اشکالات جزئی است که در نظر داریم برطرف شود و 
در نهایت در جلسه ای که آبان ماه امسال برگزار می شود، 

وضعیت آنها تعیین خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: در گذشته پس از تهیه پرونده 
طی جلسه ای با حضور کارشناسان تصویب و ثبت می شد، 
اکنون پرونده ها را از همه استان ها جمع آوری می کنند و 
پس از چهار ماه جلسه ای از سوی شورای عالی ثبت برگزار 

می شود و هر استان از پرونده های خود دفاع می کند، در 
صورت کامل بودن ثبت می شود.

از  نسخه خطی  چهار  تاکنون  کرد:   عنوان  کاوسی 
کتابخانه آیت الله مرعشی نجفی ثبت شده، بیشتر آثار 
منقول که دارای ارزش ثبت هستند، در اختیار سازمان 
نیست بلکه در موزه آستانه، کتابخانه آیت الله مرعشی 
نجفی و کتابخانه مسجد اعظم قرار دارد، اگر متولیان 

همکاری کنند آمادگی ثبت آنها وجود دارد.
وی با اشاره به مزایای ثبت ملی متذکر شد: اگر این 
آثار ثبت شود، سازمان در حفاظت و مرمت آنها می تواند 
ورود پیدا کند، زمانی که شیء شناسنامه دار می شود، امکان 

قاچاق و فروش آن در خارج از کشور وجود ندارد.

معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم

20 اثر تاریخی قم برای ثبت ملی ارسال شده است

 آگهی اصلاحی ماده 3 قانون تعیین تکلیف 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی 
متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک 

موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
١-رای شماره ١3٩٥۶٠33٠٠٠2٠١884١ مربوط به پرونده کلاسه ١3٩١١١443٠٠٠2٠٠٥٥٥١ 
آقای محمدموسی ابراهیمی فرزند ارجعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ١2٠ مترمربع پلاک شماره 2 فرعی از 23٠٥ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم. )به علت اشتباه درآگهی قبلی، تاریخ ٩٥/۶/2٩ یک نوبت آگهی اصلاحی چاپ گردید(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند 
مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ١٥ 
روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت 
اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس 
از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی 
آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
مرتضی نورانی آرانی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

معاون شهردار قم با اشاره به اینکه ٥٠ درصد ناوگان 
اتوبوسرانی قم نوسازی می شودگفت: ظرف امسال و سال 
آینده طبق برنامه قریب به ١88 دستگاه اتوبوس به ناوگان 

حمل و نقل عمومی قم اضافه می شود.
دکتر علیرضا قاری قرآن با اشاره به برنامه های شهرداری 
قم در راستای توسعه ناوگان و بهبود حمل و نقل عمومی 
در شهر قم اظهار کرد: مدیریت شهری در این زمینه طی 
سال های اخیر با اجرای طرح تحول اتوبوسرانی ضمن اصلاح 
خطوط امکانی ویژه در شهر برای توسعه ناوگان و سرعت در 
حمل و نقل فراهم کرده است. وی به اجرای پروژه های مترو 
و منوریل برای تقویت سیستم حمل و نقل در قم اشاره کرد و 
گفت: همچنین طبق برنامه ظرفیت های جدیدی به سیستم 
اتوبوسرانی طی امسال و سال آینده اضافه می شود که می 
توان گفت با این اقدام علاوه بر نوسازی ناوگان توسعه آن را 
نیز خواهیم داشت. وی به خریداری 4٠ دستگاه اتوبوس برای 
افزودن به ناوگان حمل و نقل عمومی شهری اشاره کرد و 
افزود: اقدامات لازم برای خریداری این ناوگان طی ماه های 
اخیر انجام شده و از آذرماه این اتوبوس ها به خطوط حمل 
و نقل عمومی قم اضافه می شوند. وی با اشاره به وجود 
بیش از 2٥٠ اتوبوس ملکی و بخش خصوصی در ناوگان 
حمل و نقل عمومی قم خاطرنشان کرد: برنامه داریم بجز این 
4٠ دستگاه اقدامات لازم برای خریداری 48 دستگاه دیگر را 
نیز انجام داده و به ناوگان حمل و نقل شهری اضافه کنیم. 
قاری قرآن با بیان اینکه کارکرد اتوبوس های شهری در قم 
به طور میانگین هشت سال است، افزود: این میزبان مناسب 
نیست و فرسودگی دستگاه ها را در پی دارد و امید است 
با اضافه شدن ناوگان جدید بتوانیم ضمن نوسازی، توسعه 
حمل و نقل عمومی را داشته باشیم. وی با بیان اینکه سازمان 
همیاری شهرداری ها نیز در صدد خریداری ١٠٠ دستگاه 
اتوبوس برای شهرداری است گفت: تمام این ناوگان با منابع 
داخلی شهرداری تامین شده و اگر ظرف امسال و سال آینده 
این مجموعه ناوگان به سیستم حمل و نقل عمومی اضافه 
شود علاوه بر تقویت خطوط، بیش از ٥٠ درصد اتوبوس ها 

نیز نوسازی خواهد شد.

تمهیدات ترافیکی شهرداری قم 
برای آغاز سال تحصیلی جدید

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به گزارشی 
از اقدامات شهرداری در خصوص آغاز سال جدید تحصیلی 
اظهار کرد: با توجه به اینکه بازگشایی مدارس منجر به ازدحام 
ترافیکی در شهر می شود لازم است با هماهنگی های داخلی و 
بین سازمانی تا جایی که امکان دارد از وضعیت ترافیك ایجاد 
شده در این ایام کاهش داده شده و امور شهری سامان داده 
شود. وی با بیان اینکه در ایام مهر و نوروز شهر قم مواجه با 
شرایط ترافیکی شدیدی می شود افزود: در این ایام به تناسب 
آن برنامه ریزی صورت می گیرد تا شهر دچار مشکل جدی 
نشود. معاون شهردار قم با بیان اینکه در ابتدای سال تحصیلی 
ترکیب حمل و نقل خصوصی و عمومی از حالت توازن خارج 
می شود گفت: اگر بتوانیم برنامه ریزی صحیحی انجام دهیم 

می توان امید داشت مشکل کمتری در شهر رخ دهد.

وی با اشاره به هماهنگی با سازمان های تاکسیرانی و 
اتوبوسرانی و همکاری با سازمان های شهری، خاطرنشان کرد: 
براین اساس اگر خطوط نیاز به تغییر داشته یا نیازمند اصلاح 
در ایستگاه ها بوده این اقدامات صورت گرفته است. قاری 
قرآن اصلاح هندسی معابر و تأمین امکانات لازم ترافیکی 
در شهر را مورد توجه قرار داد و افزود: در حوزه تاکسیرانی 
ارتباط مستقیم پلیس راهور و اداره کل آموزش و پرورش 
برای سرویس دهی به مدارس را داشتیم. وی با بیان اینکه در 
سال گذشته در ایام سال تحصیلی 4 هزار سرویس مدارس را 
زیر پوشش داشتیم، افزود: در خصوص سرویس های مدارس 
شهرداری با آموزش و پرورش هماهنگی های لازم صورت 
گرفته و مدارس با ثبت نام از دانش آموزان پس از هماهنگی 

با تاکسیرانی، سرویس های مدارس را تعیین می کنند.

پیش بینی 5 هزار دستگاه تاکسی
 برای سرویس دهی به مدارس

معاون شهردار قم از پیش بینی ٥ هزار دستگاه تاکسی 
این  افزود:  و  داد  خبر  مدارس  به  دهی  سرویس  برای 
سرویس ها ١7٠ هزار دانش آموز در کل شهر را پوشش 
می دهند که چیزی در حدود ١۶٠ واحد آموزشی اعم از 
دولتی و خصوصی را شامل می شود. وی با بیان اینکه در 
بخش اتوبوسرانی هم ساماندهی مجددی در خطوط انجام 
برای  پرازدحام  خطوط  بخش  این  در  گفت:  است  شده 
جابجایی دانش آموزان در اولویت بوده و جانمایی برخی 
ایستگاه ها در برخی از نقاط شهر برای خدمات رسانی بهتر به 
مدارس اصلاح شده است. قاری قرآن بیان کرد: همچنین در 
آستانه سال تحصیلی جدید برگزاری جلسات برای برخورد 
مناسب با مجموعه مسافرین را در دستور کار داشتیم و 
دوره های آموزشی برای رانندگان برگزار شد. وی برگزاری 
جلسات هماهنگی بین حوزه  ای با مجموعه راهور برای کنترل 
وضعیت ورود به مهرماه را مورد توجه قرار داد و با اشاره به 
اقدامات صورت گرفته در سازمان حمل و نقل و ترافیك و 
تأمین ایمنی معابر و ساماندهی خطوط خاطرنشان کرد: 
در این زمینه هم فعالیت های مختلفی از جمله شناسایی 
نقاط حادثه خیز در معابر اصلی و فرعی در مناطق مختلف 
هشتگانه صورت گرفته است. وی اقدامات شهرداری در حوزه 
عمران و فنی را یادآور شد و گفت: امسال در حوزه عمرانی و 
فنی رویکرد جدیدی شروع شد و برنامه نهضت آسفالت در 

شهر را در اولویت قرار دادیم.

 پخش 140 هزار تن آسفالت 
در معابر اصلی و فرعی قم

وی با اشاره به پیش بینی پخش بالغ بر 2٠٠ هزار تن 
آسفالت در شهر گفت: عمده پروژه ها در نهضت آسفالت 
شامل معابر فرعی و منشعب از معابر اصلی بوده و تاکنون 
١4٠ هزار تن آسفالت در شهر پخش شده و نگاه ویژه در این 
پروژه به معابر منتهی به مدارس داشتیم. قاری قرآن توافق 
با آموزش و پرورش برای آسفالت سطح داخلی مدارس را 
مورد توجه قرار داد و گفت: یکی از معضلات مدارس آسفالت 
حیاط آن ها است و نیازمند بستر مناسب در مدارس هستیم 

که در این راستا با هزینه های مشترك آموزش و پرورش و 
شهرداری این پروژه اجرایی می شود. وی افزود: طبق توافق 
صورت گرفته آموزش و پرورش ۶ هزار تن قیر تحویل 
شهرداری خواهد داد و شهرداری در ازای آن محوطه مدارس 
را آسفالت می کند و این روند تا پایان سال تکمیل خواهد شد 

و بخش عمده مدارس بهسازی می شوند.

فاز دوم پروژه بلوار مرجعیت 
آبان ماه به بهره برداری می رسد

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم با اشاره 
به تمهیدات صورت گرفته برای مدیریت ترافیك در محدوده 
پروژه های بزرگ شهری در آستانه سال تحصیلی جدید 
گفت: فاز دوم پروژه بلوار مرجعیت یکی از پروژه های ویژه 
بود که قول داده بودیم قبل از مهر تکمیل شود اما به دلیل 
معارض ملکی یك ماه تأخیر در این پروژه اتفاق افتاده و تا 
آبان ماه به بهره برداری خواهد رسید اما بهسازی محدوده 
فاز نخست و تأمین روشنایی را انجام دادیم تا مشکلی برای 
تردد مردم نباشد. وی به وضعیت پروژه شهیدان محمودنژاد 
اشاره کرد و افزود: با توجه به اینکه به دلیل وجود معارضات 
تاسیسات و ملکی ممکن بود مسیر بلوار جمهوری قطع شود 
ولی بخاطر اول مهر مسیر قطع نشده و سعی داریم ترافیك را 

مدیریت کرده تا مشکل کمتری داشته باشیم.
قاری قرآن وضعیت ایستگاه مترو مطهری را مورد توجه 
قرار داد و افزود: ایستگاه مترو شهید مطهری در فضایی قرار 
گرفته که مسدود شدن ترافیك را موجب شده و در این راستا 
سعی داریم با تکمیل سطح نهایی تا پایان هفته عمده مسیر 
تردد خیابان های محدوده مجدداً بازگشایی شده و تا انتهای 
مهرماه کل محدوده ایستگاه به حالت اولیه باز گردد و عملیات 

اجرایی به صورت زیرزمینی ادامه یابد.
تحویل  هم  دیگر  ایستگاه  پنج  همچنین  گفت:  وی 
پیمانکار شده و سعی شده در تمام ایستگاه ها حداقل انسداد 

ترافیکی را داشته باشیم تا موجب مشکلات ترافیکی نشود.

خیابان ارم به عنوان یك محور 
تردد اصلی حفظ شود

معاون شهردار قم با تاکید بر اینکه ورود به ایام مهرماه 
با  لازم  هماهنگی  نیازمند  ابتدایی  روزهای  در  خصوصاً 
مجموعه های برون سازمانی است، خاطرنشان کرد: امیدواریم 
امسال وضعیت بهتری در بخش ترافیکی داشته باشیم. وی با 
اشاره به افزایش حجم ترافیك بلوار زائر و محدوده پارکینگ زائر 
خاطرنشان کرد: مطالعاتی در حال انجام است تا مسیر ورود و 
خروج پارکینگ زائر را از هم جدا کنیم و خروجی پارکینگ 
از طرف سه راه بازار باشد. قاری قرآن به انسداد خیابان ارم 
و محدوده حرم مطهر اشاره کرد و گفت: تمهیداتی در حال 
اتخاذ است تا بتوان با تعریف شبکه معابر مناسب، تردد در 
این محور اصلی شرایط مناسبی پیدا کند. وی با تاکید بر 
اینکه باید خیابان ارم به عنوان یك محور تردد اصلی حفظ 
شود تصریح کرد: به شورای ترافیك پیشنهاد دادیم محور ارم 

به عنوان محور اصلی حتی به صورت زیرگذر حفظ شود.

ضرورت مدیریت ترافیك حمل و نقل عمومی
 هسته مرکزی شهر

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم در ادامه 
سخنان خود با تاکید بر اینکه باید شعاع هسته مرکزی 
را بیش از چیزی که در قبل تعریف شده ببریم، افزود: 
محدوده  این  در  عمومی  نقل  و  حمل  ترافیك  مدیریت 
ضروری است. وی ترافیك میدان مطهری را مورد توجه قرار 
داد و افزود: میدان شهید مطهری امروز به عنوان نقطه تبادل 
سفر مطرح است و خواه ناخواه توقف وسایل نقلیه را در این 
بخش خواهیم داشت و حل این مشکل تأمین خطوط بیشتر 
و تکمیل پروژه های جنبی را می طلبد. قاری قرآن همچنین 
با اشاره به عزم مدیریت شهری برای توسعه و بهسازی ناوگان 
حمل و نقل عمومی خاطرنشان کرد: در بخش اتوبوسرانی 
طی امسال و سال آینده اقدامات گسترده ای برای بهسازی 
و توسعه ناوگان در دستور کار است و ظرفیت های جدید به 
ناوگان این بخش به زودی اضافه خواهد شد. وی به نوسازی 
تاکسی های فرسوده شهر اشاره کرد و گفت: در این راستا 
نیز ثبت نام از تاکسی های فرسوده متقاضی صورت گرفته و 
اقدامات لازم در خصوص تحقق این امر در حال انجام است.

معاون شهردار قم:

۵0 درصد ناوگان اتوبوسرانی قم نوسازی می شود

رئیس شورای هماهنگی مدیران وزارت نیرو در استان 
قم با اشاره به وضعیت نامناسب و بحرانی منابع آبی استان و 
استمرار خشکسالی گفت: کمتر از 2٠ درصد آب مورد نیاز 

شهر قم از داخل استان تامین می شود.
علی جان صادق پور در دیدار اعضای شورای هاهمنگی 
آیت الله سیدمحمد  با  قم  استان  در  نیرو  وزارت  مدیران 
سعیدی ضمن تبریک ایام دهه ولایت و عیدسعید غدیر و 
ابلاغ سلام وزیر نیرو، با اشاره به خدمات گسترده وزارت نیرو 
در کشور اظهار کرد: وزارت نیرو پس از انقلاب با کیفیت 
بسیار بهتری نسبت به گذشته به ارائه خدمات در تمام نقاط 

کشور اقدام کرده است.
وی با بیان اینکه تمام شهرهای و روستاهای استان قم نیز 
از خدمات آب و برق موردنیاز بهره مند هستند، خاطرنشان 
کرد: سطح شاخص های برخورداری بسیار خوبی از خدمات 
آب و برق با حمایت وزارت نیرو، مسؤولان استان و مراجع 

تقلید در استان اتفاق افتاده است.
رئیس شورای هماهنگی مدیران وزارت نیرو در استان 
قم با اشاره به تاریخچه ای از آبرسانی به شهر قم بیان کرد: 
با عنایت بنیان گذار انقلاب اسلامی و همچنین رهبر معظم 
انقلاب از ابتدای انقلاب تاکنون چندین طرح و پروژه بزرگ 
آب رسانی از جمله انتقال آب از دشت علی آباد، احداث سد 
١٥ خرداد و انتقال آب از سرشاخه های دز به قم به منظور 

تأمین آب شهر قم اجرایی شده است.
وی با بیان اینکه در حال حاضر نیز چندین پروژه در 
حوزه های آب و برق در قم در حال اجرا است، تصریح کرد: 
خوشبختانه وزارت نیرو مجموعه ای انقلابی به شمار می رود 
حال  در  کشور  استان های  تمام  در  فعال  صورت  به  که 
خدمت رسانی است. صادق پور در ادامه با اشاره به کاهش 
منابع آبی در کشور به ویژه در استان قم تأکید کرد: در حال 
حاضر کمتر از 2٠ درصد نیاز آبی شهر قم از داخل استان و 

مابقی آن از خارج از مرزهای استان تأمین می شود.
وی ضرورت نهادینه کردن فرهنگ درست مصرف آب 
را مورد توجه قرار داد و ضمن قدردانی از توصیه های ائمه 

جمعه قم به مردم در خصوص صرفه جویی و استفاده بهینه 
از این منابع حیاتی یادآور شد: تلاش هایی که در حوزه 
فرهنگی در بخش آب و برق انجام شده است بسیار مؤثر 
بوده و شاهد تغییر رفتار مردم پس از توصیه های مراجع و 
ائمه جمعه بوده ایم. رئیس شورای هماهنگی مدیران وزارت 
نیرو در استان قم در عین حال اظهار کرد: با وجود بهبود نحوه 
مصرف در بین مردم اما تا رسیدن به نقطه مطلوب فاصله 
داریم و با توجه به شرایطی که در آن قرار گرفتیم باید مکرراً 

کمبود آب به مردم یادآوری شود.
وی در ادامه با اشاره به اقدامات صورت گرفته در بخش 
فاضلاب گفت: در حال حاضر حدود 3٠ درصد شهر قم از 
شبکه و تأسیسات فاضلاب بهره مند هستند. صادق پور اضافه 
کرد: تاکنون 8٠٠ کیلومتر شبکه جمع آوری و انتقال فاضلاب 
در قم اجرا شده است و تا اوایل سال آینده نیز ١٠٠ کیلومتر 

دیگر نیز به این میزان افزوده خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه تمام تلاش ما تأمین آب شرب و 
بهداشتی و برق مناسب برای شهروندان است خاطرنشان 

کرد: البته بدون فرهنگ سازی و تلاش در حوزه فرهنگی 
هرچه قدر اعتبار صرف کرده و پروژه اجرا کنیم به نتیجه 

نخواهیم رسید.
قم  در  نیرو  وزارت  مدیران  هماهنگی  شورای  رئیس 
همچنین با اشاره به اقدامات انجام شده در خصوص تفکیک 
شبکه آب شرب از شبکه آبیاری فضای سبز یادآور شد: پروژه 
جداسازی با همکاری شرکت آب منطقه ای و شهرداری در 

حال انجام است و ٩٠ درصد پیشرفت داشته است.
وی افزود: تاکنون 2٠٠ کیلومتر شبکه توسط شهرداری 
اجرا شده است و درصدد هستیم 2٠٠ لیتر در ثانیه از پساب 

فاضلاب به فضای سبز شهری اختصاص دهیم.
صادق پور در پایان با اشاره به تصفیه خانه آب در دست 
احداث قم خاطرنشان کرد: با بهره برداری از این تصفیه خانه، 
آب شهر قم سال آینده به صورت کامل شیرین خواهد شد 
و امیدواریم بتوانیم پس از آن، از آب شور چاه هایی که در 
اختیار داریم برای مصارف فضای سبز و مصارف عمومی شهر 

استفاده کنیم.

رئیس شورای هماهنگی مدیران وزارت نیرو در استان قم مطرح کرد

وضعیت بحرانی منابع آب استان قم

نامحــرمانه 
دختران ۵۷ درصد قبولی کنکور امسال

نتایج کنکور سراسری سال ٩٥ روزگذشته منتشر شد و بازدختران پیشتاز شدند این بار با تخصیص 
٥7 درصد از صندلی های دانشگاه های کشور. به گزارش ایرنا، بر اساس اعلام سازمان سنجش آموزش 
کشور 3٩8 هزار و 832 نفر در کنکور پذیرفته شدند که از این تعداد 227 هزار و 324 نفر زن و ١7١ 
هزار و ٥٠8 نفر مرد هستند. البته مطابق آمار سازمان سنجش حدود ٥٩ درصد از ثبت نام کنندگان 
اولیه کنکور را زنان تشکیل می دادند. امسال 8۶ هزار و 437 نفر برای شرکت در کنکور ثبت نام کردند 
که از این تعداد ٥٠٩ هزار و ١43 نفر زن )حدود ٥٩ درصد( و 3٥١ هزار و 2٩4 نفر مرد )حدود 4١ 
درصد( ثبت نام کننده برای شرکت در آزمون بوده اند. حال این تفکیک جنسیتی را در گروه های 
آزمایشی نگاه می کنیم: از کل پذیرفته شدگان امسال ٩ هزار و ١٩3 نفر در گروه آزمایشی هنر که 7 
هزار و ٩8 نفر زن و 2 هزار و ٩٥ نفر مرد هستند. از کل پذیرفته شدگان امسال در گروه آزمایشی زبان 
های خارجی ٩ هزار و 48٥ نفر زن و 3 هزار و 2۶٠ نفر مرد پذیرفته شده اند. از کل پذیرفته شدگان 
تعداد ١42 هزار و 3٩4 نفر در گروه آزمایشی علوم تجربی قرار دارند که ٩3 هزار و ١٥8 نفر زن و 4٩ 
هزار و 23۶ نفر مرد می باشند. از کل پذیرفته شدگان امسال تعداد ١١7 هزار و 3١٩ نفر در گروه 
آزمایشی علوم انسانی هستند که 74 هزار و ١7٩ نفر زن و 43 هزار و ١4٠ نفر مرد می باشند. از تعداد 
کل پذیرفته شدگان تعداد ١١7 هزار و ١8١ نفر در گروه آزمایشی ریاضی و فنی که از این تعداد 43 

هزار و 4٠4 نفر زن و 73 هزار و 777 نفر مرد می باشند.

اولتیماتوم سازمان مالیات به استقلال و پرسپولیس 
 رئیس سازمان امور مالیاتی استان تهران می گوید باشگاه استقلال و پرسپولیس علیرغم کمک هایی 
که طرفدارانشان به آن ها می کنند، حق مالیات خود به دولت را پرداخت نکرده و اگر طی 2٠ روز آینده 
اقدام به تعیین تکلیف بدهی های خود نکنند، ریز مطالبات مالیاتی دولت از آن ها منتشر شده و سایر 
عملیات اجرایی قانونی طی خواهد شد. حسین بنی صفار درباره موضوع بسته شدن حساب های باشگاه های 
پرسپولیس و استقلال به دلیل بدهی مالیاتی اظهار کرد: باشگاه پرسپولیس و استقلال به سازمان امور 
مالیاتی بدهی مالیاتی دارند و طبق قانون بخشی از بدهی مالیاتی آن ها از حساب برداشته شده است و چون 
مبلغ موجود در حساب های آن ها کمتر از بدهی آن ها به سازمان بود حساب های آن ها بسته شده است. 
وی ادامه داد: اکنون نیز اگر پول به حساب این باشگاه های بیاید باقی بدهی آن ها به سازمان امور مالیاتی 
از حسابشان کسر خواهد شد. او در پاسخ به این سوال که آیا به باشگاه استقلال و پرسپولیس پس از بسته 
شدن حساب هایشان واکنش خاصی نشان داده اند یا خیر بیان کرد: این دو باشگاه تاکنون واکنش نشان 
نداده اند و پس از آنکه ما مبالغی را از حساب هایشان برداشت کردیم و آن را بستیم نیز اقدامی نکرده اند، چرا 
که خود می دانند که بدهکارند ولی ما نیز سایر عملیات اجرایی را در صورت امتناع آن ها از تعیین تکلیف 

بدهی های مالیاتی خود طی مدت زمان تعیین شده پیگیری خواهیم کرد.

ممنوعیت استعمال سیگاردر اماکن عمومی
دبیرکل جمعیت مبارزه با استعمال دخانیات با اشاره به اینکه مصوبات قانونی ممنوعیت مصرف 
دخانیات در اماکن عمومی پس از چندین سال در کشور اجرایی می شود، گفت: این مصوبات به منظور 
حفظ حقوق شهروندی و تأمین سلامت آنها، از مهرماه امسال بطور کامل اجرایی می شود. قانون جامع 
کنترل و مبارزه ملی با دخانیات و آیین نامه ممنوعیت استعمال و عرضه سیگار و سایر مواد دخانی در 
اماکن عمومی که حدود ١٠ سال پیش به تصویب رسیده است. کارخانجات، بیمارستان ها، درمانگاه 
ها، مطب پزشکان، سالن های نمایش، سینماها، سالن هتل ها، مهمانسراها و میهمان پذیرها، رستوران 
ها، موزه ها، پایانه های مسافربری، فروشگاه های بزرگ، اماکن فرهنگی و فرهنگسراها، کتابخانه های 
عمومی، ورزشگاه ها، مدارس، دانشگاه ها و مراکز آموزشی و پژوهشی، اماکن متبرکه و مقدسه، مساجد، 
مصلی ها، وسایل نقلیه عمومی، مؤسسات و سازمان های دولتی و عمومی، بانکها، شرکت های دولتی و 

شهرداریها از جمله اماکن عمومی هستند که باید استعمال دخانیات در آنها ممنوع شود.

امیری فر: سخنگوی احمدی نژاد نیستم 
 عباس امیری فر روحانی نزدیک به احمدی نژاد درباره مطالب منتشر شده مبنی بر منتفی شدن 
نامزدی احمدی نژاد در انتخابات آینده تاکید کرد که صرفا نظر خود را با توجه به اخبار کسب شده، 
بیان کرده ام و سخنگوی وی نیستم. به گزارش ایرنا، امیری فر که در دولت دهم رییس شورای فرهنگی 
نهاد ریاست جمهوری بود در روزهای گذشته با انتشار مطلبی در شبکه های اجتماعی از منتفی شدن 
حضور محمود احمدی نژاد در انتخابات ٩۶ خبر داد و نوشت: بنابر اخبار غیررسمی ١٠ نفر از اعضای 
شورای نگهبان در جلسه غیررسمی که داشته اند نظرشان رد صلاحیت احمدی نژاد بوده است. وی 
با ارسال مطلبی برای خبرنگار سیاسی ایرنا در مورد اظهارات وی درخصوص نامزدی احمدی نژاد 
در اتنخابات آتی تاکید کرد که صرفا نظر خود را با توجه به اخبار کسب شده، بیان کرده ام و بنده 

سخنگوی احمدی نژاد نیستم.

قاچاق سالانه 9 میلیون گوشی موبایل به کشور
 مدیرکل فناوری اطلاعات ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا وارز از قاچاق سالانه ٩ میلیون تلفن 
همراه به کشور خبر داد. حمیدرضا دهقانی نیا افزود: نیاز سالانه کشور به تجهیز تلفن همراه ١١ میلیون 
دستگاه است که دو میلیون دستگاه از محل واردات رسمی و تولید داخلی و ٩ میلیون دستگاه تلفن 
همراه دیگر خارج از رویه رسمی وارد کشور می شود. وی همچنین از جولان 8٠ تا ٩٠ درصد تجهیزات 
تلفن همراه قاچاق در کشور خبر داد و اظهار داشت: ارزش اقتصادی این میزان قاچاق تلفن همراه ۶.١ 
تا ١.8 میلیارد دلار در سال است. مدیرکل فناوری اطلاعات ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا وارز 
گفت: ضرر دولت با احتساب ١٥ درصد حقوق دولتی در حوزه واردات بابت قاچاق کالای تلفن همراه 

سالانه فقط 2٥٠ میلیون دلار است.

پوتین به نیویورک نمی رود
سرگئی لاوروف ریاست هیات روسی را در نشست سالانه مجمع عمومی سازمان ملل بر عهده دارد 
و ولادیمیر پوتین رئیس جمهوری روسیه در این اجلاس شرکت نمی کند. پایگاه خبری وزارت خارجه 
روسیه روز یکشنبه اعلام کرد که براساس برنامه اعلام شده، لاوروف وزیر خارجه این کشور دوم مهرماه 
در نشست مجمع عمومی سازمان ملل سخنرانی خواهد کرد. آلکسی ماکارین معاون مرکز فناوری های 
سیاسی روسیه نیز در این باره ابراز عقیده کرده است: علت شرکت نکردن پوتین در نشست سالانه 
مجمع عمومی سازمان ملل، پرهیز از دیدار با اوباما در خاک آمریکا است. وی چندی پیش در مصاحبه 
با روزنامه ماسکوفسکی کامسامولتس گفت: فضای بی اعتمادی کنونی بین روسیه و آمریکا همچنان پا 

برجا مانده و دو کشور اختلاف های عمیقی در بسیاری از مسائل دارند.

 مرگ ۴۰2۰ ایرانی بر اثر خودکشی در سال گذشته
رئیس اورژانس اجتماعی کشور با اشاره به اینکه براساس آمار سازمان بهداشت جهانی تعداد 
خودکشی  منجر به مرگ در ایران در سال  ٩4، 4٠2٠ مورد بوده است، گفت: سنین ١٥ تا 2٥ سال 
بیشترین آمار خودکشی منجر به فوت را در کشور به خود اختصاص داده اند. حسین اسدبیگی درباره 
گزارش سازمان بهداشت جهانی در خصوص خودکشی با بیان اینکه براساس این گزارش رتبه ایران 
در زمینه خودکشی ١٠8 است، گفت: بر اساس این گزارش تعداد خودکشی های منجر به مرگ در 
ایران طی سال های ٩2 و ٩3، 4 هزار و ۶٩ نفر و در سال  ٩4، 4 هزار و 2٠ بوده است. وی ادامه داد: 
در سال 2٠١2، نسبت خودکشی منجر به فوت در مردان 7 به ١٠٠ هزار نفر بوده که در مجموع 2 
هزار و 7٠٠ مرد خودکشی منجر به مرگ داشته اند که این میزان در میان زنان 3.۶ به ١٠٠ هزار نفر 

یعنی هزار و 3۶٩ نفر بوده است.

محکومیت عیسی سحرخیز به 21 ماه زندان 
وکیل مدافع عیسی سحر خیز گفت: موکلم در دادگاه عمومی و انقلاب تهران به اتهام توهین به 
مسئولان به 2١ ماه زندان محکوم شد. سید محمود علیزاده طباطبایی وکیل مدافع عیسی سحر خیز 
در گفتگو با باشگاه خبرنگاران جوان؛ با اشاره به آخرین وضعیت پرونده موکلش اظهار داشت: عیسی 
سحر خیز ابتدا به 2 سال حبس محکوم شد که ما تسلیم به رای شدیم، دادگاه یک هشتم محکومت 
موکلم را کاهش داد و در نهایت وی به 2١ ماه حبس قطعی به اتهام توهین به مسئولان محکوم شد. 
وی در رابطه با زمان تشکیل دادگاه پرونده سیاسی موکلش افزود: پرونده سیاسی سحرخیز در شعبه 

یک دادگاه کیفری استان تهران رسیدگی می شود، منتظر ابلاغ زمان دادگاه هستیم.

تکذیب اظهارات حسینیان درباره احمدی نژاد
روابط عمومی مرکز اسناد انقلاب اسلامی، نقل قول های منتشرشده در فضای مجازی از حجت 
الاسلام حسینیان در رابطه دیدار آقای احمدی نژاد و رهبر معظم انقلاب را تکذیب کرد.  این روزها 
در شبکه های مجازی نقل قولی از دکتر احمدی نژاد، رئیس جمهور سابق، از محتوای جلسه ایشان با 
مقام معظم رهبری به نقل از حجت الاسلام والمسلمین روح الله حسینیان منتشر شده است که روابط 

عمومی  مرکز اسناد انقلاب اسلامی این نقل قول ها را به شدت تکذیب می کند.

یک زن ایرانی سخنگوی وزارت خارجه آمریکا شد
یک ایرانی  ـ آمریکایی به عنوان سخنگوی فارسی زبان در وزارت خارجه آمریکا جایگزین آلن ایر 
شدسحر نوروززاده در حال حاضر در وزارت خارجه آمریکا و عضو گروه سیاستگذاری با تمرکز بر ایران 
و مسائل مربوط به اجرای توافق هسته ای با ایران است. او به چند زبان از جمله فارسی، دری، اسپانیایی 
و عربی صحبت می کند. نوروز زاده نخستین زن ایرانی ـ آمریکایی است که وظیفه سخنگویی فارسی 
زبان در وزارت خارجه آمریکا را نیز انجام می دهد. این پست نخستین بار پنج سال پیش در سال 2٠١١ 

ایجاد شد و مهم ترین مسوولیتش گفت وگوی مستقیم با مردم ایران است.

راه اندازی شبکه تلویزیونی امید 
 شبکه تلویزیونی »امید« در آستانه سال تحصیلی جدید و همزمان با عید غدیر خم آغاز به کار می 
کند. مدیر شبکه کودک و نوجوان با اعلام این خبر افزود: با راه اندازی این شبکه، سومین کانال شبکه 
کودک و نوجوان، پخش آزمایشی خود را در یک فرکانس مجزا و به مدت ١2 ساعت در روز، از ساعت 
١١ تا 23 آغاز می کند. محمد سرشار ادامه داد: پخش آزمایشی شبکه امید برای نوجوانان ١2 تا ١8 

ساله در روزهای پنجشنبه، جمعه و دیگر تعطیلات رسمی از 8 تا 23 خواهد بود.

سید محمد جواد موسوی


